
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 20619, 20802
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 20645, 20647, 20650,

20652, 20653, 20656, 20657, 20658, 20660, 20661, 20663,
20746, 20802

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 3869 εώς 3977,

σελ. 20619-20639
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

20640-20644
3. Ανακοίνωση του Δελτίου Επίκαιρων Ερωτήσεων της

Δευτέρας 27 Σεπτεµβρίου 2021, σελ. 20645
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: « Άµεση επί-

λυση θεµάτων µετακίνησης των µαθητών στις πυρόπληκτες
περιοχές», σελ. 20646

β) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων: 

i. µε θέµα: «Η υποχρεωτικότητα των Συλλογικών Συµβά-
σεων συµβάλλει στην ενίσχυση της συλλογικής διεκδίκησης
των εργαζοµένων για καλύτερους όρους εργασίας, αποτρέ-
ποντας το ενδεχόµενο αποδυνάµωσης της διαπραγµατευτι-
κής δύναµής τους», σελ. 20647

ii. µε θέµα: «Για τη διεξαγωγή γενικών συνελεύσεων των
σωµατείων διά ζώσης», σελ. 20649

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και

του συνόλου των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας: 

i. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του
Υπουργείου  Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, του
Υπουργείου  Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρατίας, του Υπουρ-
γείου Εθνικής  Άµυνας της Ρουµανίας και του Υπουργείου
Εθνικής  Άµυνας της Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενεργούντος
διά λογαριασµό της Κυβέρνησης της Τουρκικής Δηµοκρα-
τίας) σε σχέση µε τη σύσταση, διοίκηση και λειτουργία του
Κέντρου Αριστείας για Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και
Αντιπυραυλική  Άµυνα (IAMD COE Operational MoU)», σελ.
20652-20665

ii. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του
Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας,
του Υπουργείου  Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας,
του Υπουργείου  Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρατίας, του
Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Ρουµανίας και του Υπουρ-
γείου Εθνικής  Άµυνας της Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενερ-
γούντος διά λογαριασµό της Κυβέρνησης της Τουρκικής
Δηµοκρατίας), καθώς επίσης και του Στρατηγείου του Ανώ-
τατου Συµµαχικού Διοικητή Μετασχηµατισµού του ΝΑΤΟ
αναφορικά µε τη λειτουργική σχέση όσον αφορά το Κέντρο
Αριστείας για Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και Αντιπυραυ-
λική  Άµυνα (IAMD COE Functional Relationship MoU)», σελ.
20652-20663, 20746-20748

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν., σελ. 20619-20651
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. σελ. 20652-20802

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 20645, 20647, 20649, 

20650,  20651
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 20657
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 20652, 20653, 20656, 

20657, 20658, 20660, 
20661, 20663, 20746, 
20802

ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 20657
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 20652, 20657

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 20647, 20648
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 20649, 20651
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 20646, 20647
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 20646, 20647
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π. , σελ. 20648, 20649, 20650, 20651

Γ. Επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυ-
νας:

ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 20656
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 20660, 20661
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 20654
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 20661, 20662
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 20653
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 20659, 20660, 20661, 20662
ΤΣΙΠΡΑΣ Γ. , σελ. 20658, 20659
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 20657
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 20652

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ  Ρ]Ζ’

Παρασκευή 24 Σεπτεµβρίου 2021



Αθήνα, σήµερα στις 24 Σεπτεµβρίου 2021, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 23-9-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ρ�ΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
23 Σεπτεµβρίου 2021 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµου: 

α) «Κύρωση της Συµφωνίας Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρ-

νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Βα-
σιλείου του Μαρόκου στον Τοµέα της Επιστηµονικής και Τεχνο-
λογικής Έρευνας».

β) «Κύρωση της Συµφωνίας Κοινοπραξίας ELIXIR για την
ίδρυση της Ευρωπαϊκής Ερευνητικής Υποδοµής Βιολογικών Δε-
δοµένων στον τοµέα της βιοεπιστήµης (ELIXIR)»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Z’

Παρασκευή 24 Σεπτεµβρίου 2021



20620 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20621



20622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20623



20624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20625



20626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20627



20628 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20629



20630 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20631



20632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20633



20634 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20635



20636 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20637



20638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20639



20640 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20641



20642 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20643



20644 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του προγραµµατισµένου
για σήµερα δελτίου επικαίρων ερωτήσεων επιτρέψτε µου πρώτα
να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της
Δευτέρας 27 Σεπτεµβρίου 2021, το οποίο έχει ως εξής: 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1081/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μεσσηνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Περικλή Μαντά προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Στελέχωση ΕΣΥ µε νέο ιατρικό
και νοσηλευτικό προσωπικό».

2. Η µε αριθµό 1060/16-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικό-
λαου Ηγουµενίδη προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα:
«Επικείµενες ενέργειες της ελληνικής πλευράς για τις γερµανι-
κές αποζηµιώσεις στη βάση του πορίσµατος της Ελληνικής Βου-
λής».

3. Η µε αριθµό 1075/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αργολίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη λειτουργίας της
παιδιατρικής κλινικής στον Νοµό Αργολίδας».

4. Η µε αριθµό 1056/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Την ισότιµη µεταχείριση των αποφοίτων της Οµάδας
Προσανατολισµού Ανθρωπιστικών Σπουδών των σχολικών ετών
2019 - 2020 και 2020 - 2021 στις Πανελλαδικές Εξετάσεις».

5. Η µε αριθµό 1063/17-9-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού A’ Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελικής Αδαµοπούλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Σοβαρές κα-
ταγγελίες για την τοποθέτηση κοντέινερς από τον Δήµο Αθη-
ναίων ως προσωρινών σχολικών αιθουσών των 153ου και 154ου

Νηπιαγωγείου Αθηνών στα Πατήσια».
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-

ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1062/17-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κυκλάδων του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικό-
λαου Συρµαλένιου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Επιτακτικό το αίτηµα ανοίγµατος των σµυ-
ριδωρυχείων Νάξου».

2. Η µε αριθµό 1078/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Άµεσα µέτρα απορρόφησης των οινοσταφύλων - Στήριξη
αµπελουργών, οινοποιητικών και συνεταιριστικών επιχειρήσεων».

3. Η µε αριθµό 1072/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Κατοχύρωση των ενσήµων των πρώην εργαζοµένων της Ελλη-
νικής Βιοµηχανίας Οχηµάτων (ΕΛΒΟ ΑΒΕ)».

4. Η µε αριθµό 1065/17-9-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού A’ Ανατολικής Αττικής του ΜέΡΑ25 κ. Μαρίας Απατζίδη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Δυνατότητα αποζηµίωσης
πυρόπληκτων ενοικιαστών επαγγελµατικών χώρων».

5. Η µε αριθµό 1066/17-9-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ιωάννινων του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Μερόπης
Τζούφη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Καθαρισµός και προστασία του αισθητικού δάσους Ιωαν-
νίνων».

6. Η µε αριθµό 1068/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Θεσσαλονίκη, έµµεση ιδιωτικοποίηση ύδρευσης και απο-
χέτευσης».

7. Η µε αριθµό 1076/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-

τού Πιερίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ελισάβετ
(Μπέττυς) Σκούφα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, µε θέµα: «Οι καστανοκαλλιεργητές της Πιερίας δοκιµά-
ζονται σκληρά. Απαραίτητη η στήριξή τους».

8. Η µε αριθµό 1077/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Βασιλείου
Κόκκαλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Ιανός - Έναν
χρόνο µετά ο απολογισµός».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 8108/19-7-2021 ερώτηση του Βουλευτή Δρά-
µας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεόφιλου Ξανθόπου-
λου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Συνεχιζόµενη
υποβάθµιση και υποστελέχωση του Νοσοκοµείου Δράµας σε ια-
τρικό και νοσηλευτικό προσωπικό - Κυβερνητική απροθυµία για
ουσιαστική ενίσχυσή του - Ανάθεση καθαριότητας σε εργολά-
βους - Σχέδια συγχώνευσης και κατάργησης µονάδων και κλινι-
κών του νοσοκοµείου».

2. Η µε αριθµό 3423/21-7-2021 αναφορά του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Την επανεξέταση του αποκλει-
σµού των εργαστηρίων ακτινολογίας από την ευθύνη λειτουρ-
γίας υβριδικών συστηµάτων απεικόνισης».

3. Η µε αριθµό 8403/682/2-8-2021 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Τα αρδευτικά στους ιδιώτες
και ο λογαριασµός στους αγρότες».

4. Η µε αριθµό 8432/686/4-8-2021 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Συνεχίζεται η παράβαση
νοµιµότητας και οι αδιαφανείς διαδικασίες εις βάρος του δηµο-
σίου συµφέροντος στον Φορέα Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων
(ΦΟΔΣΑ) Ιονίων Νήσων».

5. Η µε αριθµό 7880/8-7-2021 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φά-
µελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Ποια η πρόοδος των υδατικών έργων στη Θεσσαλία;».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στη συζή-
τηση του προγραµµατισµένου για σήµερα δελτίου επικαίρων
ερωτήσεων.

Με έγγραφό του ο Γραµµατέας της Κυβέρνησης ενηµερώνει
το Σώµα ότι θα συζητηθούν τρεις ερωτήσεις, ενώ κατόπιν συνεν-
νόησης δεν θα συζητηθούν οι κάτωθι:

Η τέταρτη µε αριθµό 1070/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Από το Μάτι στην
Εύβοια. Εγκληµατική η άρνηση υλοποίησης των προτάσεων του
πορίσµατος Γκολντάµερ για την αναδιάρθρωση της δασοπυρό-
σβεσης». 

Η πρώτη µε αριθµό 1067/17-9-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικόλαου Παππά προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Η Ν.Δ. «πάγωσε» τα µε-
γάλα έργα στη Θεσσαλονίκη και σήµερα τα επανεξαγγέλλει. Με-
γάλες καθυστερήσεις και υψηλό κόστος για τους φορολο-
γούµενους πολίτες».

Η δεύτερη µε αριθµό 1074/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Αξιοποίηση του αεροδροµίου «Ν. Καζαντζά-
κης» προς όφελος της τοπικής κοινωνίας».

Η τρίτη µε αριθµό 1071/20-9-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Απαξίωση του εθελοντικού κι-
νήµατος της Πυρόσβεσης και αχρήστευση των εθελοντών πυρο-
σβεστών του Πυροσβεστικού Σώµατος».

Η πρώτη µε αριθµό 7382/17-6-2021 ερώτηση του κύκλου των
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αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Φθιώτιδας του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη Σαρακιώτη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Υποβάθµιση της Φθιώτιδας
µέσω της µη εκτέλεσης σειράς δροµολογίων στο σιδηροδροµικό
δίκτυό της - Χαρακτηριστικά τα παραδείγµατα της υπολειτουρ-
γίας σε Μπράλο, Μώλο, Στυλίδα».

Ξεκινούµε, λοιπόν, µε τη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό
1057/13-9-2021 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Ε’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Άµεση επίλυση θεµάτων µετακίνησης των
µαθητών στις πυρόπληκτες περιοχές».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εσωτερικών κ. Στυλιανός Πέτσας.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας πω για ένα θέµα το οποίο δεν

είναι τωρινό -είναι αλήθεια ότι µέχρι σήµερα δεν το έχουµε λύσει-
και έχει να κάνει µε το γιατί λέµε ότι ερηµώνει η επαρχία. Είναι
πολύ απλό και οι κυβερνήσεις έχουν αποδείξει µέχρι τώρα ότι
δεν µπόρεσαν να το αντιµετωπίσουν.

Θα σας πω δύο συγκεκριµένα χαρακτηριστικά παραδείγµατα
που στις πυρόπληκτες περιοχές επιτείνουν αυτό το πρόβληµα.
Ένα παιδάκι που πρέπει να πάει σε ένα από τα ελάχιστα δηµοτικά
σχολεία της Γορτυνίας, στο Νεοχώρι πρέπει κάθε µέρα να κάνει
είκοσι χιλιόµετρα. Εµείς λέµε είκοσι χιλιόµετρα, αλλά είναι είκοσι
να πάει και είκοσι να γυρίσει, δηλαδή σαράντα. Η µάνα του ή ο
πατέρας του, όµως, που θα τον πάει θα κάνει άλλα σαράντα,
γιατί δεν κάθεται στο σχολείο, θα ξαναπάει στο σπίτι και θα ξα-
ναγυρίσει. Το κράτος τού λέει αυτού του ανθρώπου, που µένει
σ’ αυτό το χωριό, που δίνει µάχη να κρατηθεί, που θέλει το παιδί
του να σπουδάσει, όλον τον χρόνο να του δώσει 200 ευρώ. Δη-
λαδή και σχολεία δεν έχουµε και του λέµε αυτού του ανθρώπου
να του δώσουµε 200 ευρώ για να πηγαινοφέρνει το παιδί του.

Πάµε να σας πω και ένα άλλο παράδειγµα, γιατί εδώ ή θα το
αλλάξουµε ή απλώς θα απογοητεύσουµε όλα αυτά τα ελάχιστα
παιδιά που µένουν εκεί. Έκλεισε το Γυµνάσιο Κοντοβάζαινας για
λόγους που έχουν να κάνουν µε εκπαιδευτικούς, τα κατανοώ όλα
αυτά. Το παιδί αυτό πρέπει να πάει σε ένα άλλο γυµνάσιο. Το πιο
κοντινό γυµνάσιο που θα µπορούσε να πάει είναι στα Τρόπαια,
ογδόντα χιλιόµετρα, κύριε Υπουργέ. Ξυπνάει το παιδί 5:15’ για
να φτάσει στις 8:30’. Ήταν να πάει σε ένα άλλο σχολείο πιο
κοντά. Ο κ. Λάνης Κωνσταντίνος του Δηµητρίου, ο οποίος βρί-
σκεται στη Σοφίδα Καλαβρύτων και απέχει είκοσι χιλιόµετρα
απόσταση, δηλαδή είκοσι και είκοσι σαράντα. Οι γονείς θα πάνε
ογδόντα χιλιόµετρα πάλι. Δεν πάει ταξί -ούτε στο προηγούµενο
πάει ταξί- γιατί είναι χωµατόδροµος. Του λένε, λοιπόν, να πάει
µε το λεωφορείο.

Αυτό το παιδί θα ξυπνήσει στις πέντε η ώρα. Ακούστε το για
να καταλάβετε, γιατί δεν θα µείνει κανένας στα χωριά. Θα µεί-
νουν όσοι είναι πάνω από εξήντα χρόνων. Του λέει η περιφέρεια,
κύριε Υπουργέ, ότι του δίνει επιχορήγηση 7 ευρώ. 

Πριν µου απαντήσετε -δεν ξέρω τι σας έχουν πει- σας ρωτάω
το εξής: Θα το αλλάξουµε αυτό; Έχουν µείνει ελάχιστα παιδιά
στην περιφέρεια. Δεν υπάρχουν χιλιάδες παιδιά. Αυτούς τους αν-
θρώπους θα τους βοηθήσουµε, έστω αυτούς που έµειναν, να µην
ταλαιπωρούνται και να µη νιώθουν ότι η πολιτεία τούς έχει ξεχά-
σει; Δεν έχουν εκπαίδευση, δεν έχουν γιατρούς. Αν δεν µπορούν
να πάνε και τα παιδιά τους µε ένα ταξί στο σχολείο, τότε γιατί να
κρατήσουµε την περιφέρεια; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ και τον κ. Κωνσταντινόπουλο που έβαλε ένα ευρύ-

τερο ζήτηµα, που έχει να κάνει µε τη δηµογραφική εξέλιξη στη
χώρα µας, την ερηµοποίηση σε µεγάλο βαθµό της υπαίθρου και
της αποψίλωσης σχολικών µονάδων, ακριβώς λόγω της έλλειψης
µαθητών. 

Επιτρέψτε µου να επανέλθω στη δευτερολογία µου, κύριε
Κωνσταντινόπουλε, για το ευρύτερο πολιτικό θέµα που θίγετε,
αλλά στην πρωτολογία µου θα ήθελα να απαντήσω τον πυρήνα
των δύο ερωτηµάτων που έχετε θίξει για την πληρότητα της
απάντησής µου. 

Κατ’ αρχάς η αρµοδιότητα του σχεδιασµού και της υλοποί-
ησης της παροχής υπηρεσίας µεταφοράς µαθητών δηµόσιων
σχολείων ανήκει στις περιφέρειες, οι οποίες εφαρµόζουν τα ορι-
ζόµενα στην αριθµ. 50025/2018 κοινή υπουργική απόφαση των
Υπουργών Εσωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Οικονοµι-
κών και Υποδοµών και Μεταφορών. 

Εµείς από την πλευρά µας στηρίζουµε τις περιφέρειες για την
άσκηση αυτής της αρµοδιότητας, µέσω της κατανοµής χρηµατι-
κών ποσών από τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους. Το έτος
2021 έχει προβλεφθεί να αποδοθεί στο σύνολο των περιφερειών
το ποσό των 175 εκατοµµυρίων ευρώ. Συνολικά µιλάµε για ένα
µεγάλο κονδύλι. Θα δούµε την κατανοµή του στη συνέχεια και
στη δευτερολογία του.

Όσον αφορά τα επιµέρους ζητήµατα που θίξατε, θα σας πω
τα µέτρα που λάβαµε για τη µεταφορά των µαθητών των πυρό-
πληκτων περιοχών. Σας αναφέρω ότι µε την έναρξη του σχολικού
έτους 2021 - 2022 η µεταφορά µαθητών και στις πυρόπληκτες
περιοχές γίνεται µε τους εξής τρόπους: Πρώτον, µε µισθωµένα
µεταφορικά µέσα, λεωφορεία και ταξί. Δεύτερον, µε δωρεάν µα-
θητικό δελτίο που υπάρχουν τακτικά δροµολόγια των ΚΤΕΛ που
διέρχονται προς και από τις σχολικές µονάδες κατά τις ώρες που
εξυπηρετούν τους µαθητές. Τρίτον, µε ίδια µέσα της περιφέ-
ρειας και των δήµων, εφόσον τα οχήµατα τα οποία διαθέτουν
µπορούν να χρησιµοποιηθούν για τον σκοπό αυτό. 

Τέταρτον, µε τα ίδια µέσα των γονέων ή κηδεµόνων, όταν οι
διαγωνιστικές διαδικασίες υπήρξαν άγονες, µε ταυτόχρονη κα-
ταβολή αποζηµίωσης 0,35 ευρώ ανά χιλιόµετρο µέχρι τη σχολική
µονάδα, για τις ηµέρες παρουσίας του µαθητή στο σχολείο. Το
συνολικό επίδοµα δεν µπορεί να υπερβαίνει τα 1.500 ευρώ ανά
µαθητή ανά σχολικό έτος. Πέµπτον, µε επιδότηση 85 ευρώ µηνι-
αίως στην περίπτωση εγκατάστασης του µαθητή σε άλλη κατοι-
κία πλησίον του σχολείου του, αποκλειστικά και µόνο µε σκοπό
τη φοίτησή του στην εν λόγω σχολική µονάδα. 

Η επιλογή µεταξύ αυτών εξαρτάται από διάφορους και ποικί-
λους παράγοντες που εξετάζουν κατ’ αρχάς οι αρµόδιες διευ-
θύνσεις των περιφερειών και η τελική επιλογή του µεταφορικού
µέσου είναι σύµφωνη µε την επιθυµία και των γονέων και των µα-
θητών. 

Εποµένως, κύριε Κωνσταντινόπουλε, υπάρχουν διάφοροι
εναλλακτικοί τρόποι για τη µεταφορά των µαθητών των πυρό-
πληκτων περιοχών. Αυτό που θέλαµε να πετύχουµε ειδικά φέτος
ήταν να απλοποιήσουµε τη διαδικασία της ανάθεσης και αυτό
κάναµε. 

Θα αναφέρω ενδεικτικά τις διατάξεις του άρθρου 60 του
ν.4821/2021, µε το οποίο ρυθµίστηκε σειρά ζητηµάτων ως προς
την ανάθεση του έργου µεταφοράς µαθητών, προκειµένου, πρώ-
τον, να είναι δυνατή η έγκαιρη έναρξη του έργου µεταφοράς µε
την έναρξη του νέου σχολικού έτους και, δεύτερον, να επιταχυν-
θούν χρονικά οι διαγωνιστικές διαδικασίες που σε ορισµένες πε-
ριπτώσεις οδηγούσαν σε άγονα δροµολόγια και σε µεγάλες
καθυστερήσεις. 

Συγκεκριµένα θεσπίστηκε η δυνατότητα παράτασης των συµ-
βάσεων που ήταν σε ισχύ στις 30-6-2021, καθώς και η δυνατό-
τητα των περιφερειών να ακολουθήσουν τη διαδικασία της
διαπραγµάτευσης, σύµφωνα µε το άρθρο 32 του ν.4412/2016,
όταν συντρέχουν συγκεκριµένες προϋποθέσεις που αναγράφον-
ται λεπτοµερώς στις κείµενες διατάξεις. 

Όσον αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας, θα κατα-
θέσω στα Πρακτικά την απάντηση της Περιφέρειας Πελοποννή-
σου και αναφέρω ενδεικτικά ότι ιδίως για το κοµµάτι της οδού
Ελαίας Νεοχωρίου η ολοκλήρωση των εργασιών αναµένεται,
σύµφωνα µε το έγγραφο, µέχρι τις 15-10-2021, δηλαδή σχετικά
σύντοµα. 

Για το θέµα της ασφάλειας, που επίσης θίξατε στην ερώτησή
σας, όλοι συµφωνούµε ότι αυτό το θέµα είναι αδιαπραγµάτευτο.
Πρέπει οι δρόµοι να είναι ανοιχτοί και η διέλευση των µαθητών
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να γίνεται µε ασφάλεια. Τα αρµόδια κλιµάκια των περιφερειών
και των δήµων δουλεύουν πάνω σε αυτό και οι διαδικασίες απο-
κατάστασης θα ολοκληρωθούν σύντοµα. Επίσης, θα ήθελα να
διαβεβαιώσω για άλλη µια φορά ότι θα συνεχίσουµε να στηρί-
ζουµε τις περιφέρειες, ιδίως στο θέµα της αποκατάστασης των
ζηµιών στις πυρόπληκτες περιοχές. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντινό-
πουλε, έχετε τον λόγο. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνω πώς γίνονται οι απαντή-
σεις. Εδώ, όµως, υπάρχει ένα βασικό ζήτηµα. Πιστεύετε ότι µε
αυτή την απάντηση το κράτος απέναντι σε αυτούς τους µαθητές
θα δώσει καµµία λύση; Δεν το πιστεύω. Εγώ θα σας ενηµερώσω
για αυτό που θα κάνει η περιφέρεια. 

Αυτό το παιδάκι στην Ελαία είναι το µοναδικό παιδί στην ΣΤ’
δηµοτικού στο Νεοχώρι Γορτυνίας. Θα προσπαθήσω να ανα-
λύσω αυτά που ειπώθηκαν. Δεν αλλάζουν κάτι τα 200 ευρώ. Δη-
λαδή, σε µία µητέρα που θα πάει το πρωί το παιδί της στο
σχολείο είκοσι χιλιόµετρα, θα ξαναγυρίσει στο σπίτι της ή στη
δουλειά της, άλλα είκοσι χιλιόµετρα, θα ξαναπάει το µεσηµέρι
είκοσι χιλιόµετρα και άλλα είκοσι χιλιόµετρα το απόγευµα να γυ-
ρίσει, άρα ογδόντα χιλιόµετρα την ηµέρα, θα της δώσουν 200
ευρώ. Η πολιτεία το θέλει αυτό; Θέλει η πολιτεία, η περιφέρεια
αυτόν τον έναν µαθητή ή αν µείνει και κανένα άλλο παιδάκι, να
τον στηρίζει µε αυτά τα δεδοµένα; Εγώ δεν το πιστεύω. Και δεν
το θέλετε ούτε εσείς.

Γι’ αυτό έχει µεγάλη αξία να το ψάξετε λίγο παραπάνω και να
επιστρέψουµε µετά από είκοσι ηµέρες. Και δεν είναι µόνο για την
Αρκαδία. Είναι για όλους τους νοµούς. 

Κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνω αυτό που λέτε για την περιφέ-
ρεια. Και οι περιφερειάρχες πρέπει να δείξουν µία ευαισθησία
παραπάνω. Ίσως δεν το ξέρουν. Εγώ είµαι καλοπροαίρετος σε
όλα. Πάντα είµαι καλοπροαίρετος -και µε την προηγούµενη κυ-
βέρνηση και τώρα- σε αυτά τα θέµατα. Θέλουµε να λήξει το
θέµα. Ψάξτε το λίγο παραπάνω και να έρθουµε σε δεκαπέντε, εί-
κοσι µέρες να το αντιµετωπίσουµε συνολικά. 

Κύριε Υπουργέ, είναι ελάχιστα τα χρήµατα για όλη την Ελ-
λάδα. Αυτό είναι καλό και για εσάς, είναι καλό και για εµένα, κυ-
ρίως, όµως, είναι καλό για αυτούς τους ανθρώπους που τους
απασχολεί αυτό το θέµα, που ξυπνάνε τα παιδάκια τους από τις
5.00’ το πρωί για να πάνε από το Βιδιάκι στα Τρόπαια. Αυτό δεν
γίνεται! Είµαστε στο 2021! Ας βάλουµε ένα ταξί για αυτά τα παι-
διά. Αν τα παιδιά σας, τα παιδιά µου, που πάνε στο λύκειο, ξυ-
πνήσουν στις 5.00’ το πρωί και πάνε στο σχολείο στις 8.30’, τι
µάθηµα θα κάνουν µετά; Ούτε ο πατέρας µου, που ήταν σε έναν
φτωχό οικισµό στην Αρκαδία, δεν έκανε τόση ώρα. Είχε ένα γυ-
µνάσιο εκεί κοντά, στη Δάφνη Καλαβρύτων, και πήγαινε τουλά-
χιστον σε µισή ώρα µε τα πόδια. Εδώ µιλάµε για τρεις ώρες.

Κύριε Υπουργέ, µερικές φορές τα ζητήµατα δεν είναι οικονο-
µικά και το ξέρετε. Σας παρακαλώ -το πιστεύω ότι θα το κάνετε
και θα επιστρέψω ξανά µε αυτή την ερώτηση- να βρείτε δυο,
τρεις µικρές λύσεις, µε τις οποίες θα τους δώσετε τη δύναµη να
πουν ότι αξίζει να µείνουν στα χωριά µας. Πραγµατικά σάς το
λέω. Και δεν θα είναι µόνο για την Αρκαδία, θα είναι για όλη την
Ελλάδα. 

Εγώ, αφού διαβάσω καλά την απάντησή σας και δω τι θα πει
η περιφέρεια σε αυτούς τους ανθρώπους -αν ευαισθητοποι-
ηθούν, πώς ακριβώς θα γίνει-, θα επιστρέψω σε λίγο καιρό, όπως
κάνω µε όλες τις ερωτήσεις µου, γιατί πιστεύω ότι αξίζει να βγά-
λουµε ένα αποτέλεσµα. 

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ
και εσάς, κύριε Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πέτσα, έχετε
τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, όσον αφορά το ζήτηµα του δηµογραφικού, νοµίζω
ότι µετά από πάρα πολλά χρόνια η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη έχει βάλει ένα πλαίσιο ενίσχυσης όλου του πλέγµατος,
το οποίο θα µπορούσε να βοηθήσει στην άρση φαινοµένων τρα-
γικής υπογεννητικότητας που βλέπουµε τις τελευταίες δεκαε-
τίες. 

Σηµειώνω ενδεικτικά την απευθείας ενίσχυση στα νέα ζευγά-
ρια που αποκτούν παιδί, την πλήρη κάλυψη όσον αφορά τις
ανάγκες των οικογενειών σε βρεφονηπιακούς σταθµούς -όπως
αποδείχθηκε και φέτος- από τον συνδυασµό των χρηµάτων από
την Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και των απευθείας µεταβιβάσεων
από τον κρατικό προϋπολογισµό, ώστε να δοθούν τα voucher σε
όλες τις οικογένειες που έκαναν αίτηση για βρεφονηπιακό
σταθµό, καθώς και τον νέο θεσµό των «Νταντάδων της Γειτο-
νιάς». 

Όλα αυτά είναι µέτρα που δείχνουν ότι ένα σοβαρό πρόβληµα,
όπως είναι το δηµογραφικό, χρειάζεται να το αντιµετωπίσουµε
και να µην το κρύβουµε πλέον κάτω από το χαλί. 

Όσον αφορά θέµατα που έχουν να κάνουν µε τη µεταφορά
των µαθητών, επιτρέψτε µου να πω και από την προσωπική µου
εµπειρία εδώ και πάρα πολλά χρόνια στο Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους, ότι δεν είναι ένα από τα εύκολα θέµατα η µεταφορά
των µαθητών. Έχει απασχολήσει πάρα πολλές φορές και τη
Βουλή µε νοµιµοποιήσεις, εκ των υστέρων, δαπανών που γίνον-
ταν, µε πάρα πολλές διευθετήσεις µεταξύ των περιφερειών σε
πάρα πολλές περιοχές της χώρας. Και επιτρέψτε µου να πω ότι
ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο, το ζήτηµα αυτό θα αντιµετωπιστεί -
όπως πολύ σωστά επισηµαίνεται- µέσα στο πλαίσιο -έχω ήδη δε-
σµευθεί απέναντι στην τοπική αυτοδιοίκηση και Α’ και Β’ βαθµού-
της αναθεώρησης των Κεντρικών Αυτοτελών Πόρων -το 2022 θα
είναι µια τέτοια χρονιά-, όπου θα δούµε, πρώτον, τις ανισοκατα-
νοµές, τη διευθέτηση αυτών των ποσών, πού πρέπει να κατευ-
θυνθούν, µε σωστό, ορθολογικότερο -ας το πω έτσι- τρόπο, αλλά
και τη λελογισµένη αύξηση του συνολικού προϋπολογισµού τους
για τους Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους, ώστε η αυτοδιοίκηση
σιγά-σιγά να αρχίσει να αναπληρώνει το χαµένο έδαφος που είχε
την δεκαετία της κρίσης. 

Με πολλή χαρά να επανέλθουµε τότε να δούµε όλα τα θέµατα
τα οποία θίγετε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακολουθεί η πρώτη

µε αριθµό 1061/16-9-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σω-
κράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Η υποχρεωτικότητα των συλλογικών συµ-
βάσεων συµβάλλει στην ενίσχυση της συλλογικής διεκδίκησης
των εργαζοµένων για καλύτερους όρους εργασίας, αποτρέπον-
τας το ενδεχόµενο αποδυνάµωσης της διαπραγµατευτικής δύ-
ναµής τους».

Τον λόγο έχει ο κ. Βαρδάκης.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Προφα-

νώς εσείς συµφωνείτε µε τον τίτλο της επίκαιρης ερώτησης. Το
λέω επειδή σας ξέρω καλά!

Κύριε Υπουργέ, δεν πάµε καθόλου καλά και έχουµε χάσει και
τον κ. Χατζηδάκη και προφανώς ή ίσως εσείς επωµίζεστε ευθύ-
νες άλλων. Σηµειώστε, σας παρακαλώ, τρία ζητήµατα που αφο-
ρούν και την ερώτηση. Πάνω από διακόσιες πενήντα εργαζόµενοι
δεν µπορούν να λάβουν το εποχικό επίδοµα γιατί δεν συµπληρώ-
νουν τα ένσηµα λόγω πανδηµίας. Ξέρετε ότι τα ένσηµα των ανα-
στολών του 2020 δεν εµφανίζονται πουθενά; Ακούγεται απλό για
όσους δεν ξέρουν. Αλλά τι θα πει ο κ. Χατζηδάκης σε αυτούς που
περιµένουν αυτά τα ένσηµα, κύριε Υπουργέ, για να συνταξιοδο-
τηθούν; Καρκινοπαθείς εργαζόµενοι έχουν µείνει χωρίς ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη. Εργαζόµενες γυναίκες δεν µπορούν
να πάρουν το επίδοµα λοχείας, αδυνατούν να εγγράψουν τα παι-
διά τους στους βρεφονηπιακούς σταθµούς. Οι ΤΔΕ -θυµάστε,
κύριε Υπουργέ, εσείς το είχατε χειριστεί- λειτούργησαν µετά από
δύο χρόνια, µόλις την προηγούµενη Δευτέρα. Αυτό είναι το κοι-
νωνικό κράτος που ευαγγελίζεται ο κ. Μητσοτάκης; Δυόµισι χι-
λιάδες αδιεκπεραίωτες συντάξεις παραλάβατε στον Νοµό
Ηρακλείου, κύριε Υπουργέ, και έχουν φτάσει -ακούστε!- τις δε-
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καπεντέµισι χιλιάδες! Πριν από λίγες µέρες όµως φέρατε φωτο-
γραφική διάταξη εξυπηρέτησης καζιναρχών που αφορούσε και
ασφαλιστικές εισφορές εργαζοµένων. 

Και µη µου πείτε τώρα τι σχέση έχουν όλα αυτά µε τη συγκε-
κριµένη ερώτηση. Είναι προβλήµατα των τριακοσίων χιλιάδων
εργαζοµένων, κύριε Υπουργέ, στον επισιτισµό-τουρισµό, που
ακόµα τους επιβαρύνετε µη κηρύσσοντας υποχρεωτικές τις συµ-
βάσεις. 

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε υπάρχουν πολλές περιπτώσεις που
συµφωνούν οι εργαζόµενοι και οι εργοδότες όσον αφορά την
υποχρεωτικότητα και εσείς να µην κηρύσσετε τις συµβάσεις υπο-
χρεωτικές. Θέλω να πιστεύω ότι αντιλαµβάνεστε τη σηµασία της
κήρυξης της υποχρεωτικότητας των συλλογικών συµβάσεων. Μι-
λάµε ξεκάθαρα, κύριε Υπουργέ, για ενίσχυση της συλλογικής
διαπραγµάτευσης των εργαζοµένων για καλύτερους όρους ερ-
γασίας και αποτροπή οποιουδήποτε ενδεχοµένου αποδυνάµω-
σης της διαπραγµατευτικής τους δύναµης. 

Σηµειώνεται δε ότι το σωµατείο ξενοδοχοϋπαλλήλων έχει υπο-
βάλει από 5-5-2021 επίσηµο αίτηµα κήρυξης της σύµβασης ως
υποχρεωτικής, τόσο προς το Υπουργείο Εργασίας όσο και στην
αρµόδια Γενική Γραµµατεία. Θα καταθέσω στα Πρακτικά τα συγ-
κεκριµένα έγγραφα. 

Οµοίως κύριε Υπουργέ, οι οδηγοί τουριστικών λεωφορείων
έχουν υποβάλει αίτηµα από τις 29-6-2021 ζητώντας την κήρυξή
της από 25-5-2021 γενικώς υποχρεωτική για όλους τους οδηγούς
τουριστικών λεωφορείων που παρέχουν τις υπηρεσίες τους στην
Κρήτη. Τα ανωτέρω αιτήµατα µάλιστα συνοδεύονται από τεκµη-
ρίωση των επιπτώσεων της επέκτασης της συλλογικής σύµβασης
εργασίας στην ανταγωνιστικότητα και στην απασχόληση. 

Επειδή ξέρετε τι σηµαίνει υποχρεωτικότητα εσείς προσωπικά
των συλλογικών συµβάσεων, ξεκάθαρα θέλω να µου πείτε: Προ-
τίθεστε να κηρύξετε την από 13-4-20221 τοπική συλλογική σύµ-
βαση εργασίας για τους όρους αµοιβής και εργασίας των
εργαζοµένων στις ξενοδοχειακές επιχειρήσεις στον Νοµό Ηρα-
κλείου ως γενικώς υποχρεωτική; Προτίθεστε να κηρύξετε την
από 25-5-2021 συλλογική σύµβαση εργασίας για τους οδηγούς
τουριστικών λεωφορείων ως γενικώς υποχρεωτική;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Τσακλόγλου.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Βαρδάκη, κατ’ αρχάς θα ήθελα να επισηµάνω

ότι οι ξενοδοχοϋπάλληλοι του Ηρακλείου ήδη έχουν συλλογική
κλαδική σύµβαση, όπως και όλης της χώρας, που τους καλύπτει
από τις 16 Ιουνίου και η οποία είναι γενικώς υποχρεωτική όχι
µόνο για τις ξενοδοχειακές επιχειρήσεις του νοµού, αλλά για
όλες τις ξενοδοχειακές επιχειρήσεις της χώρας. 

Η αίτηση επέκτασης µιας συλλογικής σύµβασης εργασίας και
εν προκειµένω της τοπικής των ξενοδοχοϋπαλλήλων Ηρακλείου
σύµφωνα µε όσα ορίζονται από τον νόµο, εξετάζεται από την αρ-
µόδια διεύθυνση του Υπουργείου Εργασίας. Τα πορίσµατά της
στη συνέχεια αποστέλλονται στο Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας
και αυτό µε τη σειρά του, προκειµένου να αποφανθεί για την επέ-
κταση της σύµβασής τους, πρέπει να λάβει υπ’ όψιν του τρία
πράγµατα που είναι πολύ σηµαντικά. 

Το πρώτο είναι η αίτηση της επέκτασης. Το δεύτερο, το οποίο
είναι το πιο σηµαντικό απ’ όλα, είναι η τεκµηριωµένη βεβαίωση
της αρµόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου ότι η συλλογική ρύθ-
µιση δεσµεύει ήδη εργοδότες που απασχολούν ποσοστό µεγα-
λύτερο του 50% των εργαζοµένων του κλάδου ή του επαγγέλµα-
τος. Αυτό είναι το κρίσιµο στοιχείο της διαδικασίας επέκτασης
και θα επανέλθω σε αυτό στη συνέχεια. Το τρίτο είναι το πόρισµα
της διαβούλευσης των δεσµευοµένων µερών ενώπιον του Ανω-
τάτου Συµβουλίου Εργασίας για την αναγκαιότητα της επέκτα-
σης. Μετά από αυτή τη διαδικασία το Ανώτατο Συµβούλιο
Εργασίας στέλνει εισήγηση στον Υπουργό και εκείνος µε τη
σειρά του µπορεί να κηρύξει τη σύµβαση υποχρεωτική. 

Κύριε Βαρδάκη, στη συγκεκριµένη περίπτωση του Νοµού Ηρα-
κλείου, ενώ η αίτηση για την επέκταση της σύµβασης έγινε από
κοινού, από το Σωµατείο Ξενοδοχοϋπαλλήλων του Νοµού Ηρα-

κλείου και την Ένωση Ξενοδοχείων Νοµού Ηρακλείου, µέχρι σή-
µερα η Ένωση Ξενοδοχείων δεν έχει αποστείλει µητρώο µε τα
µέλη της, µε την επωνυµία και τον ΑΦΜ τους. Δύο φορές τούς
έχει ενοχλήσει -και θα δώσω τις πληροφορίες- για να διεξαχθεί
ο σχετικός έλεγχος από τις υπηρεσίες του Υπουργείου Εργα-
σίας, για να διαπιστωθεί αν τα µέλη της ένωσης ξενοδόχων του
νοµού απασχολούν όντως ποσοστό µεγαλύτερο του 50% των ερ-
γαζοµένων του κλάδου. 

Όπως µας ενηµέρωσε η αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου,
ζήτησε δύο φορές -στις 15 Ιουνίου και στις 6 Ιουλίου- τα στοιχεία
που αφορούν το µητρώο των εργοδοτών που είναι µέλη της
Ένωσης Ξενοδόχων του Νοµού Ηρακλείου, αλλά µέχρι σήµερα
δεν έχει λάβει απάντηση. Αυτά είναι τα πραγµατικά περιστατικά.
Όµως χωρίς τον έλεγχο του µητρώου των µελών της εργοδοτι-
κής οργάνωσης, όπως προβλέπει ο νόµος, δεν µπορεί να διαπι-
στωθεί αν καλύπτει πάνω από το 50% των εργαζοµένων του
κλάδου. 

Επίσης, όπως είπα και προηγουµένως, δεν ισχύει αυτό που
αναφέρατε περί ανυπαρξίας συλλογικών συµβάσεων στα ξενο-
δοχεία του Νοµού Ηρακλείου. Υπάρχει η κλαδική σύµβαση, η
οποία κρίθηκε υποχρεωτική από την υπουργική απόφαση του
Υπουργού Εργασίας στις 16 Ιουνίου, και ισχύει από τη µέρα
εκείνη. Αυτή η κλαδική σύµβαση προβλέπει βασικούς µισθούς
που κυµαίνονται από 792 ως 863 ευρώ, ανάλογα µε την ειδικό-
τητα των εργαζοµένων. 

Εν πάση περιπτώσει, η Γενική Γραµµατεία Εργασίας του
Υπουργείου συνεχίζει να είναι σε επικοινωνία µε την Ένωση Ξε-
νοδοχείων του Νοµού Ηρακλείου, προκειµένου να παραλάβει το
µητρώο των επιχειρήσεων για να προχωρήσει τη διαδικασία. Αν
αυτό συµβεί τις αµέσως επόµενες µέρες, θα συζητηθεί στην αµέ-
σως επόµενη συνεδρίαση του Ανώτατου Συµβουλίου Εργασίας. 

Το µείζον θέµα εδώ είναι ότι αυτό το κενό που υπήρχε επί χρό-
νια στη νοµοθεσία µας σχετικά µε την απουσία µητρώων των
συνδικαλιστικών οργανώσεων εργοδοτών και εργαζοµένων είχε
ως αποτέλεσµα να µη γνωρίζουµε πόσους εργαζόµενους καλύ-
πτει κάθε εργοδοτική οργάνωση. Αυτό το θέµα επιλύθηκε µε την
πρόσφατη νοµοθετική ρύθµιση του ν.4808/21 για την προστασία
της εργασίας. Μάλιστα µόλις πριν από µία βδοµάδα, στις 16 Σε-
πτεµβρίου πιο συγκεκριµένα, εκδόθηκε και η σχετική υπουργική
απόφαση για τη δηµιουργία Ηλεκτρονικού Μητρώου Συνδικαλι-
στικών Οργανώσεων Εργαζοµένων και Εργοδοτών στο σύστηµα
«ΕΡΓΑΝΗ». Εποµένως παρόµοια ερωτήµατα θα απαντώνται αµέ-
σως και χωρίς καθυστέρηση. 

Στο δεύτερο ερώτηµά σας, που αφορά στην επέκταση της
συλλογικής σύµβασης των οδηγών των τουριστικών λεωφορείων
Κρήτης, θα απαντήσω στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Βαρδάκης.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καταθέτω στα Πρακτικά το αίτηµα των οδηγών

τουριστικών λεωφορείων στις 29 Ιουνίου 2021. Επίσης καταθέτω
των ξενοδοχοϋπαλλήλων και της Ένωσης Ξενοδόχων Ηρακλείου
-από κοινού το αίτηµα- µε ηµεροµηνία 19-4-2021.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Βαρδάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν θα µπω στα διαδικαστικά. Τα ξέρουµε όλοι και πώς χειρί-
ζονται τις συλλογικές συµβάσεις και πώς συνεδριάζει το ΑΣΕ.
Δική σας ευθύνη είναι. 

Θέλω να σας παρακαλέσω ιδιαίτερα αύριο το πρωί να δείτε τα
στοιχεία. Τα στοιχεία υπάρχουν. Και θα σας πω, για να είµαι ξε-
κάθαρος. Από το 2018 και το 2019 δεν έχει αλλάξει τίποτα όσον
αφορά τα συγκεκριµένα στοιχεία. Η προηγούµενη Κυβέρνηση,
το προηγούµενο Υπουργείο Εργασίας µε αυτά τα στοιχεία κή-
ρυξε και τις δύο συµβάσεις υποχρεωτικές, και των ξενοδοχοϋ-
παλλήλων και την τοπική και την κλαδική αλλά και των οδηγών
τουριστικών λεωφορείων, µε αποτέλεσµα να βρουν να πατήσουν
λίγο στα πόδια τους, κύριε Υπουργέ.

Ξέρετε τι γίνεται σήµερα; Σας προανέφερα τέσσερα-πέντε
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προβλήµατα που αφορούν την ίδια κατηγορία εργαζοµένων. Και
έπρεπε να σκύψουµε σε αυτά τα προβλήµατα, να δούµε µε πραγ-
µατική παρρησία και ουσιαστικά αυτό το πρόβληµα. Έπρεπε να
έχει συνεδριάσει το ΑΣΕ και να κηρύξει τις συµβάσεις υποχρεω-
τικές. 

Σηµειωτέον δε -να µην το ξεχάσω- ότι οι συµβάσεις, κύριε
Υπουργέ, είναι διετείς. Άρα η υποχρεωτικότητα θα ισχύει και του
χρόνου και θα πατήσουν στα πόδια τους οι άνθρωποι. Έτσι κι αλ-
λιώς, η φετινή χρονιά τέλειωσε.  Έχουµε ακόµα έναν µήνα; Και
πάλι σκλαβοπάζαρο και εκµετάλλευση, κύριε Υπουργέ. Άρα αυτό
πρέπει να προλάβουµε είναι και το 2022, που ισχύουν οι συµβά-
σεις, και η κλαδική και η τοπική, γιατί είναι διετείς.

Έγινε ένας τεράστιος αγώνας να υπογραφεί και η κλαδική
σύµβαση και έστω και αργά οι εργοδότες έδειξαν κάποια ευαι-
σθησία που δεν τη δείχνει το Υπουργείο σήµερα. Και ως ευαι-
σθησία των εργοδοτών εννοώ το ότι κατόπιν εορτής υπέγραψαν
µια συλλογική σύµβαση, την τοπική. 

Άρα σας λέω ότι τα στοιχεία υπάρχουν και είναι τα ίδια. Δεν
αυξοµειώνεται ο αριθµός, ούτε µικραίνει ούτε µεγαλώνει. Ξέρω
ότι σας είχαν δώσει ειδικά για τους οδηγούς των τουριστικών λε-
ωφορείων λάθος στοιχεία. Άκουσα έναν αριθµό, εννιακόσιους
οδηγούς. Πού τους βρήκαν, για να βγάλουν αυτό το αποτέλεσµα;
Οι οδηγοί της Κρήτης –γιατί είναι παγκρήτιο το σωµατείο- είναι
περίπου τριακόσιοι πενήντα. Άρα τεκµηριώνουν όρους υποχρε-
ωτικότητας της σύµβασης. 

Και κλείνω, κύριε Υπουργέ –κι ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε- λέ-
γοντας το εξής. Σας παρακαλώ πολύ, επειδή είναι µείζονος ση-
µασίας θέµα, να µη γίνει αυτό που έγινε χθες. Μην έρθουν πάλι
οι εργαζόµενοι να βγουν στους δρόµους. Χθες σας έδειξαν δείγ-
µατα γραφής πραγµατικά οι διανοµείς. Μη συµβεί το ίδιο και µε
τους ξενοδοχοϋπάλληλους. Είκοσι χιλιάδες ξενοδοχοϋπάλληλοι
είναι στην Κρήτη, κύριε Υπουργέ. Κηρύξτε, λοιπόν, τις συµβάσεις
υποχρεωτικές να τελειώνουµε µε αυτή την ιστορία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Βαρδάκη, το ανέφερα στην πρωτολογία µου. Το κύριο

ζητούµενο στη διαδικασία επέκτασης µιας συλλογικής σύµβασης
εργασίας είναι η αριθµητική προϋπόθεση του νόµου, δηλαδή οι
εργοδότες που δεσµεύονται από τη σύµβαση να απασχολούν
τους µισούς ή παραπάνω από τους εργαζόµενους του κλάδου.
Νοµίζω ότι ο νοµοθέτης πολύ σοφά έχει θέσει αυτό το κριτήριο.
Διαφορετικά, υπάρχει πάντα ο κίνδυνος -και το γνωρίζετε πολύ
καλά αυτό- λίγοι µεγάλοι και ισχυροί εργοδότες ουσιαστικά να
επιβάλλουν τους κανόνες σε µεγάλο αριθµό µικρών επιχειρή-
σεων, µε αποτέλεσµα µικρές οριακές επιχειρήσεις να αναγκα-
στούν είτε να διακόψουν τη λειτουργία τους είτε να προσπα-
θήσουν να επιβιώσουν απασχολώντας ανασφάλιστη εργασία. Με
τον πρόσφατο ν.4808/2021 οι υπηρεσίες του Υπουργείου Εργα-
σίας θα µπορούν από τον Ιανουάριο του 2022 να έχουν απευ-
θείας πρόσβαση στα µητρώα των συνδικαλιστικών οργανώσεων
εργοδοτών και εργαζοµένων και µπορούν να διαπιστώνουν απευ-
θείας αν µία εργοδοτική οργάνωση απασχολεί ποσοστό µεγαλύ-
τερο του 50% των εργαζοµένων ως κλάδου επαγγέλµατος, στην
προκειµένη περίπτωση τους ξενοδοχοϋπάλληλους του Νοµού
Ηρακλείου. 

Σχετικά µε το αίτηµα του Σωµατείου Οδηγών Τουριστικών Λε-
ωφορείων Κρήτης «Ο ΕΡΜΗΣ» για επέκταση της συλλογικής
σύµβασης εργασίας, που συνοδεύεται και από την έκθεση τεκ-
µηρίωσης των επιπτώσεων της επέκτασης, οι αναγκαίες πληρο-
φορίες για τον αριθµό των εργαζοµένων που απασχολούνται από
τα µέλη της αντίστοιχης εργοδοτικής οργάνωσης έφτασαν στο
Υπουργείο µε µεγάλη καθυστέρηση. Αναφερθήκατε σε λάθος
στοιχεία. Σε λάθος στοιχεία ποιων; Των εργοδοτών; Έτσι όπως
µου το είπατε, αν κατάλαβα καλά, των εργαζοµένων στον κλάδο.
Μα των εργαζοµένων τα τραβάµε απευθείας από το σύστηµα
«ΕΡΓΑΝΗ». Πού είναι λάθος τα στοιχεία εκεί;

Η σχετική επεξεργασία έχει ολοκληρωθεί και το αίτηµα έχει
ήδη προωθηθεί στο Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας. Εκεί αναµέ-

νεται η συζήτησή του στο προσεχές διάστηµα και θα βγει η σχε-
τική γνωµοδότηση. Σε κάθε περίπτωση, από τον Ιανουάριο του
2022 µε τη λειτουργία Μητρώου Συνδικαλιστικών Οργανώσεων
Εργαζοµένων Και Οργανώσεων Εργοδοτών αναµένεται να συν-
τοµευθούν σε µεγάλο βαθµό οι διαδικασίες που προβλέπει ο
νόµος για την επέκταση των συλλογικών συµβάσεων εργασίας.
Σύµφωνα µε τη σχετική υπουργική απόφαση, θα χορηγείται δι-
καίωµα διαρκούς διαβαθµισµένης εισόδου στην πλατφόρµα του
µητρώου στα αρµόδια και εξουσιοδοτηµένα στελέχη του Υπουρ-
γείου Εργασίας, προκειµένου να είναι δυνατή η άντληση στοι-
χείων για την εκτέλεση των νόµιµων αρµοδιοτήτων τους, όπως
είναι, για παράδειγµα, η διαπίστωση του αριθµού των µελών της
εργοδοτικής οργάνωσης, δίνοντας έτσι άµεση λύση σε αυτό το
επίδικο ζήτηµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα ολοκληρώσουµε

µε την τρίτη µε αριθµό 1058/15-9-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη, προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων µε θέµα: «Για τη
διεξαγωγή γενικών συνελεύσεων των σωµατείων διά ζώσης». 

Ο κ. Κατσώτης έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου, κατ’ αρχάς, να χαιρετήσω τον µαζικό καθολικό

αγώνα των εργαζοµένων στην «e-FOOD», που οδήγησε στην
πρώτη νίκη τους απέναντι σε έναν ισχυρό όµιλο, αλλά και στην
Κυβέρνηση, που επιχείρησε να εφαρµόσει τη νέα µορφή εκµε-
τάλλευσης του συνεργάτη, αξίωση βέβαια των οµίλων που έκανε
δεκτή η Κυβέρνηση και την αποτύπωσε στο νόµο Χατζηδάκη µε
το άρθρο 69. 

Οι εργαζόµενοι σήµερα πραγµατοποιούν εικοσιτετράωρη
απεργία απαιτώντας την ικανοποίηση των αιτηµάτων τους, δεν
εφησυχάζουν, επειδή γνωρίζουν ότι ο όµιλος δεν θα σταµατήσει
να προχωρήσει της επιδιώξεις του, τις επιλογές του. Έτσι, κύριε
Υπουργέ, µε µαζικούς αγώνες η εργατική τάξη θα ακυρώσει
αυτόν τον νόµο-έκτρωµα, όπως έκανε µε το άρθρο 69. Βέβαια,
κάθε άρθρο του νοµοσχεδίου είναι θέµα συζήτησης και η εργα-
τική τάξη µέσα από τους αγώνες της θα προχωρήσει στην ανα-
τροπή του. 

Το ερώτηµα αυτό που κάνουµε έχει σχέση µε τους αγώνες των
εργαζοµένων. Η Κυβέρνηση µε µια σειρά κοινών υπουργικών απο-
φάσεων διατηρεί την απαράδεκτη απαγόρευση διεξαγωγής γενι-
κών συνελεύσεων των σωµατείων διά ζώσης, αυτών που έχουν
µητρώο άνω των εκατόν πενήντα µελών, µε πρόσχηµα τα έκτακτα
µέτρα προστασίας της δηµόσιας υγείας από τον κορωνοϊό. Πρό-
κειται για πραγµατική κοροϊδία αφού την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση
επιτρέπει εργαζόµενοι να συνωστίζονται κατά εκατοντάδες σε µε-
γάλα εργοστάσια και επιχειρήσεις χωρίς κανένα µέτρα προστα-
σίας της υγείας και της ασφάλειάς τους, αντίστοιχα επιτρέπει τον
συνωστισµό εκατοντάδων ανθρώπων στις αστικές συγκοινωνίες,
στα καράβια και τα αεροπλάνα, επιτρέπει τη µαζική παρουσία φι-
λάθλων στους αγώνες των µεγάλων επιχειρηµατικών ΠΑΕ, µάλι-
στα µε ανώτατο όριο τις είκοσι πέντε χιλιάδες κόσµου και τις οκτώ
χιλιάδες του κόσµου σε κλειστά γήπεδα, επιτρέποντας και όριο
ανεµβολίαστων 5% µε απλή δήλωση self-test. Επιτρέπει την πα-
ρουσία έως τετρακοσίων είκοσι πελατών σε καταστήµατα ψυχα-
γωγίας ή εστίασης. Όλα τα παραπάνω επιβεβαιώνουν ότι η
απαγόρευση της διεξαγωγής διά ζώσης των γενικών συνελεύσεων
των εργατικών συνδικαλιστικών οργανώσεων γίνεται µε πραγµα-
τικό σκοπό τον περιορισµό της συνδικαλιστικής δράσης, της µα-
ζικής συλλογικής δηµοκρατικής λειτουργίας τους και όχι τα µέτρα
προστασίας της δηµόσιας υγείας.

Ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, αν προτίθεστε να πάρετε µέτρα, ώστε
να καταργηθεί άµεσα η συγκεκριµένη κοινή υπουργική απόφαση
και να µπορούν τα εργατικά σωµατεία να ασκούν ανεµπόδιστα
την συνδικαλιστική τους δραστηριότητα και να διεξάγουν τις γε-
νικές συνελεύσεις διά ζώσης µε όλα τα απαραίτητα µέτρα προ-
στασίας της δηµόσιας υγείας και των µελών τους, που αυτοί
ξέρουν και φροντίζουν καλύτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Τσακλόγλου έχει
τον λόγο.
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κατσώτη, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε µία παρα-
τήρηση. Διαβάζοντας το κείµενο της ερώτησής σας, µου δηµι-
ουργείται έντονα η εντύπωση ότι προσπαθείτε εσκεµµένα να
διαστρεβλώσετε ορισµένες καταστάσεις, προκειµένου να µιλή-
σετε για δήθεν περιορισµό της συνδικαλιστικής σας δραστηριό-
τητας. Κάθε άλλο παρά αυτό είναι η πραγµατικότητα. Πράγµατι,
στο πλαίσιο των έκτακτων και, προφανώς, προσωρινών µέτρων
που έχουν ληφθεί για τον περιορισµό της διάδοσης του κορω-
νοϊού υπάρχουν και µέτρα που αφορούν τη διεξαγωγή συνδικα-
λιστικών δραστηριοτήτων, όπως οι εκλογές ή οι γενικές
συνελεύσεις, καθώς υπέρτατοι λόγοι δηµόσιας υγείας περιορί-
ζουν προσωρινά τις συνθήκες ελευθερίας. Συγκεκριµένα, όπως
αναφέρετε κι εσείς στην ερώτησή σας, υπάρχει το όριο των εκα-
τόν πενήντα εγγεγραµµένων µελών κάτω από το οποίο πάσης
φύσεως εκλογές αιρετών εκπροσώπων και οργάνων διοίκησης,
καθώς και γενικές συνελεύσεις, διενεργούνται διά ζώσης, σύµ-
φωνα µε το πρωτόκολλο διεξαγωγής των συνεδρίων, δηλαδή µε
όλους τους περιορισµούς που αναφέρατε προηγουµένως. Στην
περίπτωση, όµως, που τα εγγεγραµµένα µέλη είναι πάνω από
εκατόν πενήντα, τότε οι διαδικασίες αυτές πραγµατοποιούνται –
δεν σταµάτησαν- µε ψηφιακά µέσα και στη δευτερολογία µου θα
σας δώσω και συγκεκριµένα παραδείγµατα.

Στη σχετική απόφαση, βέβαια, υπάρχει και η εξαίρεση των
εκλογικών διαδικασιών που έχουν ήδη ξεκινήσει µε φυσική ή επι-
στολική ψήφο και για τις οποίες έχουν υποβληθεί σχετικά πρω-
τόκολλα ασφαλείας.

Από τα παραπάνω, αντιλαµβάνεστε φαντάζοµαι ότι δεν προ-
κύπτει κανένας περιορισµός συνδικαλιστικής δράσης. Θα έλεγα,
µάλιστα, το αντίθετο. Η συνδικαλιστική δράση, όχι απλά δεν πε-
ριορίζεται, αλλά δίνεται η δυνατότητα σε ακόµη περισσότερους
εργαζόµενους, οι οποίοι µπορεί να µη συµµετέχουν για τον οποι-
ονδήποτε λόγο διά ζώσης στις διαδικασίες των σωµατείων τους,
να συµµετέχουν διαδικτυακά. 

Στη χώρα µας η συνδικαλιστική ελευθερία αποτελεί θεµελιώ-
δες δικαίωµα, συνταγµατικά κατοχυρωµένο. Το Σύνταγµα ορίζει
στο άρθρο 23 ότι «το κράτος λαµβάνει τα προσήκοντα µέτρα για
τη διασφάλιση της συνδικαλιστικής ελευθερίας και την ανεµπό-
διστη άσκηση των συναφών µε αυτή δικαιωµάτων, εναντίον κάθε
προσβολής τους», να το τονίσω αυτό, «µέσα στα όρια του
νόµου». Παράλληλα, η προάσπιση της συνδικαλιστικής ελευθε-
ρίας προκύπτει από το άρθρο 11.1 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης
των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου αλλά και από το άρθρο 23.4 της
Διακήρυξη των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου των Ηνωµένων
Εθνών.

Όπως όλα τα συνταγµατικώς κατοχυρωµένα δικαιώµατα, η
συνδικαλιστική ελευθερία δεν ασκείται ανεξέλεγκτα, αλλά µπορεί
να περιοριστεί για λόγους δηµοσίου συµφέροντος. Είναι αυτό
που είπα προηγουµένως, «µέσα στα όρια του νόµου», όπως ανα-
φέρει το Σύνταγµα. Στην προκειµένη περίπτωση δεν µπορεί κα-
νείς να παραβλέψει την απειλή στη δηµόσια υγεία. Άλλωστε, τα
µέτρα που ελήφθησαν ήταν απολύτως αναγκαία και πρόσφορα.

Επιπλέον, θα ήθελα να σας θυµίσω πως ο πρόσφατος νόµος
που ψηφίστηκε τον Μάιο για την προστασία της εργασίας, στο
άρθρο 86 προβλέπει και το δικαίωµα για εξ αποστάσεως συµµε-
τοχή των µελών των συνδικαλιστικών οργανώσεων. Οπότε καθί-
σταται υποχρεωτική η συµµετοχή και η ψήφος των µελών της
οργάνωσης, όχι µόνο µε φυσική παρουσία αλλά και εξ αποστά-
σεως.

Επίσης, στις ίδιες διατάξεις προβλέπεται και η υποχρέωση
όλων των οργανώσεων να προβλέπουν στο καταστατικό τους
τρόπους ηλεκτρονικής διαδικτυακής συµµετοχής µε όρους που
να εξασφαλίζουν τη διαφάνεια και τη µυστικότητα της ψήφου.

Όσον αφορά την ψηφοφορία, οι συνδικαλιστικές οργανώσεις
οφείλουν να εξασφαλίζουν την ταυτοπροσωπία των ψηφοφόρων,
είτε η ψηφοφορία γίνεται ηλεκτρονικά εξ αποστάσεως είτε µε
φυσική παρουσία. Μάλιστα, προς διευκόλυνση των παραπάνω,
το Υπουργείο Εργασίας µπορεί να διαθέτει χωρίς κόστος στις
οργανώσεις το σχετικό λογισµικό.

Κύριε Κατσώτη, το συµπέρασµα που βγαίνει από τα παραπάνω

είναι πως η συνδικαλιστική δραστηριότητα όχι απλά δεν περιο-
ρίζεται, αλλά διευκολύνεται, εκσυγχρονίζεται και διευρύνεται. Δί-
νονται περισσότερες δυνατότητες συµµετοχής, διασφαλίζοντας
τόσο τη συνδικαλιστική ελευθερία αλλά και την άσκηση των συν-
δικαλιστικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων, όπως επιτάσσει το
Σύνταγµα και η Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσώτη, ορί-

στε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αν το κίνηµα δεν αµ-

φισβητούσε τους νόµους που κάνει οποιαδήποτε κυβέρνηση στο
σύστηµα αυτό, θα ήµασταν πολύ πίσω, πολλά χρόνια πίσω. Έχει
δικαίωµα να το αµφισβητήσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα ήταν κίνηµα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Δεν θα ήταν κίνηµα, ακριβώς. Άρα όσο

για τα όρια του νόµου που λέτε, αφήστε το. Πέρα από τον νόµο,
υπάρχουν οι ανάγκες των εργαζοµένων, τις οποίες διεκδικούν,
αγωνίζονται ανυποχώρητα απέναντι σε αυτούς που στερούν
αυτές τις ανάγκες τους.

Το κίνηµα, βέβαια, ξέρετε πολύ καλά, η πλειονότητα των συν-
δικαλιστικών οργανώσεων και ιδιαίτερα όσες έχουν παραµερίσει
τον κυβερνητικό και εργοδοτικό συνδικαλισµό, έχουν ως κύριο
µέτωπο τα µέτρα προστασίας της υγείας και της ασφάλειας των
εργαζοµένων.

Οι εργαζόµενοι είναι εκτεθειµένοι σε πολλούς κινδύνους, εξαι-
τίας της εργοδοτικής αυθαιρεσίας και ασυδοσίας, η οποία µεγα-
λώνει από την κυβερνητική ανοχή και στήριξη από την
προσαρµογή των µέτρων προστασίας της Κυβέρνησης στις
ανάγκες της καπιταλιστικής λειτουργίας και όχι της υγείας των
εργαζοµένων. Έχουν µέτωπο αυτές οι οργανώσεις στον ανορ-
θολογισµό, τις παραδοξολογίες και τις όποιες θεωρίες συνωµο-
σίας, οι οποίες ενισχύονται από διάφορους µηχανισµούς αλλά
και από τις αντιφάσεις της Κυβέρνησης σε σχέση µε την πανδη-
µία. Στέκονται απέναντι στον σκοταδισµό, στηρίζοντας την επι-
στηµονική γνώση και κάθε εξέλιξη υπέρ του ανθρώπου. Αυτές
είναι οι συνδικαλιστικές οργανώσεις, κύριε Υπουργέ.

Όλα αυτά παράγονται µέσα από τις συλλογικές διαδικασίες,
τις γενικές συνελεύσεις, τις συγκεντρώσεις, τις συσκέψεις, όπως
προβλέπονται από τα καταστατικά τους που εσείς θέλετε να πά-
ρετε σαν Κυβέρνηση, όπως και η εργοδοσία. Εκεί συζητούνται
όλα τα προβλήµατα, αναλύονται, αντιπαρατίθενται σκέψεις, από-
ψεις, γίνεται διαπάλη ιδεών. Εκεί διαµορφώνονται θέσεις για τις
εξελίξεις σε κάθε πτυχή της ζωής των εργαζοµένων και αποφα-
σίζουν, τελικά, τη δική τους δράση, για να οδηγηθούν οι εξελίξεις
εκεί που θα ικανοποιούνται οι ανάγκες τους.

Αυτή η λειτουργία δεν αρέσει. Δεν τη θέλουν. Τη θεωρούν επι-
κίνδυνη, το σύστηµα που εσείς υπηρετείται, και επιδιώκουν να
την εµποδίσουν, να τη δυσκολέψουν, να την αδυνατίσουν, να
αδυνατίσουν τη συµµετοχή, τη ζωντανή συζήτηση και τη δια-
πάλη. Στη ζωντανή συζήτηση αποδοµούνται οι θεωρίες περί κοι-
νωνικού εταιρισµού, περί κοινών συµφερόντων εργαζοµένων και
επιχειρηµατικών οµίλων. Εκεί αρχίζει να συνειδητοποιείται η τα-
ξική εκµετάλλευση, το ποια είναι η θέση του εργαζόµενου, εκεί
σταµατούν και οι αυταπάτες. Εκεί δυναµώνει η ταξική συνείδηση,
όρος για την ενδυνάµωση της ταξικής πάλης. Όλη αυτή η λει-
τουργία των συνδικάτων αντιµετωπίζεται εχθρικά από τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους και τις κυβερνήσεις τους.

Το µίσος δεν κρύβεται, κύριε Υπουργέ. Εκφράστηκε και µε τον
νόµο Χατζηδάκη - Τσακλόγλου -για να µη σας αφήσουµε απέξω
και παραπονεθείτε- της Νέας Δηµοκρατίας µε τις αντεργατικές
ρυθµίσεις όπως το µητρώο των συνδικαλιστικών οργανώσεων
που είπατε προηγουµένως. Βέβαια ο ΣΥΡΙΖΑ έχει κι αυτός λερω-
µένη τη φωλιά του, γιατί το θέµα της υποχρεωτικότητας έχει την
προϋπόθεση οι εργοδότες να καταθέσουν το µητρώο και εννο-
είται η ρύθµιση του ΣΥΡΙΖΑ.

Το µητρώο, λοιπόν, αυτό θα είναι στη διάθεση του κάθε επι-
χειρηµατία προκειµένου να αποφεύγει δραστήριους και ενερ-
γούς εργαζόµενους. Το ηλεκτρονικό φακέλωµα που είπατε και
επεκταθήκατε κι εσείς, η ηλεκτρονική ψηφοφορία από µακριά
για να µην ξέρει κανένας ποιος είναι και τι είναι και τι λέει, όλα
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αυτά είναι ζητήµατα που εσείς δώσατε στο πιάτο στην εργοδοσία
για να κτυπήσει το ίδιο το κίνηµα.

Οι αντιαπεργιακές διατάξεις που καταργούν το δικαίωµα στην
απεργία, που ποινικοποιούν τους αγώνες των εργαζοµένων, όλα
είναι αξιώσεις του κεφαλαίου που σας βεβαιώνουµε ότι θα µείνουν
στα χαρτιά, γιατί τα συνδικάτα όχι µόνο δεν θα πειθαρχήσουν,
αλλά θα δυναµώσουν τις συλλογικές διαδικασίες, τη ζωντανή λει-
τουργία τους µε τη φυσική παρουσία των µελών τους, για να δυ-
ναµώσουν οι αγώνες για την ικανοποίηση των αναγκών των
εργαζοµένων, στο εισόδηµα, στην υγεία, στην παιδεία, στην πρό-
νοια, στον πολιτισµό και τον αθλητισµό, στις διακοπές και κάθε
άλλη ανάγκη που δηµιουργεί η κοινωνική εξέλιξη και την στερεί
αυτό το σύστηµα που στόχο έχει το κέρδος. Η απαγόρευση των
διά ζώσης συνεντεύξεων των µελών των σωµατείων των µητρώων
πάνω από εκατόν πενήντα µέλη είναι µια τέτοια ρύθµιση που επι-
διώκει τον ίδιο στόχο µε τον νόµο Χατζηδάκη. 

Σας καλούµε, λοιπόν, να καταργήσετε αυτή τη ρύθµιση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Κατσώτη, είναι αλήθεια ότι η πανδηµία του κορωνοϊού

επέβαλε πρωτόγνωρες συνθήκες για τις σύγχρονες κοινωνίες και
πρωτοφανή µέτρα περιορισµού κοινωνικών δραστηριοτήτων. Ο
στόχος ήταν και είναι προφανής: ο περιορισµός της διασποράς
του κορωνοϊού. Παράλληλα, ήρθαν στην επιφάνεια ραγδαίες αλ-
λαγές στην αγορά εργασίας µε κορυφαία προφανώς αυτή της
τηλεργασίας. Αρκετοί εργαζόµενοι και εργοδότες οδηγήθηκαν
σε ένα νέο µοντέλο εργασιακών σχέσεων. Ήταν µια τάση που
προϋπήρχε, αλλά επιταχύνθηκε λόγω της πανδηµίας. 

Η αποστολή του κράτους και σε αυτή την περίπτωση είναι να
διασφαλίσει τη νοµιµότητα και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων.
Προς αυτή την κατεύθυνση κινείται και η διάταξη του πρόσφατου
εργασιακού νόµου την οποία ανέφερα στην πρωτολογία µου.
Όµως το πιο σηµαντικό είναι πως στη διάταξη αυτή τα οφέλη της
δεν είναι απλά λόγια του αέρα ή ευχολόγια και προφανώς κάθε
διάταξη νόµου αποδεικνύει την επιτυχία στην εφαρµογή της. 

Σε ένα παρόµοιο, αν και ελαφρά διαφορετικό, πλαίσιο όπως
πληροφορήθηκα από το δελτίο Τύπου το οποίο εκδόθηκε την πε-
ρασµένη Τετάρτη στις 22 Σεπτεµβρίου πραγµατοποιήθηκε δια-
δικτυακά η γενική συνέλευση του ΕΔΟΕΑΠ. Ο ΕΔΟΕΑΠ δεν είναι
συνδικαλιστική οργάνωση, αποδείχθηκε όµως ότι το δικαίωµα
για την εξ αποστάσεως συµµετοχή δίνει, πραγµατικά, περισσό-
τερες δυνατότητες σε ασφαλισµένους και εργαζόµενους. Σύµ-
φωνα µε το σχετικό δελτίο Τύπου που εκδόθηκε στις 22
Σεπτεµβρίου, την ίδια µέρα δηλαδή, στη διαδικτυακή γενική συ-
νέλευση του ΕΔΟΕΑΠ συµµετείχαν χίλιοι εξακόσιοι εβδοµήντα
τρεις εργαζόµενοι ασφαλισµένοι, άµεσα µέλη, αριθµός πολύ µε-
γαλύτερος από αυτούς των γενικών συνελεύσεων που έγιναν
προ κορωνοϊού διά ζώσης. Μάλιστα ορισµένα από αυτά τα µέλη
είχαν για πρώτη φορά τη δυνατότητα να συµµετέχουν, καθώς
διαµένουν και εκτός Αττικής. 

Κύριε Κατσώτη, τι σας κάνει να πιστεύετε ότι σε αυτή την γε-
νική συνέλευση δεν έγινε ανταλλαγή επιχειρηµάτων και αντιπα-
ραθέσεων και ότι αυτά µπορούν να γίνουν µόνο όταν έχουµε διά
ζώσης αντιπαραθέσεις;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Πάρτε για παράδειγµα τη Βουλή! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Γιατί προηγουµένως, πριν από τον κο-
ρωνοϊό ήταν διαφορετικά; Ήταν γεµάτη η Βουλή όταν γινόντου-
σαν ερωτήσεις κοινοβουλευτικές; Ζω σε άλλον κόσµο; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Μάλλον ζείτε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Προφανώς δεν είναι έτσι και το γνω-
ρίζετε πολύ καλά. 

Επίσης, αυτό που αναφέρετε για την ηλεκτρονική ψηφοφορία,
επειδή τυχαίνει να προέρχοµαι από τον χώρο της ανώτατης εκ-
παίδευσης όπου για χρόνια εφαρµόζεται η ηλεκτρονική ψηφο-
φορία και για συνδικαλιστικά ζητήµατα, µια χαρά δουλεύει
απρόσκοπτα. Ούτε φακέλωµα ούτε διάφορα τέτοια πράγµατα τα
οποία αναφέρατε προηγουµένως. 

Στην πράξη, λοιπόν, φαίνεται ότι η δυνατότητα εξ αποστάσεως
συµµετοχής µπορεί να οδηγήσει σε µεγαλύτερη συµµετοχή των
εργαζοµένων είτε αυτοί είναι εµβολιασµένοι είτε µη. Αυτό δεν λέ-
γεται σε καµµία περίπτωση περιορισµός της συνδικαλιστικής
δραστηριότητας. Στη δηµοκρατία κανένα δικαίωµα δεν µπορεί
να ασκηθεί, αν δεν υπάρχει πρωτίστως ελευθερία και ασφάλεια. 

Έχουµε ήδη περάσει σε µια δεύτερη φάση της πανδηµίας
όπου µαθαίνουµε να συνυπάρχουµε µε τον ιό. Το Υπουργείου
Εργασίας, αποδεικνύοντας στην πράξη ότι εγγυάται την άσκηση
των συνδικαλιστικών δικαιωµάτων, αλλά και ότι διαθέτει τα δη-
µοκρατικά αντανακλαστικά ώστε να προσαρµόζεται στις συνθή-
κες όπως αυτές διαµορφώνονται από την πανδηµία, εφαρµόζει
απαρέγκλιτα τα υγειονοµικά πρωτόκολλα, τα οποία όπως
ισχύουν σήµερα αποκλείουν τη διά ζώσης διεξαγωγή γενικής συ-
νέλευσης σωµατείων µε πάνω από εκατόν πενήντα µέλη.

Όταν τα µέλη είναι κάτω από εκατόν πενήντα και επιλέξουν να
κάνουν διά ζώσης συνέλευση, τότε πρέπει να προσκοµίσουν πι-
στοποιητικό εµβολιασµού, αρνητικό rapid test ή πιστοποιητικό
νόσησης. 

Νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε ότι η επιστροφή στην κανονικό-
τητα που τόσο επιθυµούµε γενικά αλλά και ειδικά στον τρόπο
διεξαγωγής των γενικών συνελεύσεων, µπορεί να γίνει µόνο µε
αυστηρή τήρηση όλων των πρωτοκόλλων και των µέτρων, δη-
λαδή προσκόµιση πιστοποιητικών εµβολιασµού, µαζικών τεστ και
προφανώς τήρηση των µέτρων προστασίας. 

Το θέµα, ωστόσο, µας έχει απασχολήσει ιδιαίτερα, και για
αυτόν τον λόγο, άλλωστε, έχουν παραταθεί ήδη οι θητείες των
διοικητικών συµβουλίων των εργατικών σωµατείων έως τις 30
Οκτωβρίου. Ας ελπίσουµε ότι οι συνθήκες θα επιτρέψουν σύν-
τοµα τη διεξαγωγή γενικών συνελεύσεων και µε τον παραδο-
σιακό συµβατικό τρόπο. Άλλωστε, για το ζήτηµα αυτό το
Υπουργείο Εργασίας βρίσκεται σε συνεννόηση µε το Υπουργείο
Υγείας, ώστε όταν οι υγειονοµικές συνθήκες το επιτρέψουν να
αλλάξουν και οι όροι διεξαγωγής των γενικών συνελεύσεων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αγαπητοί συνάδελ-

φοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
Πριν προχωρήσουµε στη νοµοθετική εργασία, θα διακόψουµε

για λίγο τη συνεδρίαση. Η ώρα είναι 10.03’ και παρακαλούνται οι
Κοινοβουλευτικές Οµάδες να ειδοποιήσουν τους εισηγητές και
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να βρίσκονται στην Αί-
θουσα στις 10.15’.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συζήτηση και ψήφιση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου των σχεδίων νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας:

1. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουρ-
γείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου
Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας της Ρουµανίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της
Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενεργούντος διά λογαριασµό της Κυ-
βέρνησης της Τουρκικής Δηµοκρατίας) σε σχέση µε τη σύσταση,
διοίκηση και λειτουργία του Κέντρου Αριστείας για Ολοκληρω-
µένη Αντιαεροπορική και Αντιπυραυλική Άµυνα (IAMD COE Ope-
rational MoU)».

2. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουρ-
γείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου
Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας της Ρουµανίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της
Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενεργούντος διά λογαριασµό της Κυ-
βέρνησης της Τουρκικής Δηµοκρατίας), καθώς επίσης και του
Στρατηγείου του Ανώτατου Συµµαχικού Διοικητή Μετασχηµατι-
σµού του ΝΑΤΟ αναφορικά µε τη λειτουργική σχέση όσον αφορά
το Κέντρο Αριστείας για Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και Αν-
τιπυραυλική Άµυνα (IAMD COE Functional Relationship MoU)».

Τα νοµοσχέδια ψηφίστηκαν στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλει-
οψηφία. Εισάγονται προς συζήτηση στην Ολοµέλεια µε τη διαδι-
κασία του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή
µπορούν να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυ-
ρώσεως των συµβάσεων αυτών για πέντε λεπτά, εννοείται -για
να µην κάνω στη συνέχεια διευκρίνιση- για καθεµία και οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, εφόσον το επιθυµούν, για πέντε λεπτά
-για καθεµία εννοείται, αθροιστικά δέκα λεπτά- και µε την προ-
ϋπόθεση ότι δεν θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
τους Οµάδας. Η ψηφοφορία και των δύο συµβάσεων θα γίνει
µετά το τέλος της συζήτησης χωριστά και µε τη σειρά που συζη-
τήθηκαν.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε .Δεν ξέρω αν θέλει κάποιος διαδικαστικά να πάρει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Φραγ-

γίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα µιλήσω εκ

µέρους του Κινήµατος Αλλαγής. Επειδή λείπει ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος, θα µιλήσω εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην ανησυχείτε γι’
αυτό. Εγώ θα πω τώρα ποια κόµµατα ψήφισαν, ποια είχαν επι-
φύλαξη και ποια ψήφισαν «κατά». 

Πρώτα, θα ξεκινήσουµε µε όσους είναι κατά των συµβάσεων
ή εξέφρασαν επιφύλαξη. Από τα υπόλοιπα κόµµατα θα µπορούν
να πάρουν τον λόγο οι εισηγητές ή οι ειδικοί αγορητές ή οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι -ένας όµως- από τα κόµµατα τα
οποία συµφωνούν µε τις κυρώσεις. Θα ήθελα να πω -και από ό,τι
βλέπω είναι το ίδιο και για τις δύο- υπέρ ψήφισε η Νέα Δηµοκρα-
τία, επιφύλαξη κράτησε ο ΣΥΡΙΖΑ, υπέρ ψήφισε το Κίνηµα Αλλα-
γής και για τις δύο, κατά το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και
για τις δύο, επιφύλαξη κράτησε η Ελληνική Λύση και για τις δύο
συµβάσεις και κατά και για τις δύο συµβάσεις ψήφισε το
ΜέΡΑ25.

Εποµένως ξεκινάµε και τον λόγο έχει εκ µέρους της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ο εισηγη-
τής κ. Δηµήτριος Χαρίτου.

Όπως είπαµε, θα µιλήσουµε ενιαία και για τις δύο συµβάσεις,

µε αθροιστικό χρόνο πέντε συν πέντε λεπτά, δηλαδή δέκα λεπτά.
Ορίστε, κύριε Χαρίτου, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, είχαµε την ευ-

καιρία κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή της Βου-
λής να διατυπώσουµε τις απόψεις µας για τα δύο νοµοσχέδια
που σήµερα συζητάµε και να θέσουµε καίρια, κρίσιµα ερωτή-
µατα, που συνδέονται άµεσα µε τα δύο µνηµόνια κατανόησης
αλλά και µε τις γεωπολιτικές αλλαγές που συντελούνται διεθνώς
στην ευρύτερη περιοχή µας, όπως και για τις ασκούµενες πολι-
τικές από την πλευρά της Κυβέρνησης.

Για να θυµίσω, το πρώτο µνηµόνιο κατανόησης στο πλαίσιο
του ΝΑΤΟ είναι ανάµεσα στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας της
χώρας µας και των αντίστοιχων της Δηµοκρατίας της Βουλγα-
ρίας, της Τσεχικής Δηµοκρατίας, της Ρουµανίας και της Τουρκι-
κής Δηµοκρατίας και είναι µνηµόνιο για τη σύσταση, τη διοίκηση
και τη λειτουργία κέντρου αριστείας για ολοκληρωµένη αντιαε-
ροπορική και αντιπυραυλική άµυνα. Το κέντρο αυτό, ως γνωστόν,
έχει συσταθεί, έχει εγκατασταθεί στα Χανιά της Κρήτης και έχει
ήδη πιστοποιηθεί ως Κέντρο Αριστείας του ΝΑΤΟ.

Με το δεύτερο µνηµόνιο κατανόησης προσδιορίζεται η λει-
τουργική σχέση ανάµεσα στο Στρατηγείο της Ανώτατης Συµµα-
χικής Διοίκησης και στα συµµετέχοντα πέντε κράτη σε ό,τι
αφορά το κέντρο αριστείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν απεκδυόµαστε τη θετική
µας στάση στο πρώτο στάδιο κατά το οποίο ξεκίνησαν αυτές οι
πρωτοβουλίες, όπως επίσης παρακολουθούµε µε προσοχή τις
ενέργειες που έγιναν εκ µέρους σας µέχρι να φτάσουµε στα δύο
σχέδια νόµου που σήµερα συζητάµε.

Γνωρίζουµε, κύριοι, το περιεχόµενο των δύο ξεχωριστών µνη-
µονίων κατανόησης, που στο µεν πρώτο προσδιορίζονται οι αρ-
µοδιότητες του κέντρου αριστείας, κυρίως, στην παροχή
τεχνογνωσίας, υποστήριξης και ενίσχυσης των δυνατοτήτων
ολοκληρωµένης αντιαεροπορικής και αντιπυραυλικής άµυνας
προς όφελος του ΝΑΤΟ και, βεβαίως, των κρατών υποστήριξης
και των εταίρων, επίσης ότι ρυθµίζονται ζητήµατα που αφορούν
την οργάνωση, τη δοµή, τη λειτουργία, τη στελέχωση του κέν-
τρου, καθώς και θέµατα συµµετοχής της εκπροσώπησης των µε-
τεχόντων, του τρόπου που λαµβάνονται οι αποφάσεις, αλλά και
ζητήµατα οικονοµικής και νοµικής φύσεως και ζητήµατα ασφά-
λειας, όσον αφορά τη λειτουργία του κέντρου, ενώ µε το δεύ-
τερο µνηµόνιο κατανόησης προσδιορίζονται ο σηµαντικός ρόλος
του κέντρου στη βελτίωση των επιχειρησιακών δυνατοτήτων του
ΝΑΤΟ, καθώς και υποχρέωσή του να τηρεί όλες τις πολιτικές και
τους κανονισµούς του ΝΑΤΟ. Στη λειτουργική αυτή σχέση ανά-
µεσα στο κέντρο αριστείας και το ΝΑΤΟ καθοριστικός και απο-
φασιστικός είναι ο ρόλος του στρατηγείου σε όλα τα θέµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, από τη δική µας
πλευρά και τα δύο µνηµόνια κατανόησης µπορούµε να τα αντι-
ληφθούµε, να τα κατανοήσουµε µόνο ενταγµένα στο πλαίσιο των
δεσµευτικών υποχρεώσεων που έχει αναλάβει η χώρα µας έναντι
του ΝΑΤΟ, χωρίς αυτό να σηµαίνει σε καµµία περίπτωση ότι υπο-
τιµούµε τη σηµασία αυτών των κινήσεων από την πλευρά της
χώρας µας ούτε, βέβαια, ότι αδιαφορούµε για τις ευρύτερες δια-
στάσεις που αποκτούν τέτοιες πρωτοβουλίες. 

Για τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία η κύρωση των συµ-
βάσεων αυτών δεν αποτελεί θέµα ρουτίνας ούτε ζήτηµα χαµηλής
πολιτικής σηµασίας. Μια ανάλογη στάση όµως αναµέναµε κατά
τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή από την πλευρά της
Κυβέρνησης, αλλά δυστυχώς διαψευστήκαµε, διότι ο Υπουργός
είτε απάντησε είτε δεν απάντησε στα εύλογα ερωτήµατά µας και
τις ανησυχίες που διατυπώσαµε είτε µε όσα είπε τις γιγάντωσε. 

Ακούσαµε µια ιδιότυπη θεωρία για τα δικαιώµατα που έχουµε
µέσα στη συµµαχία. Ουσιαστικά οι ανάγκες του ΝΑΤΟ στο πλαί-
σιο του µετασχηµατισµού του, όπως για παράδειγµα οι συµφω-
νίες που σήµερα συζητούµε, για εσάς αποτελούν δικαιώµατα για
τα οποία πρέπει να µπαίνουµε σε έναν διαρκή ανταγωνισµό, ώστε
να προλάβουµε άλλους, να τα δίνουµε όλα ανεξάρτητα αν εξα-
σφαλίζεται όφελος για τα εθνικά µας συµφέροντα ή ενδεχοµέ-
νως προκύψουν δυσκολίες στο µέλλον. 

Και φαίνεται, κύριοι, ότι για να ασκήσουµε αυτό το υποτιθέ-
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µενο δικαίωµα, θα το πληρώσει ακριβά ο ελληνικός λαός. Ένα
εκατοµµύριο ευρώ χρειάζεται για την εγκατάσταση του κέντρου
αριστείας και σχεδόν αγγίζει τις 400.000 ευρώ ετησίως για όσα
χρόνια λειτουργήσει το κέντρο, όπως τουλάχιστον αναφέρει η
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, σε µια στιγµή που
ήδη η χώρα µας επιβαρύνεται µε υψηλό ποσοστό δαπανών από
τη συµµετοχή της στο ΝΑΤΟ.

Ανησυχούµε, κύριοι, γιατί σας ακούµε να µεγιστοποιείτε υπέρ-
µετρα τις δυνατότητες που δηµιουργούνται από τις συµφωνίες
σε σχέση µε τα εθνικά µας συµφέροντα, ενώ υποβαθµίζετε τις
δυσκολίες ή και τους κινδύνους που ενδεχοµένως να διαφαίνον-
ται. 

Ανησυχούµε, κύριοι, γιατί επιχειρείτε να συγκαλύψετε πίσω
από τέτοιες πρωτοβουλίες τα σοβαρά ελλείµµατα της αµυντικής
και εξωτερικής σας πολιτικής που σήµερα ακολουθείτε, µιας πο-
λιτικής µε ροπή για επιστροφή στον ατλαντισµό, σε µια, δηλαδή,
πολιτική που λέει ναι σε όλα χωρίς ανταλλάγµατα. 

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, που θέσαµε, κατά τη διάρκεια της συ-
ζήτησης στην επιτροπή, εξακολουθούν να ισχύουν και περιµέ-
νουν πειστικές απαντήσεις, όπως για παράδειγµα, από πού
συνάγεται η διαπίστωση που περιέχεται στην αιτιολογική έκθεση
ότι µε τέτοιες κινήσεις προάγονται, ικανοποιούνται οι επιδιώξεις
της αµυντικής διπλωµατίας ή πολύ περισσότερο, όπως αναφέρει,
της εξωτερικής µας πολιτικής. Δεν απαντήσατε και τα επαναφέ-
ρουµε. Όταν µάλιστα βρισκόµαστε σε µια χρονική στιγµή που
φαίνεται ότι εντείνονται οι προκλήσεις από την πλευρά της γεί-
τονος. 

Να σας θυµίσω ότι έχουν περάσει σχεδόν σαράντα οκτώ ώρες
και αρνείστε να απαντήσετε σε δηµοσιεύµατα που κάνουν λόγο
για παραβίαση των χωρικών µας υδάτων από τουρκικό πολεµικό
σκάφος. Λέγεται ότι κινήθηκε στα δυόµισι ναυτικά µίλια από τις
ακτές της Κρήτης, ενώ παρενοχλούσε συστηµατικά ερευνητικό
πλοίο µέσα στην ελληνική ΑΟΖ. 

Για να µη σας θυµίσω τα όσα συνέβησαν µε το «Ορούτς Ρέις»
το καλοκαίρι µέσα στα χωρικά µας ύδατα. 

Εµείς θα επιµείνουµε και σε άλλα κρίσιµα θέµατα, ώστε να
υπάρξουν αποσαφηνίσεις, γιατί τέτοιες κινήσεις, τέτοιες συµφω-
νίες, µπροστά στις µεγάλες γεωπολιτικές αλλαγές που συντε-
λούνται, πρέπει να λαµβάνεται υπ’ όψιν ότι εντάσσονται εκ των
πραγµάτων στο πλαίσιο των ανταγωνισµών των µεγάλων δυνά-
µεων και κυρίως προϋποθέτουν την ύπαρξη µιας πολυδιάστατης
εξωτερικής πολιτικής, που αποτελεί το µεγάλο έλλειµµα της
δικής σας πολιτικής. 

Μπορούµε να µην αντιµετωπίζουµε τα εθνικά µας θέµατα
χωρίς να τα εντάσσουµε στη γενικότερη γεωπολιτική σκακιέρα,
µετά µάλιστα από τις τελευταίες πρωτοβουλίες που λαµβάνονται
από τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής στον Ειρηνικό, χωρίς να
κινούµαστε ως χώρα στην κατεύθυνση ενίσχυσης των προσπα-
θειών που γίνονται για τη στρατηγική αυτονοµία της Ευρώπης
έναντι του ΝΑΤΟ και των ΗΠΑ; 

Είναι να αναρωτιέται ακόµα κανείς σε ποια στρατηγική είναι
ενταγµένη ή αποστολή των αντιαεροπορικών συστηµάτων Patriot
στη Σαουδική Αραβία, που ξεπερνάει τη θεµιτή προσπάθεια να
ενισχύσουµε τη συνεργασία µας µε σηµαντικές χώρες όπως η
Σαουδική Αραβία; Ποιος ο λόγος εµπλοκής µας για πρώτη φορά
σε στρατιωτική σύρραξη εκτός των συνόρων της χώρας, χωρίς
απόφαση µάλιστα από κανέναν διεθνή οργανισµό, χωρίς να
υπάρξει συζήτηση και έγκριση εδώ στη Βουλή, σε συνθήκες δια-
φάνειας, για να µην υπάρξουν σκιές και φηµολογούµενες οσµές
σκανδάλου;

Διαπράττετε, κύριοι, ένα στρατηγικό σφάλµα. Η χώρα µας
οφείλει να είναι παράγοντας σταθερότητας, ειρήνης και συνερ-
γασίας στην ευρύτερη περιοχή. Κυρίες και κύριοι, εύλογο ακόµη
παραµένει το ερώτηµα που θέσαµε, που δηµιουργεί αναφορά
στην εισηγητική έκθεση για τη σηµασία του κέντρου αριστείας,
ότι δηλαδή θα συµβάλλει στην αρχική διαµόρφωση των κειµέ-
νων, υποστηρίζοντας την εθνική µας θέση στα θέµατα ελέγχου
του εναέριου χώρου. Επαναλαµβάνω: στην αρχική διαµόρφωση
των θέσεων. Αποσαφηνίστε το. Τι εννοείτε όταν λέτε στην «αρ-
χική»; Δηλαδή στην τελική διαµόρφωση των θέσεων µπορεί να
αµφισβητηθούν οι εθνικές θέσεις; 

Κυρίες και κύριοι, µε τον µονοδιάστατο προσανατολισµό που
έχει η πολιτική που ακολουθείτε, εντός του κλίµατος του ατλαν-
τισµού που περιέγραψα, µε την αντίληψη που έχετε αποδεχθεί,
ότι η Ελλάδα είναι το προκεχωρηµένο φυλάκιό του, αντίληψη που
ανήκει σε µια άλλη ιστορική περίοδο και σε άλλους διεθνείς συ-
σχετισµούς δύναµης, δυστυχώς, δεν µπορείτε να υπερασπι-
στείτε τα συµφέροντα της χώρας. 

Το ίδιο, κύριοι, κάνετε µε το σύνολο των πολιτικών που
ασκείτε. Όχι µόνο πλήττετε τα συµφέροντα της πλειοψηφίας της
κοινωνίας, αλλά υπονοµεύετε τη δηµόσια περιουσία και την προ-
οπτική αυτού του τόπου. 

Η άθλια ακόµα και εγκληµατική µεθόδευση για την ιδιωτικο-
ποίηση της ΔΕΗ θα επιφέρει, όχι µόνο άµεσα πλήγµα στους κα-
ταναλωτές, αλλά και µακροχρόνια στην οικονοµία του τόπου.
Προχωρήσατε, κύριοι, στην πώληση µιας δηµόσιας επιχείρησης,
την ώρα της οικονοµικής κρίσης, που η πορεία της για δεκαετίες
είναι συνυφασµένη µε την αναπτυξιακή πορεία και ανάπτυξη
αυτού του τόπου. Να γνωρίζετε όµως, κύριοι, ότι η απόφαση
αυτή είναι η αρχή του τέλους. 

Κυρίες και κύριοι, η αναβάθµιση των σχέσεων της χώρας µας
µε τις ΗΠΑ προϋποθέτει µια πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική,
την αµοιβαιότητα των συµφερόντων, µε µόνο γνώµονα τα εθνικά
µας δίκαια. Μια τέτοια πολιτική ακολουθήθηκε την περίοδο της
διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ κι είναι ανάγκη σε µια τέτοια πολιτική
να επιστρέψει το ταχύτερο δυνατόν η χώρα.

Παρά το γεγονός ότι δεν υπήρξαν -θα το επαναλάβω- πειστι-
κές απαντήσεις από την πλευρά της Κυβέρνησης, εµείς θα στα-
θούµε θετικά απέναντι και στα δύο µνηµόνια κατανόησης,
διατηρώντας όµως στο ακέραιο τις σοβαρές επιφυλάξεις που εκ-
φράσαµε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Χαρίτου. 
Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Νικόλαος Παπανα-
στάσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούγοντας τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, που µόλις ολοκλήρωσε

την εισήγησή του, θυµήθηκα το παλιό ανέκδοτο: «Βγάζω φλας
αριστερά και στρίβω σπινιάροντας δεξιά». Αυτό µού ήλθε ανά-
γλυφα στο µυαλό.

Στη συνεδρίαση της επιτροπής που προηγήθηκε ο κύριος
Υπουργός ζήτησε η συζήτηση να περιοριστεί στα µνηµόνια και
τα κέντρα αριστείας. Προφανώς, κύριε Υπουργέ, εκφράζατε µύ-
χιες επιθυµίες σας. Να είστε σίγουρος ότι σε κάθε περίπτωση το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν θα σας κάνει το χατίρι και
αυτό γιατί κρύβετε σκόπιµα ότι το κέντρο αριστείας είναι ένας
κρίκος που προστίθεται στην επικίνδυνη αλυσίδα της εµπλοκής
της Ελλάδας στους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς, µια εµπλοκή
µε την οποία συµφωνούν ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΚΙΝΑΛ και τα άλλα κόµ-
µατα που χρησιµοποίησαν ως πρόσχηµα διάφορα δευτερεύοντα
ζητήµατα, όπως ανταλλάγµατα ή κόστος των υποδοµών. 

Επιχειρήθηκε εκ µέρους του κυρίου Υπουργού η ωραιοποίηση
της συµµετοχής της Τουρκίας στο κέντρο αριστείας. Χρησιµο-
ποίησε ισχυρισµούς που δεν έχουν καµµία απολύτως βάση. Την
ώρα που εσείς διαφηµίζετε και εξωραΐζετε την τουρκική συµµε-
τοχή σ’ αυτό το κέντρο, το τουρκικό κράτος κάνει επίδειξη δύ-
ναµης στην Κρήτη και προβάλλει τις γνωστές διεκδικήσεις σε
βάρος κυριαρχικών δικαιωµάτων ελληνικών νησιών. Αυτό το κέν-
τρο που στήνεται στα Χανιά τι θα συζητάει γι’ αυτούς τους κιν-
δύνους; Είναι υπαρκτή η πυραυλική απειλή εκ µέρους της
Τουρκίας προς την Ελλάδα, ναι ή όχι; Αυτό το κέντρο τι θα συ-
ζητάει γι’ αυτή την απειλή; Θα την αναλύει µαζί µε τους συµµε-
τέχοντες Τούρκους; 

Βάζετε, δήθεν, εκβιαστικά διλήµµατα για καταστροφικά απο-
τελέσµατα που θα επέρχονταν αν αυτό το κέντρο περνούσε στην
ευθύνη της γειτονικής χώρας. Ψεύδεστε και µάλιστα ασύστολα.
Αποσιωπάτε σκόπιµα το γεγονός ότι στις αµφισβητήσεις των συ-
νόρων και των κυριαρχικών δικαιωµάτων της Ελλάδας εκ µέρους
της Τουρκίας ουδέποτε στάθηκαν εµπόδιο ούτε τα ευρωπαϊκά
στρατηγεία ούτε οι υπάρχουσες επιθετικές βάσεις ούτε φυσικά
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οι πολεµικοί στόλοι του ΝΑΤΟ στο Αιγαίο. Άρα η επιχειρηµατο-
λογία σας είναι εκ του πονηρού και σκόπιµα παραπλανητική. 

Αυτό που είναι, όµως, κυρίαρχο στις προθέσεις σας και κάθε
µέρα που περνά το ξεκαθαρίζει όλο και περισσότερο, είναι η
απρόσκοπτη υλοποίηση των νατοϊκών επιθετικών σχεδίων. Τα δί-
νετε όλα στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Δώσατε βάσεις,
συµµετέχετε σε ιµπεριαλιστικές αποστολές στο εξωτερικό, σε
στρατιωτικές ασκήσεις για την περικύκλωση της Ρωσίας, σε συµ-
µαχίες που εµπλέκουν τη χώρα σε επιθετικούς σχεδιασµούς του
Ισραήλ, στη Μέση Ανατολή. Δώσατε πυραύλους Patriot στη Σα-
ουδική Αραβία. Δίνετε το 3,82% του ΑΕΠ της χώρας, δηλαδή 6,6
δισεκατοµµύρια για το 2021 για νατοϊκές δαπάνες, ξεπερνώντας
-και καµαρώνετε γι’ αυτό- το 2% που ζητάει εκβιαστικά το ΝΑΤΟ. 

Τα δίνετε όλα στους Αµερικάνους και το ΝΑΤΟ, ό,τι ζητήσουν.
Δηλαδή σε ποιους τα δίνετε; Αυτοί δεν ήταν που για να εµπεδω-
θεί η «δηµοκρατία» στην Ελλάδα έστησαν τη δεκαετία του ’50
µέχρι το 1990 την τροµοκρατική παρακρατική επιχείρηση της
«Κόκκινης Προβιάς» σε συνεργασία µε κυβερνήσεις που προηγή-
θηκαν της δικής σας, που εκπροσωπούσαν κι αυτές τα συµφέ-
ροντα της αστικής τάξης; Αυτοί δεν σχεδίασαν και οργάνωσαν
και έβαλαν πλάτη -για τους Αµερικάνους µιλάω- για να στηθεί η
επτάχρονη χούντα του ’67; Αυτοί δεν σχεδίασαν το πραξικόπηµα
κατά του Μακαρίου και οι συνταγµατάρχες το εκτέλεσαν ώστε
να δοθεί το πρόσχηµα για την τουρκική επέµβαση στο νησί; Αυ-
τούς τους φονιάδες των λαών, γιατί όπου έχουν πατήσει το πόδι
τους, αίµα, δυστυχία και ξεριζωµό έχουν φέρει, αυτούς αναγο-
ρεύετε ως εγγυητές του ελεύθερου κόσµου; 

Υπάρχουν κι άλλοι εδώ µέσα. Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, σε εσάς ανα-
φέροµαι. Αποδέχεστε τον βρώµικο ρόλο των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ,
αλλά ως λάτρεις της ρεαλιστικής τους πολιτικής, ψελλίζετε κάτι
για ανταλλάγµατα. Για να δούµε τα ανταλλάγµατα από την
άκρατη αµερικανοφροσύνη όλων των µέχρι σήµερα κυβερνή-
σεων, µηδέ εξαιρουµένης της δικής σας.

Η χούντα, οι «Αττίλες», τα Ίµια, η Συµφωνία της Μαδρίτης που
άνοιξε την πόρτα του Αιγαίου στην Τουρκία, η ανοχή -αν όχι η
ενθάρρυνση- της τουρκικής επιθετικότητας, η µετατροπή της Ελ-
λάδας, εκτός των άλλων, σε κύριο στόχο στους ιµπεριαλιστικούς
ανταγωνισµούς, ποιων έργα είναι; 

Θα έπρεπε, πραγµατικά, να ντρέπεστε και να ντρέπεστε όλα
τα κόµµατα εδώ µέσα και είναι κάτι που προφανώς δεν αισθάνε-
στε. Κρύβετε το γεγονός ότι όσο βαθαίνει η εµπλοκή της χώρας
στους αµερικανονατοϊκούς σχεδιασµούς τόσο περισσότερο επε-
κτείνεται το πεδίο του ανταγωνισµού της ελληνικής µε την τουρ-
κική αστική τάξη και η κατάσταση γίνεται όλο και πιο επικίνδυνη
για τον λαό µας και τα δικαιώµατά του. Κρύβετε το γεγονός ότι
οι σύµµαχοι σας -δικοί σας σύµµαχοι, όχι του ελληνικού λαού,
των κυβερνήσεών σας και της αστικής τάξης που εκπροσωπείτε-
κινούνται µε κριτήριο τα δικά τους συµφέροντα και θα προωθούν
τις στρατηγικές σχέσεις µε την Τουρκία, που ο ρόλος της ανα-
βαθµίζεται στην ευρύτερη περιοχή. Αυτό έχει διαπιστωθεί από
τη στάση των Αµερικανών, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης στις ελληνοτουρκικές σχέσεις και την Κύπρο, που οδεύει για
διχοτόµηση. Κρύβετε πως το πυραυλικό σύστηµα που στείλατε
στη Σαουδική Αραβία είναι ενταγµένο στο γενικότερο επιθετικό
σχέδιο των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ κατά του Ιράν. Σε αυτή την περι-
πέτεια εµπλέκετε τη χώρα χιλιάδες µίλια µακριά στο όνοµα της
εξωστρέφειας της εξωτερικής πολιτικής. Το ίδιο έκαναν οι κυ-
βερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ,
συνολικά, µε την αποστολή δυόµιση χιλιάδων Ελλήνων στρατιω-
τών και µέσων στο σφαγείο του πολέµου του Αφγανιστάν, στο
πλευρό των Αµερικανών του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Κύριε Υπουργέ, οι σύµβουλοί σας θα έπρεπε να σας έχουν
εξηγήσει -γιατί αναφέρατε σε µια µάταιη προσπάθειά σας για
απενοχοποίηση των Patriot που κάνατε στην επιτροπή- ότι για µια
επιθετική στρατηγική είναι αναγκαία και τα φαινοµενικά αµυντικά
αεροπορικά συστήµατα, για να προστατεύουν τις επιθετικές υπο-
δοµές. Άρα, δεν είναι φιλειρηνική αµυντική η παρουσία των Pa-
triot στη Σαουδική Αραβία. 

Κυρίες και κύριοι, οι διεθνείς εξελίξεις προειδοποιούν. Η δη-
µιουργία της συµµαχίας Αυστραλίας, Ηνωµένου Βασιλείου και
ΗΠΑ στον ανταγωνισµό µε την Κίνα, η στρατηγική ΝΑΤΟ 2030

και οι αποφάσεις που πάρθηκαν προ λίγων ηµερών στην Αθήνα
στη συνεδρίαση της στρατιωτικής επιτροπής της λυκοσυµµαχίας
πυροδοτούν νέους κύκλους αντιθέσεων και ιµπεριαλιστικών αν-
ταγωνισµών και στον τοµέα των πυρηνικών όπλων, που έχετε
χώσει βαθιά την Ελλάδα σε άκρως επικίνδυνες εξελίξεις για τον
λαό. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ προκαλεί. Καυχιέται πως άνοιξε τον δρόµο και χρη-
σιµοποίησε τον στρατηγικό διάλογο µε τις ΗΠΑ για την ενίσχυση
της εµπλοκής στα αµερικανονατοϊκά σχέδια. Αυτή την πολιτική
συνέχισε η Νέα Δηµοκρατία µε νέες αµερικανικές βάσεις και
συµµετοχή σε νέες ιµπεριαλιστικές αποστολές στο εξωτερικό.
Στη βάση αυτή προχωράει σήµερα η Κυβέρνηση, για την επέ-
κταση της ελληνοαµερικανικής συµφωνίας µε πενταετή ισχύ και
νέες βάσεις του θανάτου σε πολλές περιοχές της χώρας. 

Θέλω να πω δύο λόγια για τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ, που εκφρά-
στηκε από τον κ. Κατρούγκαλο µε την παρέµβασή του στην προ-
ηγηθείσα συζήτηση στην επιτροπή. Μίλησε ο κ. Κατρούγκαλος
για ανάγκη στρατηγικής αυτονοµίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Δεν είναι κάτι καινούργιο αυτό. Δύο εκθέσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης τον Γενάρη του 2020 προδιέγραψαν αυτό που πιο έν-
τονα συζητείται σήµερα και µε αφορµή την αποχώρηση των Αµε-
ρικανών από το Αφγανιστάν. Τι δεν είπε ο κ. Κατρούγκαλος; Ότι
η στρατηγική αυτονοµία δεν αµφισβητεί το ΝΑΤΟ. Το ξεκαθαρίζει
αυτό η Ευρωπαϊκή Ένωση. Αντίθετα, ενισχύει την περιχαράκωση
απέναντι στη Ρωσία. Δηλαδή τι προβλέπει; Προβλέπει ανάπτυξη
δυνάµεων στην περιφέρεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ποια ορί-
ζει, βέβαια, ως περιφέρεια; Όχι τα σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που αρέσκεστε να προβάλλετε, αλλά έξω από αυτό. Γιατί
σήµερα βλέπουµε στρατιωτικές επεµβάσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και στην Αφρική. Ήδη, σήµερα, έχει στρατιωτική παρου-
σία η Ευρωπαϊκή Ένωση σε τρεις ηπείρους, σε δεκαέξι στρατιω-
τικές ή µη αποστολές.

Θεµελιώνουν αυτές οι εκθέσεις ότι η στρατηγική αυτονοµία
πρέπει να περιλαµβάνει την ικανότητα της καπιταλιστικής ένω-
σης των µονοπωλίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης να ενεργεί µόνη
της όταν διακυβεύονται τα συµφέροντά της. Ποιων τα συµφέ-
ροντα; Ας απαντήσει ο ΣΥΡΙΖΑ. Είναι τα συµφέροντα των λαών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή τα συµφέροντα των καπιταλιστικών
και µονοπωλιακών οµίλων;

Αυτά τα λίγα, για να αποκαλύπτεται και ο ρόλος του ΣΥΡΙΖΑ,
ο ψευτοαριστερός ρόλος που στοχεύει στον εγκλωβισµό χιλιά-
δων ανθρώπων που εκφράζουν αγωνία για την εµπλοκή της
χώρας µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μίλησε και ο κ. Κατρούγκα-
λος, είπε δύο λόγια. Αρνείται να πιστέψει ο κ. Κατρούγκαλος ότι
κάποιοι βρίσκονται και στέκονται µαχητικά απέναντι στο ΝΑΤΟ.

Τη λογική της στρουθοκαµήλου τη γνωρίζετε πολύ καλά. Χώνει
το κεφάλι της στην άµµο για να µην δει την απειλή. Ο κ. Κουµου-
τσάκος, λοιπόν, ας µείνει έτσι. Όταν η παράταξη και η τάξη που
εκπροσωπεί αισθανθεί στο σβέρκο της την ανάσα του λαού, των
εργαζοµένων ας το βγάλει. Θα είναι πολύ αργά. 

Το ΚΚΕ ξεκαθαρίζει ότι η πολιτική αυτή η οποία εφαρµόζει η
Κυβέρνηση είναι σε απόλυτη αντίθεση µε τα συµφέροντα του
λαού µας. Ό,τι και να κάνετε οι µάσκες πλέον έχουν πέσει. Ό,τι
και να κάνετε, ό,τι και να σκαρφιστείτε ο λαός µας σάς έχει πάρει
µυρωδιά. Δεν µπορείτε να σταµατήσετε τις αντιδράσεις, τις δια-
µαρτυρίες σαν αυτές που εκφράστηκαν και µε την προχθεσινή
πορεία του αντιπολεµικού, αντιιµπεριαλιστικού κινήµατος στην
Αµερικάνικη Πρεσβεία.

Ο λαός µας γνωρίζει πολύ καλά πως όποιος στηρίζει το ΝΑΤΟ
βρίσκεται απέναντί του. Υπονοµεύει σκόπιµα και µεθοδευµένα το
σήµερα, αλλά και το µέλλον των γενεών που έρχονται και στη
χώρα µας και στον κόσµο ολόκληρο. 

Προφανώς και καταψηφίζουµε αυτές τις δύο συµφωνίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπαναστάση.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης κ. Αν-

τώνιος Μυλωνάκης. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ό,τι ακούσετε

σήµερα να το θεωρήσετε αλήθειες οι οποίες βγαίνουν από αν-
θρώπους που σκέπτονται λογικά και προπάντων προβλέπουν. 
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Και εδώ θα κάνω µία παρένθεση, κύριε Υπουργέ. Είδατε τι σας
έλεγε ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Βιλιάρδος και όλοι
εµείς για τους λιγνίτες: «Μην καταργήσετε τους λιγνίτες. Θα το
βρείτε µπροστά σας». Προλάβατε και τους καταργήσατε και
βγήκε χθες ένας επιχειρηµατίας ο οποίος ασχολείται µε την ενέρ-
γεια, ο κ. Βαγγέλης Μυτιληναίος και σας είπε ότι ήταν εγκληµα-
τικό λάθος που καταργήσαµε πρόωρα τους λιγνίτες. Τα
αποτελέσµατα θα τα δει ο ελληνικός λαός σε λίγες µέρες, όταν
θα έλθουν τα πρώτα τιµολόγια µε την καινούργια πολιτική. Διότι,
κύριε Υπουργέ, η MWh από 15 ευρώ πήγε στα 25 και τώρα στα
72 ευρώ. Ένα νοικοκυριό, δηλαδή, που πλήρωνε 1.000 ευρώ τον
χρόνο ηλεκτρική ενέργεια, θα πληρώνει 1.800 ευρώ. Και ελάτε
να δω πώς θα το συµµαζέψετε αυτό µε τα 2 ευρώ που λέτε ότι
θα αυξηθούν. Παραµύθια της Χαλιµάς. 

Πάµε τώρα στις δύο κυρώσεις µνηµονίων κατανόησης µεταξύ
του Υπουργείου µας, της Ελλάδας, Τσεχίας, Βουλγαρίας, Ρουµα-
νίας και βέβαια της Τουρκίας. Είναι δύο µνηµόνια αλληλένδετα.
Το ένα συµπληρώνει το άλλο, γιατί µιλάει για τον µετασχη- µατι-
σµό του νατοϊκού στρατηγείου, δηλαδή, ουσιαστικά την υπαγωγή
του.

Οι γεωπολιτικές εξελίξεις παγκοσµίως αλλάζουν, κύριε
Υπουργέ. Επειδή σας γνωρίζω καλά, πιστεύω ότι αυτά τα οποία
θα ακούσετε από εµάς, τα δέχεστε. Δεν µπορείτε να τα εκτελέ-
σετε; Συµφωνώ. 

Δεν θα µιλήσω για τον ΣΥΡΙΖΑ. Κύριοι, απογοητεύσατε όλη την
κοινωνία. Είστε παραµυθατζήδες ολκής πραγµατικά! Είπατε τάχα
µου, τάχα µου ότι ξέρετε εµείς βάζουµε ένα ερωτηµατικό σε ορι-
σµένα πράγµατα, τα οποία πρέπει να µας απαντήσει η Κυβέρνηση,
η οποία δεν απάντησε βεβαίως και τώρα ήρθατε να το ψηφίσετε,
να στηρίξετε αυτό το οποίο φέρνει η Κυβέρνηση, αλλά το οποίο
ουσιαστικά το ζητήσατε εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Αν ήταν ο κ. Βί-
τσας εδώ θα µου απαντούσε, γιατί το 2016 πρότεινε να γίνει αυτό
το εικοστό έβδοµο Κέντρο Αριστείας για την Αντιαεροπορική και
Αντιβαλλιστική Άµυνα στην Κρήτη, για να αναβαθµιστεί η Ελλάδα
έναντι ποιου;

Και µία ερώτηση την οποία δεν την απαντήσατε, κύριε Υπουργέ
και σας καλώ να την απαντήσετε. Εχθρός µας ποιος είναι; Είναι η
Ρωσία; Ή εχθρός µας είναι η Τουρκία; Σήµερα µόλις ο Πρωθυ-
πουργός θα µιλήσει από το Βήµα της Γενικής Συνέλευσης του
ΟΗΕ για αυτό το θέµα, για την επιθετικότητα των Τούρκων. Δεν
µιλάµε για προκλητικότητα πλέον, µιλάµε για την επιθετικότητα
της Τουρκίας, το τουρκικό πλοίο µπήκε στα δέκα ναυτικά µίλια.

Και είπε χθες ο κ. Δένδιας: «Μπήκε στα δέκα ναυτικά µίλια, δώ-
δεκα είναι τα χωρικά µας ύδατα». Μπα; Το θυµηθήκατε τώρα,
κύριε Υπουργέ; Τι σας λέγαµε, όταν ο κ. Γεραπετρίτης από εδώ
µιλούσε για την κόκκινη γραµµή των έξι ναυτικών µιλίων; Ερώτηση
κάνω εγώ. Εµείς δεν λέγαµε, µόνοι µας δεν βγάζουµε τα µάτια
µας; Μιλάγαµε για τα έξι ναυτικά µίλια; Σου λέει: Κύριε, δεν µπήκα
στα πέντε, µπήκα στα δέκα. Και τώρα λέει ο κ. Δένδιας ότι τα χω-
ρικά µας ύδατα, η αιγιαλίτιδα είναι στα δώδεκα. 

Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Γιατί δεν το φέρνουµε στη Βουλή να
το οριοθετήσουµε; Τα χωρικά µας ύδατα παντού σε όλη την επι-
κράτεια να είναι δώδεκα ναυτικά µίλια; Όµως τσιµουδιά, τσιµου-
διά. Αυτό ισχύει και για τον ΣΥΡΙΖΑ. Πραγµατικά καλά σας
χαρακτήρισε ο κ. Παπαναστάσης του ΚΚΕ. Στρίβεται δεξιά µε τα-
χύτητα, σπινάροντας, σωστή ήταν η λέξη. 

Κύριε Υπουργέ, αντί να φέρουµε στο µυαλό µας µια Ευρώπη
δυνατή µε σύµµαχο τη Ρωσία, κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για να
διώξουµε τη Ρωσία η οποία θα πάει µε την Κίνα και έχουµε τώρα
τις συµφωνίες της AUKUS, το ΝΑΤΟ είναι σε µια κατάσταση απελ-
πισίας, δεν ξέρει τι να κάνει, φτιάχνει µόνο του εχθρούς. 

Και ξέρετε αυτά τα λέει ένας άνθρωπος, ο οποίος έχει υπηρε-
τήσει, γνωρίζει τα νατοϊκά καλά. Η Ελληνική Λύση δεν είναι απέ-
ναντι σε διεθνείς οργανισµούς ούτε στο ΝΑΤΟ ούτε στον ΟΗΕ
ούτε απέναντι σε χώρες την Αµερική ή την Ρωσία ή την Κίνα. Η
Ελληνική Λύση έχει ένα µόνο σκεπτικό και το έχει πει πολλές
φορές. Είναι µε την Ελλάδα και µε τους Έλληνες, ό,τι συµφέρει
την πατρίδα µας. Και αυτές εδώ οι δύο κυρώσεις δεν συµφέρουν
την Ελλάδα, δεν δηµιουργούν κάποια διαφορά.

Τι είναι αυτό το πράγµα; Τι αντιαεροπορική, αντιπυραυλική;
Μήπως έχει στο µυαλό της η Αµερική να φέρει τα αντιτορπιλικά

εδώ µε το σύστηµα AEGIS για να έχει ακόµα µεγαλύτερη δυνατό-
τητα αντιαεροπορικής και αντιβαλλιστικής κάλυψης από µέρους
της Ρωσίας αν υποτεθεί ότι κινδυνεύει η Ευρώπη ή η Αµερική από
τη Ρωσία και να µας τα πουλήσει εµάς; Μήπως γι’ αυτό σταµατή-
σατε και τις συνοµιλίες µε τη «NAVAL» και τους Γάλλους για τις
φρεγάτες Μπελαρά, κύριε Υπουργέ;

Μήπως είστε έτοιµοι να κάνετε δύο συµφωνίες -ενδιάµεση και
τελική- µε τους Αµερικανούς και τη «NOMEX» εδώ µέσα, για να
πάρετε αυτά τα οποία θα µας δώσουν οι Αµερικανοί; Δεν το πι-
στεύω αυτό από εσάς. Πιστεύω ότι, τουλάχιστον, εσείς θα κρατή-
σετε µια άµυνα, µια άµυνα επιτέλους κάποιος από την Κυβέρνηση!
Δεν κρατάει κανένας τίποτα! Ούτε τα προσχήµατα δεν κρατάτε
πλέον. Λυπάµαι ειλικρινά. 

Θα σας κάνω µια άλλη ερώτηση, κύριε Υπουργέ. Αναφέρθηκε
χθες ότι η Σαουδική Αραβία για τους Patriot που στείλαµε, ώστε
να έχει µία αντιαεροπορική, αντιβαλλιστική κάλυψη η «ARAMCO»,
µας έδωσε 10 εκατοµµύρια δολάρια. Αυτό αναφέρθηκε. Όµως
πήγαν -λέει- σε λογαριασµό ιδιωτικής εταιρείας, που κάνει promo-
tion. 

Αυτό αληθεύει; Το κατήγγειλε ένας επίτιµος πρέσβης. Αν αλη-
θεύει, πρέπει να δώσετε λόγο στον ελληνικό λαό, γιατί τα λεφτά
που έδωσαν οι Σαουδάραβες, προφανώς, πήγαιναν για κάποιον
άλλο σκοπό. Δεν ξέρω τι έχει συµβεί. Απλή ερώτηση κάνουµε και
παρακαλώ πάρα πολύ, όταν έρθει η ώρα να µιλήσετε, κύριε
Υπουργέ, δώστε µας µία απάντηση για την πυροβολαρχία του Pa-
triot που έφυγε και πήγε στη Σαουδική Αραβία και για τα 10 εκα-
τοµµύρια δολάρια, που έφυγαν από Σαουδική Αραβία. Υπέρ ποιου
έφυγαν και πού πήγαν; Κι αυτό για να βάλουµε κάποια πράγµατα
στη θέση τους. Εδώ έχουµε χάσει την µπάλα. Ειλικρινά σας µιλάω. 

Πάµε να πούµε επί της ουσίας δυο τρία πραγµατάκια, γιατί
έχουµε πολλά, αλλά πρέπει να δούµε τι γίνεται. Θέλω να σας πω
το εξής. Όλη αυτή η συζήτηση, κύριε Υπουργέ, γίνεται επειδή η
Τουρκία είναι µέσα στις χώρες, που µαζί µε την πατρίδα µας, µε
την Τσεχία, τη Βουλγαρία και τη Ρουµανία συστήνουν αυτό το κέν-
τρο αντιαεροπορικής αντιβαλλιστικής οµπρέλας. 

Η Τουρκία κατ’ αρχάς δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό το θέµα.
Τι να δώσει, τι να προσφέρει η Τουρκία σ’ αυτό; Αντιθέτως η Τουρ-
κία θα πάρει από την έρευνα για νέες αντιαεροπορικές, αντιβαλ-
λιστικές άµυνες. Ως εκ τούτου, πιστεύω ότι η Τουρκία έπρεπε να
έχει εξαιρεθεί. Έχει το ΝΑΤΟ του χεριού της, το έχει αποδείξει.
Αυτά τα οποία προσφέρει στη Γερµανία και η Γερµανία προσφέρει
στην Τουρκία, όπως και η Ιταλία, όπως και η Ισπανία, είναι πολλά
δις, αλλά και στην Αµερική. Άρα λοιπόν η Τουρκία έχει του χεριού
της το ΝΑΤΟ. 

Πολλοί αναρωτιούνται γιατί αυτό το τουρκικό πλοίο, γιατί τα
τουρκικά πολεµικά εµποδίζουν το γαλλικό πλοίο το οποίο κάνει
µία έρευνα. Τι έρευνα κάνει; Αυτό ειπώθηκε και νοµίζω ότι πρέπει
να το ξεκαθαρίσουµε. Δεν κάνει έρευνα για πετρέλαιο ούτε φυσικό
αέριο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Κάνει έρευνα για τη διαδροµή του East Med, κύριε Υπουργέ.

Άρα, λοιπόν, η Τουρκία είναι απέναντι στον East Med. Αυτός είναι
ο λόγος. Αν δείτε έναν χάρτη -και σας τον έδειξα και προχθές-
του 2014, όταν ο Μπάιντεν, ο σηµερινός Πρόεδρος των ΗΠΑ
ήταν επικεφαλής της Επιτροπής Ενέργειας και ο οποίος παρου-
σιάστηκε το 2015 στον Ερντογάν, εκεί είναι αυτά για τα οποία
φωνάζει και διαµαρτύρεται η Τουρκία και κάνει σήµερα. 

Βλέπουµε εδώ έναν ενεργειακό χάρτη και βλέπουµε την πο-
ρεία του East Med, την πορεία δηλαδή του αγωγού από το Λε-
βιάθαν στην Αφροδίτη και από εκεί στην Τουρκία και γύρω γύρω
από την Ελλάδα. Αυτό ήθελε η Τουρκία. Αυτό της είχε προσφέρει
τότε ο σηµερινός Πρόεδρος των ΗΠΑ και ας κάνει τώρα ότι δεν
καταλαβαίνει, ότι δεν θυµάται τίποτα και ότι τον παίρνει ο ύπνος
γρήγορα! Αυτά τα λέω για να τα βάζουµε κάτω. 

Εν κατακλείδι, η Ελληνική Λύση καταψηφίζει αυτά τα δύο µνη-
µόνια κατανόησης. Την αιτιολογία την είπαµε και στην επιτροπή,
ανέφερα ορισµένα πράγµατα και σήµερα. 

Πρέπει, κύριε Υπουργέ, αυτό το οποίο φωνάζει η Ελληνική
Λύση, να το πούµε όλοι µαζί εδώ πέρα. Η Ελλάδα πρέπει να κοι-
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τάξει επιτέλους το συµφέρον της, όχι το συµφέρον του ΝΑΤΟ,
των Αµερικανών, των Ρώσων ή των Κινέζων. 

Εµείς πάντα φωνάζουµε, «Πρώτα η Ελλάδα, πρώτα οι Έλλη-
νες». 

Όχι, λοιπόν, στα δύο αυτά µνηµόνια κατανόησης.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μυλωνάκη.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΜέΡΑ25, ο κ.

Κλέων Γρηγοριάδης.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ που µου δίνετε

τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ήθελα, ξεκινώντας, να σας κάνω µία ερώτηση:

Έχουµε εµείς, έχει η χώρα µας άλλον εχθρό, άλλη χώρα που να
έχει δηλώσει δηµόσια, συστηµατικά, επί χρόνια, ότι επιβουλεύε-
ται την εθνική κυριαρχία, την εδαφική µας ακεραιότητα; 

Βλέπω ότι είστε απασχοληµένος µε το κινητό σας, αλλά η ερώ-
τηση δεν είναι ρητορική. Και δεν σας κατηγορώ. Ξέρω ότι είσα-
στε πολυάσχολος. Λογικό είναι. Λέω, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι
η ερώτησή µου γίνεται από την καρδιά µου, δεν είναι ρητορική.
Φαντάζοµαι ότι θα συµφωνούµε όλοι στην Αίθουσα, πως ένας
είναι ο εχθρός της Ελλάδας. Δεν φαντάζοµαι ότι απειλούµαστε
από καµµία άλλη χώρα. Δεν έχω υπ’ όψιν µου -πενήντα έξι χρο-
νών είµαι- και διορθώστε µε αν κάνω λάθος. Φαντάζοµαι ότι όλοι
εδώ µέσα συµφωνούµε στην απλή κοινή λογική, πως η µόνη
απειλή παγκοσµίως για µας αυτή τη στιγµή -και όχι µόνο αυτή
στιγµή, εδώ και εξήντα χρόνια- είναι η Τουρκία. Σε αυτό, φαντά-
ζοµαι, συµφωνούµε όλοι.

Κύριε Υπουργέ, σας το λέω αυτό, διότι βάζουµε το λύκο εµ-
φανώς να φυλάξει τα πρόβατα εάν κυρώσετε αυτή τη συµφωνία,
η οποία όντως ήταν ιδέα του κ. Βίτσα από ό,τι φηµολογείται. Και,
µάλιστα, είναι και κωµικοτραγικό και το ότι φέρει τον τίτλο: «Κέν-
τρο Αριστείας για Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και Αντιπυ-
ραυλική Άµυνα…». Φαίνεται ότι ο κ. Βίτσας είχε προαισθανθεί τον
όρο της «αριστείας», σας έχει προλάβει. 

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, θα είµαι σαφής και σύντοµος, γιατί
σας τα είπα και στην επιτροπή. Βρισκόµαστε όλοι εδώ µάρτυρες
µιας απολύτως σουρεαλιστικής, κατά τη γνώµη του ΜέΡΑ25, κα-
τάστασης, όπου η Ελλάδα από κοινού µε τη µόνη υπαρκτή στρα-
τιωτική εναντίον της απειλή που ονοµάζεται «Τουρκία» και σε
συνεργασία µε ακόµα τρεις νατοϊκές χώρες συστήνουν έναν νέο
οργανισµό και, όπως µας λέει η Κυβέρνηση -εσείς, δηλαδή, που
την εκπροσωπείτε- έτσι ενισχύεται η στρατιωτική διπλωµατία µας
και αναβαθµίζεται η στρατιωτική θέση της Κρήτης µας αναφο-
ρικά µε τα εθνικά θέµατα της Ελλάδας. Και σας ρώτησα και στην
επιτροπή το εξής: Το λέτε σοβαρά αυτό, κύριε Υπουργέ; Σοβαρά
πιστεύετε ότι έτσι αναβαθµίζεται;

Κοιτάξτε, θα σας διαβάσω ακριβώς τι προβλέπεται µέσα στη
συµφωνία, που θα κυρώσετε σήµερα. Προβλέπεται ότι η Τουρκία
θα παρέχει σε εµάς -και εµείς στην Τουρκία ανταποδίδοντας- τε-
χνογνωσία, υποστήριξη και ενίσχυση των δυνατοτήτων της ολο-
κληρωµένης αντιαεροπορικής και αντιπυραυλικής µας άµυνας.
Ε, δεν σας ακούγεται κάπως τρελό όλο αυτό; Συγνώµη που
µιλάω έτσι, κύριε Υπουργέ. Η Τουρκία θα µας προσφέρει τεχνο-
γνωσία και υποστήριξη για την αντιπυραυλική και αντιαεροπο-
ρική µας άµυνα, η οποία αντιπυραυλική και αντιαεροπορική µας
άµυνα θα απευθύνεται µόνο προς την Τουρκία, γιατί είναι η µόνη
που µας απειλεί επιθετικά; Αν εσείς καταλαβαίνετε κάτι, πείτε το
µου να το καταλάβω και εγώ. 

Είπατε, -και σας άκουσα µε πολλή προσοχή, κύριε Υπουργέ,
γιατί σας ακούω πάντα µε πολλή προσοχή στις επιτροπές- απαν-
τώντας σε αυτές τις αιτιάσεις µεγάλου µέρους της αντιπολίτευ-
σης, κυρίως του Κοµµουνιστικού Κόµµατος κι εµάς, αλλά και της
Ελληνικής Λύσης, πρέπει να πω, από την άλλη πλευρά, από την
πιο «πατριωτική» -σε πολλά εισαγωγικά- για µας πλευρά, το εξής:
Τι θα θέλατε, δηλαδή, εσείς; Θα θέλατε να βγάλουµε την ουρά
µας απέξω; Θα θέλατε να µην γίνει στην Κρήτη µας αυτό; Θα θέ-
λατε να γίνει στην Τουρκία; Τα είπατε επί λέξει. Βγείτε και πείτε το
δηµόσια. 

Σας το λέµε από το ΜέΡΑ25 µε τον πιο δηµόσιο και τον πιο επί-

σηµο τρόπο, από το Βήµα της Βουλής των Ελλήνων: Ναι, κύριε
Υπουργέ, θα παρακαλούσαµε, θα προσευχόµασταν για να πάει
στην Τουρκία και όχι στην Κρήτη. Και ξέρετε γιατί θα το κάναµε
αυτό; Για τον απλό λόγο ότι µόλις συσταθεί ο νέος αυτός οργα-
νισµός, την ίδια στιγµή όλα τα όπλα της Ρωσίας, του κ. Πούτιν,
θα γυρίσουν προς την Κρήτη µας.

Γιατί κουνάτε το χέρι, κύριε Υπουργέ; Για πείτε µου, οι σύµµα-
χοί σας Αµερικάνοι ποιους στοχεύουν µε αυτά τα όπλα; Πού «κοι-
τάνε» αυτά τα όπλα; Γιατί είµαστε πολύτιµοι εµείς; Γιατί η Σούδα
είναι πολύτιµη; Γιατί η Κρήτη είναι πολύτιµη;

Ξέρετε πολύ καλά καλύτερα από εµένα, γιατί είσαστε αρµό-
διος Υπουργός, ότι την επαύριον όλες οι συστοιχίες των ρωσικών
πυραύλων αναχαίτισης θα κοιτάζουν προς τις νατοϊκές που τους
απειλούν. Πολύ καλύτερα λοιπόν να κοιτάνε τα παράλια της
Τουρκίας, παρά να κοιτάνε το µεγαλύτερο νησί της Ελλάδας. 

Δεν θα συνεχίσω αυτό τον σουρεαλισµό. Θα σας πω για το
άρθρο 3 -και στην πρώτη συµφωνία ορίζεται αλλά στο δεύτερο
είναι πεντακάθαρο- το εξής: Είναι πεντακάθαρο, το λένε σαφώς,
γιατί οι Αµερικανοί δεν θίγονται, ούτε ντρέπονται. Και λένε ότι
πρώτα θα εξυπηρετείται ο οργανισµός τους, πρώτα δηλαδή το
ΝΑΤΟ, µετά θα εξυπηρετούνται ό,τι όλοι µαζί επιθυµούν στην πε-
ριοχή και τέλος αν περισσέψει και τίποτα θα βοηθήσουµε και την
κακοµοίρα την Ελλάδα. 

Εµείς δηλαδή τι κάνουµε; Δίνουµε τα εδάφη µας, δίνουµε χρή-
µατα, πολλά χρήµατα. Αλλά το κυριότερο απ’ όλα στόχο στοχο-
ποιούµαστε µόνο και µόνο για να εξυπηρετήσουµε, βεβαίως,
τους νατοϊκούς σχεδιασµούς οι οποίοι, πολύ σωστά είπε πριν
από εµένα ο οµιλητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, ότι είναι
πάντα εις βάρος της χώρας µας διαχρονικά. Είναι εβδοµήντα
χρόνια. Εγώ δεν ζω τόσα. Πενήντα έξι χρόνια ζω. Αλλά πενήντα
έξι χρόνια που ζω αυτός ο καταραµένος οργανισµός, το ΝΑΤΟ,
συµπεριφέρεται εχθρικά προς την Ελλάδα. 

Επίσης θα σας θυµίσω -και κλείνω µε αυτό το θέµα γιατί έχω
σηµαντικότερα θέµατα να πω σήµερα κύριε Υπουργέ- ότι πέρυσι
τέτοια εποχή ένα κάκιστο ερευνητικό σκάφος της Τουρκίας ελ-
λιµενίζετο έξι ναυτικά µίλια από το Καστελόριζο. Με αυτή τη
χώρα θέλετε να συνεργαστείτε για να φτιάξετε την αντιπυραυ-
λική σας άµυνα; Με αυτή τη χώρα η οποία έλεγε ότι το µισό Αι-
γαίο είναι δικό της; Αυτή τη χώρα η οποία απαιτεί να αποστρα-
τικοποιήσουµε νησιά µας ενώ µας απειλεί δηµόσια; Δηλαδή λέει
ότι είναι αιτία πολέµου µια σειρά πράγµατα, τα οποία είναι τε-
λείως παράλογα να είναι αιτία πολέµου, και ταυτοχρόνως απαιτεί
την αποστρατικοποίηση των νησιών µας! Με αυτή τη χώρα θα
κάνετε κολεγιά; Με αυτή θα συνεργαστείτε απέναντι σε ποιον
αόρατο εχθρό; 

Τελειώνω µε αυτό γιατί πραγµατικά δεν θέλει επιχειρήµατα.
Ό,τι και να πείτε τα αδικαιολόγητα δεν θα τα δικαιολογήσετε,
κύριε Υπουργέ. Κανένας εγκέφαλος εκεί έξω που µας ακούει δεν
µπορεί να καταλάβει πώς ο προαιώνιος εχθρός µας µπορεί να
γίνει συνεργάτης µας. Να σας το δώσω να το καταλάβετε µε σα-
φήνεια. Αγοράσαµε δεκαέξι Rafale και πρόκειται να αγοράσουµε
κι άλλα τόσα. Μερικά ακόµα εξήγγειλε πρωθυπουργός. Είναι
αυτά τα θαυµάσια Rafale τα οποία σύµφωνα µε όσα εσείς µας
έχετε ενηµερώσει υπερβαίνουν τα F-16 και αποκτήσαµε υπερο-
πλία στο Αιγαίο. Πώς θα σας φαινόταν η ιδέα τις ηµέρες που δεν
τα χρησιµοποιούµε ή τις ώρες που δεν τα χρησιµοποιούµε, να
τα δανείζουµε στους συνεργάτες µας Τούρκους να τα χρησιµο-
ποιούν για δικές τους ανάγκες; Αφού έχουµε κοινή πυραυλική
και αντιαεροπορική άµυνα, γιατί να µην έχουµε και κοινό αερο-
πορικό επιθετικό στόλο; Τόσο παράλογα!

Κύριε Πρόεδρε, συνεχίζω λέγοντας ότι χτες, βεβαίως, οι ενω-
µένοι ανεξάρτητοι ακαπέλωτοι ελεύθεροι διανοµής της τροφής
µας, των γλυκών και των καφέδων µας κατήγαγαν περίτρανη
νίκη, κατήγαγαν νίκη ιστορικής σηµασίας για όλον τον ελληνικό
λαό. Αίφνης η θρασύτατη «e-FOOD»         ανέκρουσε πρύµναν,
έβαλε την ουρά στα σκέλια κατά το κοινώς λεγόµενο, τους
έδωσε γη και ύδωρ, αποδεικνύοντας ταυτόχρονα σε όλους µας
ότι κάθε φορά που ένα κίνηµα εργατικό είναι ακηδεµόνευτο, είναι
αυτοδιοικούµενο και αυτοπρόσωπο δηλαδή δεν έχει κάποιον να
το καπελώνει, είναι ικανό να ανατρέψει οποιαδήποτε αδικία όσο
µεγάλος και αν είναι ο αδικών. 
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Μένουν όµως κάποια υπόλοιπα. Ποια υπόλοιπα; Μένει το άλλο
µισό του ουρανού, όπως θα έλεγε και ο Μάο Τσε Τουνγκ. Το
άλλο µισό του ουρανού έχει όνοµα και λέγεται Wolt. Στην Wolt,
κύριε Πρόεδρε, σας ενηµερώνω -το ξέρετε βέβαια- όλοι οι εργα-
ζόµενοι είναι µε µπλοκάκι. Το µπλοκάκι δεν καταργήθηκε. Και έρ-
χοµαι έτσι στον κ. Μπουκώρο, που χθες έσπευσε να µου
απαντήσει πόσο στοργικός είναι ο Πρωθυπουργός µας –ξέρετε
ποιος, ο «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.»- απέναντί τους που τους
συνάντησε στο Μοσχάτο σε µια ταβέρνα κι εκεί ανάµεσα σε τυρί
και αχλάδια, «µεταξύ τυρού και αχλαδιού» δηλαδή όπως είναι η
έκφραση, του είπαν τα αιτήµατά τους -που δεν ήταν τέτοια, δεν
θέλανε αυτοί να µην έχουν µπλοκάκι- και όλα όσα είπαν ικανο-
ποιήθηκαν. Και εποµένως η Κυβέρνησή µας είναι στοργική. Είπε,
µάλιστα, ότι εµείς πάµε να καπελώσουµε αυτούς τους ανθρώ-
πους. Ποιοι; Εµείς το ΜέΡΑ25, το µικρότερο κόµµα στην ελλη-
νική Βουλή! Μακριά από εµάς. Δεν έχουµε τη δυνατότητα να
καπελώσουµε κανέναν, αλλά κυρίως σιχαινόµαστε τα καπελώ-
µατα, είναι έξω από τον DNA, µας έξω από τη λογική µας. 

Είπε λοιπόν ο κ. Μπουκώρος ότι όλοι αγαπάµε τους διανοµείς,
όλοι ενωµένοι είµαστε σε αυτή την Αίθουσα και ότι εµείς τάχα
καπηλευόµαστε τον αγώνα τους. 

Του απαντώ: Μιας και όλοι τούς αγαπάµε, κύριε Μπουκώρε, και
όχι εσείς προσωπικά, στο κόµµα σας απευθύνοµαι, στον «Κυριάκο
Μητσοτάκη Α.Ε.», αν όλοι τους αγαπάµε, κύριε «Κυριάκο Μητσο-
τάκη Α.Ε.», τότε γιατί δεν φέρνετε την επόµενη βδοµάδα έναν
ωραιότατο νόµο, που να λέει ότι όλοι ανεξαιρέτως οι διανοµείς,
που δουλεύουν σε πλατφόρµες απαγορεύεται να εργάζονται µε
µπλοκ παροχής υπηρεσιών; Κάντε το αφού είµαστε όλοι τόσο αγα-
πησιάρηδες µε αυτούς, µε το προλεταριάτο, κάντε το. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την προηγούµενη Τρίτη στην Τήνο έδωσε τα διαπιστευτήριά
του ο κ. Θεοδωρικάκος αντικαθιστώντας τον κ. Χρυσοχοΐδη. Άλ-
λαξε ο Μανωλιός και έβαλε τα ρούχα του αλλιώς. Την προηγού-
µενη Τρίτη το βράδυ, κύριε Πρόεδρε, έφτασαν στο νησί, που
είναι παγκοσµίως γνωστό όχι, βεβαίως, για τους µπαχαλάκηδες
κατοίκους του, όχι, βεβαίως, για τους κατοίκους του, που έχουν
ροπή προς τις µολότοφ, αλλά αντιθέτως για τον θεοσεβούµενο
πληθυσµό του, το νησί που είναι παγκοσµίως γνωστό για την Πα-
ναγία της Τήνου, εκεί έστειλε τις διµοιρίες του ο κ. Θεοδωρικά-
κος για να σαπίσουν στο ξύλο ποιους;- διακόσιους-τριακόσιους
ανθρώπους, που είπαν ότι δεν θέλουν τις ανεµογεννήτριες -κύριε
Πρόεδρε, θα τελειώσω σε δύο λεπτά- που είναι υποχρέωση,
όπως είπε στη Βουλή, εδώ πριν από δύο βδοµάδες, του κ. Μη-
τσοτάκη να βάλουµε ακόµα πέντε χιλιάδες ανεµογεννήτριες. Τον
ρώτησα, αλλά δεν µου είχε απαντήσει ακόµα, υποχρέωση απέ-
ναντι σε ποιον; Στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν υπάρχει τέτοια υπο-
χρέωση. Αν εννοεί τον κ. Κοπελούζο και την «ΤΕΡΝΑ», να µας το
πει να το ξέρουµε. 

Ο πρώην δήµαρχος της Τήνου εδάρη αγρίως, επειδή περιέ-
θαλπε µια κοπέλα -φοιτήτρια όπως λέει ο ίδιος- της οποίας τα
ΜΑΤ είχαν ανοίξει το κεφάλι. Αν πιστεύετε ότι θα βάλετε ανεµο-
γεννήτριες µε τη βία, είστε πολύ γελασµένοι. Θα φύγετε νύχτα
και τα Ματ, τα οποία δεν φταίνε σε τίποτα, εκτελούν διαταγές,
θα φύγουν κολυµπώντας, κύριε Υπουργέ. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα θέµα που αφορά όλους µας
και πρέπει να λήξει, τη γυναικοκτονία. Έχω σιχαθεί, συγγνώµη
για την έκφραση, έχει σιχαθεί η ψυχή µας πλέον κάθε µέρα ένας
συνάνθρωπός µας να σκοτώνει µία συνάνθρωπό µας µε µόνο «δι-
καίωµα» -σε άπειρα εισαγωγικά- το ότι είναι πρώην σύζυγός του
ή νυν σύζυγός του, µε µόνη δηλαδή δικαιολογία -να το ακούσουν
όλοι- ότι την θεωρεί κτήµα του. Αυτή η πατριαρχική αντίληψη
είναι που οδηγεί σε αυτές τις αλλεπάλληλες δολοφονίες. Ας στα-
µατήσουµε για όνοµα του Θεού και της Παναγίας να δολοφο-
νούµε τις γυναίκες και τις συντρόφους µας. Είναι ντροπή και
δείχνει ότι η Ελλάδα είναι η πιο παλαιολιθική χώρα ανάµεσα σε
παλαιολιθικές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και έχει να κάνει
µε το µοντέλο εξουσίας µας, έχει να κάνει µε την ιδέα ότι είναι
κτήµα µου µια γυναίκα και όταν τον εγκαταλείψει είναι τέτοιο το
όνειδος που οφείλω να την σκοτώσω για την τιµή µου. Είναι
εθνική ντροπή! 

Αν συντεταγµένα δεν τοποθετηθούµε όλοι απέναντι σε αυτό
και αν δεν αρχίσει από τις µαµάδες, κύριε Πρόεδρε, να νουθε-
τούν τους γιους τους αλλιώς, µε σεβασµό στη διαφορετικότητα
της γυναίκας, µε σεβασµό στο άλλο µισό του ουρανού θα συνε-
χίσουµε να δολοφονούµε τις συντρόφους µας και τις συζύγους
µας. 

Ο Σύλλογος Μουσικών Βορείου Ελλάδος -µια φράση, κύριε
Πρόεδρε- ζητά την άµεση καταχώρηση των ενσήµων στους δι-
καιούχους της αποζηµίωσης ειδικού σκοπού. Ζητά επίσης ο Σύλ-
λογος Μουσικών Βορείου Ελλάδος να χαρακτηριστεί
πληττόµενος ο κλάδος τους και συνακόλουθα να συνεχιστεί η
καταβολή αποζηµίωσης ειδικού σκοπού. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Θα πάµε τώρα στον επόµενο κύκλο όπου τον λόγο θα πάρουν
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Κύριε Φραγγίδη, θέλετε τον λόγο εκ µέρους του Κινήµατος Αλ-
λαγής;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Επίσης τον λόγο θα

πάρει όποιος άλλος εκ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων
θέλει -βλέπω τον κ. Τσίπρα- µε τη σειρά που θέλετε, εν πάση πε-
ριπτώσει. 

Από την Ελληνική Λύση θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Δεν θα µιλήσει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Από το ΜέΡΑ25;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Άρα προδιαγράφω

τώρα τη σειρά η οποία έχει ως εξής: ο κ. Φραγγίδης, ο κ. Τσί-
πρας, ο κ. Παφίλης από το ΚΚΕ και τελευταίος ο κ. Μπουκώρος
από τη Νέα Δηµοκρατία.

Κύριε Φραγγίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε την

ψήφιση δύο νοµοσχεδίων που αφορούν τις κυρώσεις των µνη-
µονίων κατανόησης που υπογράφτηκαν τον Απρίλιο του 2020 µε-
ταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελλάδας και του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Βουλγαρίας, της Τσεχίας, της
Τουρκίας και µεταξύ των προαναφερθέντων αρµοδίων υπουρ-
γείων και του Στρατηγείου του Ανώτατου Συµµαχικού Διοικητή
Μετασχηµατισµού του ΝΑΤΟ. 

Το πρώτο µνηµόνιο αφορά την ίδρυση Κέντρου Αριστείας για
την Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και Αντιπυραυλική Άµυνα. 

Το δεύτερο προσδιορίζει τους όρους λειτουργίας του Κέντρου
Αριστείας. Η Ελλάδα αποτελεί το φιλοξενούν κράτος-πλαίσιο και
η έδρα του κέντρου είναι στην Κρήτη, στα Χανιά. Η χώρα µας
συµµετέχει µε έντεκα στελέχη. Παρέχει για το κέντρο τις υποδο-
µές, τον εξοπλισµό, το προσωπικό υποστήριξης και τη διοικητική
λειτουργία. Υποστηρικτικά θα λειτουργήσουν η Βουλγαρία, η
Τσεχία και η Ρουµανία, µε ένα στέλεχος η κάθε µία και η Τουρκία
µε δύο στελέχη. 

Σύµφωνα µε την τοποθέτησή µας στην αρµόδια επιτροπή, το
Κίνηµα Αλλαγής ψηφίζει θετικά και στα δύο νοµοσχέδια. Γι’ αυτό
και δεν θα µακρηγορήσω. Η απόφασή µας αυτή προκύπτει από
την κατανόηση ότι πρόκειται για ένα κέντρο που θα ασχολείται
µε τη µελέτη και την επεξεργασία δεδοµένων, την εξαγωγή και
ανάλυση πορισµάτων, την επικαιροποίηση της γνώσης και την
εύρεση τρόπων αντιµετώπισης, όσον αφορά στην ανάπτυξη αν-
τιπυραυλικών και αντιβαλλιστικών ασπίδων. Η αντιαεροπορική
και αντιπυραυλική άµυνα διαδραµατίζει µεγάλο ρόλο στην αµυν-
τική πολιτική της κάθε χώρας και της συµµαχίας εν γένει. Χώρες
εκτός ΝΑΤΟ αναπτύσσουν βαλλιστικά και υπερηχητικά πυραυ-
λικά συστήµατα νέας τεχνολογίας. Είναι σηµαντικό, λοιπόν, να
γνωρίζουµε τα συστήµατα που χρησιµοποιούν τα άλλα κράτη και
να συµµετέχουµε στην ανάπτυξη τακτικών αντιµετώπισης στο
πλαίσιο της αντιπυραυλικής προστασίας. 

Η πρωτοβουλία της Ελλάδας για την ίδρυση και φιλοξενία του
Κέντρου Αριστείας ευελπιστούµε ότι, πρώτον, θα βελτιώσει τη
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θέση της χώρας µέσα στην Νατοϊκή συµµαχία τοποθετώντας την
στο κέντρο των εξελίξεων και αναδεικνύοντάς τη σε ενεργό
µέλος της συµµαχίας, δεύτερον, θα ενισχύσει την εξωστρέφειά
της µέσω των συνεργασιών και της ανάπτυξης κοινής δραστη-
ριότητας µε άλλα κράτη της συµµαχίας και τρίτον, θα συµβάλει
στην απόκτηση πολύτιµης τεχνογνωσίας στον τοµέα της αερά-
µυνας. 

Η αλήθεια είναι, όµως, ότι φαντάζει αλλόκοτο και αρκετά πα-
ράδοξο να συνεργάζεσαι σε θέµατα αντιπυραυλικής άµυνας µε
ένα κράτος που στέκεται απειλητικά απέναντι στα εθνικά σου
συµφέροντα. Και βέβαια, µιλάω για την Τουρκία. Ωστόσο, είναι
ανάγκη στην προκειµένη περίπτωση να ξεχωρίσουµε αυτά τα
δύο, δηλαδή τη συνεργασία µας εντός ΝΑΤΟ και τη µεταξύ µας
σχέση µε την Τουρκία. Η χώρα µας είναι µέλος του ΝΑΤΟ. Καλώς
ή κακώς, το ίδιο είναι και η Τουρκία. Εµείς θα πρέπει µε κάθε
τρόπο να προσπαθούµε να έχουµε ισχυρό λόγο, ισχυρή διπλω-
µατία, ισχυρή επιχειρησιακή ικανότητα, ώστε µέσα στο πλαίσιο
της συµµαχίας να είµαστε υπολογίσιµο µέγεθος έναντι της Τουρ-
κίας. 

Σε αυτό το πλαίσιο ορθά πράττει η χώρα µας και παίρνει την
πρωτοβουλία δηµιουργίας Κέντρου Αριστείας και δεν αρκείται
στον ρόλο του παρατηρητή των εξελίξεων. Ανάλογη στάση,
όµως, χρειάζεται και στην εξωτερική πολιτική, ειδικά όσον αφορά
τα ελληνοτουρκικά, εκεί όπου παρατηρείται µια διαρκώς κλιµα-
κούµενη ένταση. Βλέπουµε µια συνεχή παραβατικότητα της Άγ-
κυρας σε Αιγαίο, Κύπρο και Ανατολική Μεσόγειο. Πρόσφατα
είχαµε πολλαπλασιασµό των παραβιάσεων του εναέριου χώρου
µας από τουρκικά µαχητικά αεροσκάφη, την αµφισβήτηση της
ελληνικής ΑΟΖ στο Αιγαίο από τουρκικά αλιευτικά, την προκλη-
τική παρενόχληση του γαλλικού ερευνητικού πλοίου από τουρ-
κική φρεγάτα στην Κρήτη κατά παράβαση, βέβαια, της
σύµβασης για το Δίκαιο της Θάλασσας. Πιο πριν είχαµε τις πα-
ράνοµες υποθαλάσσιες έρευνες και γεωτρήσεις στις θαλάσσιες
ζώνες της Κύπρου, το τουρκολιβυκό µνηµόνιο, την κρίση στον
Έβρο, το άνοιγµα των Βαρωσίων.

Όλες αυτές οι προκλήσεις πρέπει να λάβουν µια ηχηρή απάν-
τηση από την ελληνική Κυβέρνηση.

Για το Κίνηµα Αλλαγής. Τα θέµατα εθνικής κυριαρχίας και ακε-
ραιότητας της χώρας υπερβαίνουν την αρµοδιότητα και τις δυ-
νατότητες ενός και µόνο κόµµατος και οφείλουν να είναι
απόρροια εθνικής στρατηγικής και εθνικής συνεννόησης. Ο ανα-
βαθµισµένος ρόλος της Τουρκίας στο Αφγανιστάν, η αναθεωρη-
τική στάση της στην εξωτερική πολιτική και η µεγαλοµανία του
Ερντογάν προµηνύουν ότι τα επόµενα χρόνια θα είναι δύσκολα
στις ελληνικές µε την Τουρκία σχέσεις. 

Θα πρέπει να µας βρουν ενωµένους σε ένα κοινό µέτωπο.
Χρειάζεται να γίνει σαφές σε όλα τα κράτη-µέλη του ΝΑΤΟ και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή όπου αλλού συµµετέχει η χώρα µας,
ότι οφείλουν να σέβονται τους συµµάχους τους και να τηρούν
τις όποιες συµφωνίες ή συνθήκες διέπουν τη σχέση τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Φραγγίδη.
Τον λόγο τώρα έχει αφού τακτοποιηθεί το Βήµα υγειονοµικά

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία ο κ. Γεώργιος Τσίπρας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι δύο κυρώσεις που συζητάµε είναι συγκριτικά πολύ µικρό-

τερης σηµασίας από πολλά που εξελίσσονται την περίοδο αυτή
από την πλευρά της Κυβέρνησης ή του Υπουργείου Άµυνας και
σε αντίθεση µε τις κυρώσεις που ήρθε στη Βουλή –και έπρεπε
να έλθουν, βέβαια- τα υπόλοιπα δεν έχουν έλθει στη Βουλή και
δεν υπάρχει ενηµέρωση. 

Θα αναφερθώ σε δύο µόνο από τα πολλά, σε δύο συγκεκρι-
µένα. Το ένα είναι ότι δεν έχει υπάρξει καµµία ενηµέρωση για την
τελική σύµβαση και δεν γνωρίζει ο ελληνικός λαός, όχι µόνο η
Βουλή, για το εκπαιδευτικό κέντρο της αεροπορίας στην Καλα-
µάτα, σύµβαση δυσθεώρητου ύψους. Το δεύτερο που είναι πολύ
πιο σοβαρό γιατί έχει πολύ περισσότερες διαστάσεις είναι ότι
δεν έχει ενηµερωθεί καθόλου η Βουλή για την µονάδα των Patriot
που αποστέλλουµε στη Σαουδική Αραβία.

Κατ’ αρχάς, είναι η πρώτη φορά που η Ελλάδα αποστέλλει
στρατεύµατα έξω από το πλαίσιο αποφάσεων κάποιου διεθνούς
οργανισµού στον οποίο συµµετέχουµε και αποδεχόµαστε. Πρώ-
τον αυτό.

Δεύτερον, είναι η πρώτη φορά, όχι από την εποχή του Ανδρέα
Παπανδρέου, αλλά από την εποχή του Κωνσταντίνου Καραµανλή
που εγκαταλείπεται ένα µέρος µιας πολυδιάστατης πολιτικής
που σωστά υπήρχε και σε ένα βαθµό υπάρχει ακόµα και που µας
εξασφάλιζε θετικές σχέσεις, φιλικές σχέσεις, σχεδόν µε το σύ-
νολο των χωρών της Μέσης Ανατολής και της ευρύτερης περιο-
χής, όπως Βόρεια Αφρική, Ρωσοασία κ.λπ..

Τρίτον και σηµαντικότερον, γιατί δεν έχει έλθει στη Βουλή. Με
ποιο δικαίωµα; Επικαλούµενοι ποιον νόµο δεν έχετε φέρει την
αποστολή ξένων στρατευµάτων εκτός της χώρας; Δεν πουλάµε
κάποιο οπλικό σύστηµα, δεν δανείζουµε κάποιο οπλικό σύστηµα,
είναι ελληνική στρατιωτική µονάδα που υποστηρίζει τα συστή-
µατα αυτά και θα βρεθεί σε µια ξένη χώρα και εµπλεκόµαστε σε
µια σύρραξη ή σε κάποιες αντιθέσεις, κάτι το οποίο δεν έχουµε
ξανακάνει ποτέ στο παρελθόν.

Αυτά είναι µερικά ζητήµατα από τα πολλά που δεν έχουν έλθει
στη Βουλή και υπάρχει ανάγκη ενηµέρωσης.

Άλλο ζήτηµα. Είχε υποσχεθεί ο Πρωθυπουργός ότι µέχρι τον
Ιούνιο θα έκλεινε το θέµα της ενίσχυσης του Πολεµικού Ναυτι-
κού. Τον Ιούνιο δεν είχε κλείσει. Εσείς, κύριε Υπουργέ, είχατε πει
σε σχετική ερώτηση Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ ότι θα κλείσει µέχρι
τον Αύγουστο, δεν έκλεισε µέχρι τον Αύγουστο και δεν υπάρχει
καµµία ενηµέρωση ούτε καν για το τι ακριβώς περιµένουµε. Δη-
µοσιεύµατα, όµως, υπάρχουν άπειρα για το τι πιθανώς περιµέ-
νουµε. Υπήρχε µεγάλη σπουδή και πολύ εύκολη στο να
ανακοινώσετε πάλι από το Βήµα της ΔΕΘ για έξι νέα Rafale και
δεν υπάρχει τίποτα για το άλλο ζήτηµα. Υπάρχει, λοιπόν, ένα
πολύ βασικό ερώτηµα. Υπάρχει κάποιος σχεδιασµός που τα προ-
χωράει όλα αυτά; Το ότι ανακοινώθηκαν τα Rafale και δεν ανα-
κοινώθηκε κάτι άλλο –µας ήλθε σε έναν ορισµένο σχεδιασµό-
είναι πιέσεις, τακτικισµοί και προβλήµατα του Μαξίµου.

Το τελευταίο. Έχει ρωτήσει ο ΣΥΡΙΖΑ και δεν έχει απαντήσει
ούτε η Κυβέρνηση –Κυβερνητικός Εκπρόσωπος- ούτε το Υπουρ-
γείο Άµυνας –είναι δικό του θέµα- αν αληθεύει δηµοσίευµα ότι
έφτασε τουρκικό πολεµικό σκάφος µέσα στα χωρικά µας ύδατα,
µάλιστα σε απόσταση δυόµισι µιλίων βόρεια της Κρήτης από τις
ακτές µας.

Ακόµη και αν δεν ισχύει κάτι τέτοιο οφείλετε να δώσετε µια
απάντηση. Να το διαψεύσετε κατηγορηµατικά, εάν δεν έχει γίνει
κάτι τέτοιο. Να υπενθυµίσω µόνο ότι οι εντελώς ανεύθυνες δηλώ-
σεις Υπουργών της Κυβέρνησης πριν περίπου ένα χρόνο όταν
σουλάτσαρε το «ORUC REIS» στην περιοχή για κόκκινη γραµµή
τα έξι ναυτικά µίλια, είναι προφανές ότι δηµιουργεί ένα προηγού-
µενο το οποίο έχει εκµεταλλευτεί το διάστηµα αυτό η Τουρκία και
ειδικά τώρα που ξανάρχισαν µε συστηµατικό τρόπο οι προκλήσεις. 

Θέλω να κλείσω µε το ζήτηµα της εξωτερικής πολιτικής. Το
Μαξίµου την έχει βάλει περίπου στον αυτόµατο. Περάσαµε µια
περίοδο µετά την εκλογή Μπάιντεν που υπήρχε µία αλλαγή στά-
σης των Ηνωµένων Πολιτειών όπου αντί να εκµεταλλευτούµε
αυτή την αλλαγή στάσης, να παγιώσουµε, να κάνουµε πιο συστη-
µατικές ορισµένες θέσεις και τη θέση της χώρας στο τρίγωνο
Ελλάδα-Τουρκία-Ηνωµένων Πολιτειών, η Κυβέρνηση επαναπαύ-
τηκε σε αυτή την πρώτη αλλαγή στάσης, αλλά τα πράγµατα δεν
προχωράνε έτσι. Έθεσε αυτή τη σχέση στον αυτόµατο πιλότο
και σήµερα παρατηρούµε φαινόµενα και εξελίξεις σε εντελώς αν-
τίθετη κατεύθυνση. 

Η µόνη στρατηγική η οποία φαίνεται να έχετε και αυτό ελπίζω
να µην αποδειχθεί από την αµυντική συµφωνία πενταετούς µάλι-
στα διάρκειας που προγραµµατίζετε, είναι το «ναι σε όλα», αλλά
είναι αποδεδειγµένο παγκοσµίως, όχι µόνο στην Ελλάδα, ότι το
«ναι σε όλα» δεν κατακτά απολύτως τίποτα. Το είχε πει και Πρω-
θυπουργός ο κ. Μητσοτάκης στη συνάντηση µε τον Τραµπ ότι η
Ελλάδα είναι δεδοµένη. Δεν αποτελεί αυτό στρατηγική και µας
οδηγεί σε πολύ µεγαλύτερο αδιέξοδο από τα σηµερινά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Τσίπρα.
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Τον λόγο έχει τώρα, αφού τακτοποιηθεί το Βήµα, ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Αθανάσιος Παφίλης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ λέει ότι το «ναι σε όλα» δεν
βγάζει πουθενά. Μπορείτε να µας πείτε ένα «όχι» που είπατε;
Πείτε µας ένα για δείγµα, να το έχετε και να το κουνάτε σαν
φύλλο συκής. Όλες τις αποφάσεις του ΝΑΤΟ τις έχετε υπογρά-
ψει. Όλα όσα ζήτησαν οι Αµερικανοί τα δώσατε και µάλιστα πε-
ρηφανευτήκατε. Σας ζήτησαν να κλείσετε την Πρεσβεία της
Συρίας και το κάνατε και λέγατε ότι είστε και αριστερή κυβέρ-
νηση. Γιατί το κάνατε; Έχουµε πρόβληµα εµείς µε τη Συρία. Ό,τι
σας ζήτησαν το κάνατε και µάλιστα περισσότερα από όσα σας
ζήτησαν. 

Αυτή είναι η αλήθεια και πρέπει εδώ να είµαστε ειλικρινείς και
όταν γίνονται τέτοιες συζητήσεις να βγάζει συµπεράσµατα ο ελ-
ληνικός λαός, γιατί εδώ µέσα δεν πρόκειται να αλλάξει κανένας
µυαλό. Είναι δεδοµένη η πολιτική αυτή. 

Εσείς είπατε ότι το ΝΑΤΟ άλλαξε -πού είναι ο Κατρούγκαλος;-
και είναι καλό τώρα. Τώρα σκοτώνει καλά, ενώ πρώτα σκότωνε
πιο άγρια; Είπατε και πάρα πολλά άλλα απίστευτα που δεν τα
έχει πει κανένα προοδευτικό όχι αριστερό κόµµα σε όλον τον
κόσµο. 

Τώρα η συζήτηση δεν µπορεί να είναι αποσπασµατική, αντικει-
µενικά γενικεύεται, για το σηµερινό και όπως είπε ο εισηγητής
µας: Τι είναι αυτές οι δύο κύρωσης που κάνουµε; Είναι ένας κρί-
κος στην αλυσίδα ενεργητικής εµπλοκής της Ελλάδας στα επι-
θετικά ιµπεριαλιστικά σχέδια. Ξαναλέω: ενεργητικής εµπλοκής,
ούτε καν παρατηρητής! 

Λέτε όλοι σας που κυβερνήσατε και σήµερα ότι η Ελλάδα είναι
µια ασφαλής και φιλειρηνική χώρα. Μάλιστα, ο ελληνικός λαός
ναι, είναι φιλειρηνικός όπως και όλοι οι λαοί του κόσµου. Άλλοι
τους σπρώχνουν, τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα, τα µονο-
πώλια, οι ιµπεριαλιστές, αυτοί τους σπρώχνουν σε σφαγή. Επί-
σης, λέτε -άκουσα και του κ. Τσίπρα- ότι ακολουθείτε πολυ-
διάστατη εξωτερική πολιτική. Μας δουλεύετε; Τι πολυδιάστατη
ακολουθείτε; Ό,τι θέλει το ΝΑΤΟ και οι Αµερικανοί, αυτό δεν κά-
νετε; Που είναι η πολυδιάστατη; Όλα αυτά τα στρατιωτικά σχέδια
στα οποία συµµετέχετε και περηφανεύεστε κιόλας είναι φιλειρη-
νικά; 

Ποιος ο αντίπαλος τελικά; Ποιος είναι ο αντίπαλος στο ΝΑΤΟ
που πάτε εκεί στη Νορβηγία και αλλού; Ποιος είναι ο εχθρός;
Πείτε τον! Δεν έχετε θάρρος; Η Ρωσία! Πείτε: Ναι, συµµετέχουµε
στην περικύκλωση της Ρωσίας και συµµετέχουµε και στα σχέδια
αποκλεισµού της Κίνας κ.λπ..

Είναι αλήθεια ή ψέµατα;  Ποια πολυδιάστατη, λοιπόν, πολιτική;
Επειδή έχετε οικονοµικές σχέσεις; Ακόµα και σε κυρώσεις, που
δεν έχουν κανένα νόηµα, που κατέστρεψαν τους αγρότες, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήταν στην κυβέρνηση, τους ψήφισε. Εσείς, της Νέας Δηµο-
κρατίας, βέβαια, πανηγυρίζετε, δεν το συζητάω. Αλλά είστε οι
πιο κλασικοί, τέλος πάντων. Ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ ήρθε όψιµος και προ-
σπέρασε από τα δεξιά, σπινιάροντας που είπε και ο Παπαναστά-
σης.

Για να δούµε, λοιπόν, ποια είναι. Συµµετείχε σε όλες τις επεµ-
βάσεις που έγιναν σε όλους τους πολέµους η Ελλάδα, ναι η όχι,
µε απόφαση των κυβερνήσεων, όλων των κυβερνήσεων, Νέας
Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ; Συµµετείχε στη Γιουγκοσλαβία,
ναι ή όχι; Μάλιστα, λέει ο κ. Τσίπρας ότι πρώτη φορά πάνε Έλ-
ληνες και µε οπλικό σύστηµα στο εξωτερικό. Τι λέτε τώρα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Εκτός από διεθνείς οργανισµούς, κύριε
Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γιατί υπήρχε απόφαση να πάµε στο
Κόσσοβο;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Υπήρχε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ποιος διεθνής οργανισµός το αποφά-

σισε; Υπήρχε απόφαση να πάµε στο Αφγανιστάν. Ποιος διεθνής
οργανισµός; Το ΝΑΤΟ. Α, µάλιστα, το ΝΑΤΟ είναι τώρα που δια-
τάζει; Ποιος διατάζει; Οι Αµερικανοί, για να πάνε εκεί.

Συµµετείχατε παντού. Ό,τι σας ζήτησαν: Γιουγκοσλαβία, Αφ-
γανιστάν, Λιβύη, Συρία µε αποκλεισµούς. Άρα, για ποια φιλειρη-
νική πολιτική µας µιλάτε; Τι εθνικά συµφέροντα υπερασπίζεται η
συστοιχία Patriot στη Σαουδική Αραβία; Τι κάνει; Τι κάνετε µε

αυτό; Δύο στόχους εξυπηρετείτε. Πρώτον -δεν θέλω να το πω-
υπηρέτες των Αµερικανών, οι οποίοι παίρνουν τις δυνάµεις και
τις πάνε στον Ειρηνικό, γιατί αλλάζουν στρατηγική, λόγω του αν-
ταγωνισµού µε την Κίνα. Πάτε και καλύπτετε την τρύπα που έχει
η αεράµυνα της Σαουδικής Αραβίας. Ο δεύτερος είναι τα συµ-
φέροντα της αστικής τάξης, που ετοιµάζεται να πάρει. Όχι ετοι-
µάζεται, δουλεύει ήδη. Έχει τεράστια συµφέροντα και στη
Σαουδική Αραβία και σε άλλες χώρες. Αυτά τα συµφέροντα,
όπως έγραφε και κάποιος και µάλιστα, στην «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ»,
άµα θέλετε να εξυπηρετηθούν, πρέπει να έχετε και στρατό. Το
έλεγε για το Κόσοβο, τότε που πέθαιναν δεκαεννέα από λευχαι-
µία, από το απεµπλουτισµένο ουράνιο.

Εποµένως, µη λέτε: «έχουµε φιλειρηνική πολιτική». Επειδή δεν
διεκδικούµε σύνορα; Όταν συµµετέχουµε, όµως, στο µοίρασµα,
στο κοµµάτιασµα, στη δολοφονία των λαών, συµµετέχουµε σε
ό,τι µας, δηλαδή, ό,τι ζητάνε από την Ελλάδα. Γιατί ο ελληνικός
λαός δεν τα θέλει αυτά. Αυτή η πολιτική δεν είναι φιλοπολεµική;
Τι είναι; Μπορεί να µην είναι µε την Τουρκία και η Τουρκία να
είναι πιο επιθετική, αλλά στο σύνολο, στην περιοχή, η Ελλάδα
είναι επιτιθέµενη µαζί µε το ΝΑΤΟ και πρέπει να το γνωρίζει ο ελ-
ληνικός λαός και το γνωρίζει πολύ καλά.

Δεύτερον, στον θεό σας, η Ελλάδα είναι µια φιλειρηνική χώρα;
Χάσαµε τον λογαριασµό. Πόσες βάσεις είναι; Είκοσι επτά; Και
δώδεκα θα δώσετε τώρα. Έχετε παραδώσει ακόµα και τις πολι-
τικές υποδοµές στη διάθεση του ΝΑΤΟ και των Αµερικάνων. Ναι
ή όχι; Τα ίδια έκανε και ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε, άνοιξε τον
δρόµο για τις βάσεις και τώρα επιταχύνετε. Τι χώρα είναι αυτή;
Πάρτε τον χάρτη και κοιτάξτε τον. Ποια φιλειρηνική χώρα; Αλε-
ξανδρούπολη; Να ξεκινήσουµε από τον Έβρο µέχρι την Κρήτη
και από την Ήπειρο µέχρι τη Νότια Πελοπόννησο. Θα δώσετε κι
άλλα. Αλήθεια, για ποιον λόγο; Γιατί τα δίνετε αυτά; Ποιος µας
απειλεί; Μας απειλεί η Ρωσία; Όχι ότι δεν είναι ιµπεριαλιστική
χώρα. Είναι. Όχι, το µόνο που είπαν και αυτοί για το Ιράν -και
αυτοί είναι νόµοι του πολέµου- είναι ότι σε περίπτωση γενικευ-
µένης σύρραξης, οι βάσεις που υπάρχουν και είναι επιθετικές,
θα είναι στόχοι. Δηλαδή, θα σκοτωθεί ο ελληνικός λαός µέσα από
έναν γενικευµένο πόλεµο, για ποιον λόγο; Για τα συµφέροντα
των ιµπεριαλιστών, τα συµφέροντα των µονοπωλίων, των πολυε-
θνικών, γιατί αυτούς προστατεύει το ΝΑΤΟ και δεν προστατεύει
κανέναν λαό. Σφαγείο είναι. Είναι βουτηγµένο στο αίµα, από
πάνω µέχρι κάτω. Δεκάδες εκατοµµύρια είναι οι νεκροί από
ΝΑΤΟ και νατοϊκές χώρες.

Μας λέτε «φιλειρηνική χώρα» και ετοιµάζεστε τώρα να ανανε-
ώσετε και να προχωρήσετε και παραπέρα τη συµφωνία µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, η οποία θα µας προστατέψει
από την Τουρκία. Καλά, ποιον κοροϊδεύετε, αλήθεια; Αν ήθελαν
οι Αµερικανοί και οι Ευρωπαίοι, αν ήθελαν και δεν κοιτούσαν τα
δικά τους συµφέροντα, µπορούσαν να σταµατήσουν την επιθε-
τικότητα της Τουρκίας, ναι ή όχι;

Ούτε η Ευρωπαϊκή Ένωση πήρε θέση, γιατί έχουν τεράστια
συµφέροντα µε την Τουρκία και, από την άλλη, προσπαθούν να
την αποµακρύνουν από την επιρροή της Ρωσίας.

Όλες, λοιπόν, οι κυβερνήσεις µετέτρεψαν την Ελλάδα σε µια
πολεµική, προκεχωρηµένη, επιθετική αµερικανονατοϊκή βάση και
όποιος δεν µας πιστεύει ας ανοίξει τον χάρτη για να δει όλη την
Ελλάδα, πολύ περισσότερο οι στρατιωτικοί. 

Τι άλλο; Συµµετέχετε όλοι σας -όλες οι κυβερνήσεις- σε όλες
τις στρατιωτικές και επιθετικές ασκήσεις του ΝΑΤΟ, που τις πλη-
ρώνει µε δισεκατοµµύρια ο ελληνικός λαός. Σας ρωτούσαµε επα-
νειληµµένα όλους τους Υπουργούς Άµυνας –και του ΣΥΡΙΖΑ και
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ παλαιότερα- πόσο κοστί-
ζει, πόσο πληρώνει το ελληνικός λαός για να πάνε στη Νορβηγία,
παραδείγµατος χάριν, τα δύο F16. Δεν καίνε 10.000 την ώρα; Με-
τρήστε. 

Δηλαδή, χρηµατοδοτεί ο ελληνικός λαός, που ζει µια άθλια
ζωή µέσα στο άγχος, καθηµερινά τα επιθετικά σχέδια των Αµε-
ρικάνων σε όλη την ανθρωπότητα, γιατί το ΝΑΤΟ πια έχει ξεφύγει
από αυτό που λεγόταν «Βορειοατλαντικό Σύµφωνο». Έχει δώσει
το δικαίωµα στον εαυτό του -χωρίς ούτε ο ΟΗΕ, ποιος ΟΗΕ,
αλλά και τον ΟΗΕ τον ελέγχουν- να επεµβαίνει πάνω από έξι χι-
λιάδες µίλια, δηλαδή σε ολόκληρο τον κόσµο. Τώρα να που
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έχουµε και καινούργια και θα πω παρακάτω.
Αυτές τις ασκήσεις δεν τις κάνατε όταν κάνατε άσκηση στα

Γρεβενά µε το Ισραήλ και τους Αµερικανούς; Ποιος ήταν ο στό-
χος τους και ο αντίπαλος; Ήταν η προσοµοίωση Ιράν. Ναι ή όχι;
Γιατί δώσατε τον εναέριο χώρο και συµµετείχαν και ελληνικά αε-
ροπλάνα F-16 σε αυτές τις ασκήσεις, που ουσιαστικά είναι πρόβα
πολέµου µε το Ιράν, που θα συµµετείχε και η Ελλάδα. Δεν το ξέ-
ρατε; Το ήξεραν. Και οι στρατιωτικοί το ήξεραν και όλοι, όπως
επίσης, και σε όλες τις νατοϊκές; Δεν υπάρχει καµµία.

Να γνωρίζει ο ελληνικός λαός ότι του κόβεται το ψωµί, ότι τρα-
βάει τα ελέη και την ίδια στιγµή, χρηµατοδοτεί µε τον ιδρώτα του
τα επιθετικά ιµπεριαλιστικά σχέδια και τις δολοφονίες λαών.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Τρίτον, για την πολιτική ταύτιση γι’ αυτό σας ρώτησα κι εσάς.
Τουλάχιστον ο Παπανδρέου έβαζε και έναν αστερίσκο. Μας δού-
λευε, δηλαδή, αλλά έβαζε έναν αστερίσκο. Εσείς εδώ τι είπατε;
Πείτε µας µία πολιτική απόφαση του ΝΑΤΟ -στρατιωτική, µάλι-
στα, απόφαση, όπως η τελευταία που είναι στην Αθήνα, αυτό
είναι για τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και µ’ εσάς- σε µία που βάλατε
κάποια όρια -δεν λέω βέτο- που είπατε «όχι, δεν συµφωνούµε».
Όταν το ΝΑΤΟ πήρε όλες τις αποφάσεις για το νέο ΝΑΤΟ, που
θα έχει νέες δυνάµεις, που θα εντάσσεται το 40% και του ελλη-
νικού στρατού -άλλο αν γίνεται ή δεν γίνεται- θα είναι στη διά-
θεση του ΝΑΤΟ ανά πάσα στιγµή, πού είπατε «όχι» και εσείς της
Νέας Δηµοκρατίας; Ποια εθνικά συµφέροντα, λοιπόν, εξυπηρε-
τούνται µε τα «ναι» και µε την ταύτιση µε αυτά τα σχέδια; 

Τι έχουµε εµείς µε το Ιράν, παραδείγµατος χάριν, και για εσάς,
κύριε Τσίπρα; Μας απειλεί; Ποιες χώρες µας απειλούν; Ποιος
είναι ο κίνδυνος, ο αντίπαλος; Μήπως είναι οι Ταλιµπάν; Είναι
κολλητοί οι Αµερικανοί. Τα είδατε; Τους έφτιαξαν, έκαναν τη δου-
λειά τους, πήγαν στο Αφγανιστάν και τώρα τους έχουν συµµά-
χους. Τους άφησαν εκεί για να υπάρχει ανοιχτή εστία πολέµου
για πολλούς λόγους, αλλά είναι ένας από τους λόγους είναι για
να κόψουν τον δρόµο του µεταξιού, που σχεδιάζουν οι Κινέζοι
και όταν θα υπάρξει ανάφλεξη στην περιοχή και θα γίνεται ο
χαµός, δεν θα µπορούν να περάσουν από το Αφγανιστάν, που
είναι στρατηγικό σηµείο. Πέρα από τα ορυκτά και όλα τα υπό-
λοιπα που έχουν. 

Εποµένως, να µιλήσουµε και να ξέρει ως ελληνικός λαός ότι
είστε στην ίδια γραµµή. Τα άλλα τα αφήνουµε. Εδώ πραγµατικά
είναι και γελοίο να βγαίνεις και να καταγγέλλεις, όπως κάνει ο
ΣΥΡΙΖΑ, και να λες «δεν µας απαντήσατε» κ.λπ., «αλλά παρ’ όλα
αυτά, εµείς θα το ψηφίσουµε». Γιατί; Γιατί έχετε δώσει γη και
ύδωρ, νατοϊκή Αριστερά, αµερικανονατοϊκή. Τώρα πλέον θα το
βγάλετε κι αυτό το τελευταίο, γιατί σας βαραίνει.

Εποµένως, λέτε τώρα, όπως και κάθε φορά, για την Τουρκία.
Αυτό µας βοηθά και σκεφτείτε να πήγαινε στην Τουρκία. Αλήθεια,
πότε µας βοήθησε; Τόσες συµφωνίες έχουν γίνει, τι έχει γίνει µε
την Τουρκία;

Την ίδια στιγµή που λέτε αυτό, γκριζάρει και άλλη περιοχή στο
Αιγαίο ή δεν το καταλαβαίνουµε αυτό; Γκριζάρει την περιοχή
ανατολικά της Κρήτης µε το «έτσι θέλω» κιόλας. Την ίδια στιγµή
που κάνει όλα αυτά, εσείς λέτε «ευτυχώς!». Μαζί µε την Τουρκία
δεν είστε στο ΝΑΤΟ; Γιατί είστε; Είστε σε συµµαχία που σε απει-
λεί ο σύµµαχος; Αυτό δεν γίνεται! Και όµως, γίνεται γιατί προ-
έχουν τα συµφέροντα των µεγάλων πλουτοκρατών.

Μάλιστα, διάβαζα σήµερα το πρωί -δεν θυµάµαι ποιος το είπε,
ο κ. Μητσοτάκης ή κάποιος άλλος αξιωµατούχος- ότι έχουµε
λύσει τα προβλήµατα της ΑΟΖ µε την Ιταλία και τα λύσαµε και
µε την Αίγυπτο.

Σας καλώ να θυµηθείτε την κριτική που κάναµε όταν ήρθαν
αυτές οι συµφωνίες, γιατί η κριτική µας ήταν -πέρα από τα άλλα-
ότι υπάρχει µειωµένη επήρεια στα διαπόντια νησιά και στην ΑΟΖ
µε την Αίγυπτο, 56% αυτοί, αν δεν κάνω λάθος, 44% εµείς. Έτσι
δεν είναι;

Λέει, λοιπόν -δεν θυµάµαι ποιος είναι και δεν θέλω να αδικήσω
κάποιον, αλλά δεν έχει σηµασία, η Κυβέρνηση τα λέει- ότι ήδη
έχουµε µοντέλο επίλυσης των προβληµάτων. Να περιµένουµε,
δηλαδή, το ίδιο; Μειωµένη επήρεια στην Κρήτη; «Όχι» -θα πείτε
όλοι- «εµείς θα υπερασπιστούµε» και λοιπά, αλλά πίσω από τα
πολλά τα «όχι» κρύβεται και το ΝΑΤΟ, κρύβονται και οι Αµερικά-

νοι, τους οποίους δεν τους πολυενδιαφέρει. Θέλουν να το εκµε-
ταλλευτούν αυτοί και διάφορες άλλες εταιρείες.

Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι αυτή η πολιτική είναι ολέθρια για τον
ελληνικό λαό και δεν προστατεύει, όπως λέτε, τα εθνικά µας συµ-
φέροντα. Το αντίθετο, τα υπονοµεύει, ανά πάσα στιγµή -τα
έχουµε πει- και µε τα οπλικά συστήµατα και λοιπά µπορεί να βρε-
θείς ακάλυπτος τελείως. Μα, τι χώρα είναι αυτή; Θα σε µπλοκά-
ρουν από χίλιες µεριές, άµα θέλουν, οι Αµερικάνοι και µπορούν
να το κάνουν και τεχνολογικά και πολιτικά και το έχουν κάνει σε
όλη την ιστορία τους σε πάρα πολλές χώρες. Εµπλεκόµαστε,
επειδή η διεθνής κατάσταση οξύνεται.

Εµείς θέλουµε να προειδοποιήσουµε τον λαό ότι υπάρχουν οι
ανταγωνισµοί γενικότερα σε όλο τον κόσµο. Να, η νέα Συµφωνία
Αµερικάνων, Αυστραλίας και Μεγάλης Βρετανίας κούνησε και
τους εταίρους του ΝΑΤΟ, γιατί είναι τα συµφέροντα, γιατί είναι
όλοι εναντίον των λαών και καθένας κυνηγά τη µεγαλύτερη µε-
ρίδα. Αυτό είναι το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έτσι συγκρούονται και κλείνω εδώ.
Εµείς λέµε ότι ο λαός πρέπει να δυναµώσει την πάλη του. Δεν

υπάρχει καλή προοπτική για τον λαό µέσα στο ΝΑΤΟ και στην
Ευρωπαϊκή Ένωση.

Όσο για το σλόγκαν ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση θα αποκτήσει
στρατιωτική αυτονοµία, που σερβίρει ο ΣΥΡΙΖΑ επί πολλά χρόνια,
είναι ξαναζεσταµένο φαΐ.. Πρώτα θα υπάρξει οικονοµική αυτο-
νοµία και θα γίνει κοινωνική η Ευρώπη. Τελικά, η Ευρώπη απο-
δείχτηκε ότι όχι κοινωνική δεν είναι, αλλά είναι καταστροφική για
τα λαϊκά συµφέροντα. Τώρα λέει «στρατιωτική αυτονοµία».

Μα, δεν έχετε διαβάσει τι λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση; Ότι βασι-
κός πυλώνας της άµυνας και της ασφάλειας είναι το ΝΑΤΟ και
δεν αµφισβητείται. Το ότι έχουν κόντρες, έχουν. Ποιος είναι ο
σχεδιασµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης τώρα που θα έχει αυτονο-
µία; Ενίσχυση και µε ευρωπαϊκά στρατεύµατα της περικύκλωσης
της Ρωσίας και άλλων χωρών. Γι’ αυτό λέµε ότι είναι αδιέξοδο
και ο ελληνικός λαός δεν πρέπει να συρθεί και να πληρώσει
ακόµα και µε το αίµα του τα κέρδη των µεγαλοκαπιταλιστών και
των πολυεθνικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παφίλη.

Τον λόγο τώρα έχει, αφού τακτοποιηθεί το Βήµα, ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστος Μπου-
κώρος.

Ορίστε, κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αντιλαµβάνοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι εντός της

Αιθούσης υπάρχουν συνάδελφοι, που πιθανώς να επιθυµούσαν
η χώρα να ανήκει στο Σύµφωνο της Βαρσοβίας. Κάποιοι άλλοι
ενδεχοµένως να επιθυµούσαν να ανήκει στο Κίνηµα των Αδε-
σµεύτων. Έπαψαν, όµως, προ πολλών δεκαετιών όλα αυτά.
Ζούµε µια νέα πραγµατικότητα.

Άλλωστε, για να συµφωνήσω και µε ορισµένες από τις παρα-
τηρήσεις, υπάρχει το ιστορικό προηγούµενο µέλη της ίδιας συµ-
µαχίας να στρέφονται εναντίον κρατών που ανήκουν στην ίδια
συµµαχία. Το 1955 ιδρύθηκε το Σύµφωνο της Βαρσοβίας, το
1956 είχαµε την επέµβαση των Σοβιετικών στην Ουγγαρία και το
1968 είχαµε την Άνοιξη της Πράγας.

Όποιος αρνείται ότι συµβαίνουν αυτά, µάλλον είναι µακράν
της πραγµατικότητας. Το θέµα είναι πόσο ισχυρή είναι η χώρα
και πόσο ενδυναµώνει τη θέση της σε διεθνές περιβάλλον, αλλά
ακόµα και εντός των υπερεθνικών οργανισµών που ανήκει.
Επειδή αυτά τα θέµατα είναι σοβαρά, δεν προσφέρονται για φθη-
νές εντυπώσεις. Ο προσανατολισµός της χώρας είναι γνωστός.
Μεταβολές υπάρχουν; Βεβαίως υπάρχουν. Υπάρχουν τεράστιες
µεταβολές στο διεθνές γεωπολιτικό και γεωστρατηγικό περιβάλ-
λον. Είδαµε τις αλλαγές και την αγγλοσαξονική συµµαχία του τε-
λευταίου καιρού, που µετατοπίζει τον άξονα προς τον Ειρηνικό,
αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι εκλείπει η σηµασία στην περιοχή µας,
στη Μεσόγειο και στην Ευρώπη. 

Τι κάνει η χώρα, όµως, µε αφορµή τις δύο κυρώσεις που συ-
ζητάµε σήµερα, της αντιπυραυλικής προστασίας και της συνερ-
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γασίας µε το Κέντρο Αριστείας, για τεχνογνωσία και όλα αυτά τα
ζητήµατα; Και µε αυτές τις κυρώσεις, η χώρα επιχειρεί να ενι-
σχύσει τη θέση της εντός των υπερεθνικών οργανισµών, που
συµµετέχει. Εµείς δεν αρνηθήκαµε ποτέ αυτή τη συµµετοχή. Εί-
µαστε ιστορικά και στρατηγικά προσηλωµένοι σ’ αυτή τη συµµε-
τοχή. Τώρα, όσοι λένε: «Γιατί συµµετέχουµε στο ΝΑΤΟ ή στην
Ευρωπαϊκή Ένωση» χωρίς να προτείνουν τίποτα, είναι προφανές
ότι δεν έχουν να προτείνουν τίποτα, γιατί βεβαίως ισχυρίζονται
ότι εµπλεκόµαστε. Εµπλεκόµαστε, γιατί όταν συµµετέχεις εµπλέ-
κεσαι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα σας κάνω δώρο το πρόγραµµα
του ΚΚΕ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όταν συµµετέχεις, φυσικά εµπλέ-
κεσαι. Η πρόταση είναι να µείνεις µόνος σου, λες και τα παγκό-
σµια συµφέροντα θα σε αφήσουν να παραµείνεις µόνος σου σε
µία τέτοια περιοχή, όπως είναι η Μεσόγειος, µε το ενδιαφέρον
που παρουσιάζει αυτή η περιοχή. Αυτά είναι αυταπάτες, συγχω-
ρέστε µε.

Τι κάνει η χώρα σήµερα; Μπορεί κανείς την εξωτερική και
αµυντική πολιτική να την ονοµατίσει πολυδιάστατη ή αν είναι αν-
τιπολιτευόµενος µονοµερή. Εγώ θα έλεγα ότι είναι δραστήρια
και ενεργητική. Ενισχύει τις σχέσεις της µε τους παραδοσιακούς
συµµάχους σε ΝΑΤΟ και Ευρώπη και χτίζει καινούργιες συµµα-
χίες για πρώτη φορά. Χτίζει ισχυρές συµµαχίες και αυτή είναι και
η έννοια του κράτους. Πώς µπορεί να διασφαλιστεί η εξωτερική
ασφάλεια του κάθε οργανισµού -που είναι ο βασικός πυλώνας-
που θέλει να λέγεται σοβαρό κράτος; Μπορεί να διασφαλιστεί
διά της εξωτερικής και αµυντικής πολιτικής και της διπλωµατίας. 

Τι κάνει η Ελλάδα σήµερα; Έχουµε τον άξονα «Ισραήλ-Κύ-
προς-Ελλάδα». Έχουµε αναθέρµανση και ενίσχυση τα τελευταία
χρόνια των σχέσεών µας µε την Αίγυπτο. Κάνουµε νέες συµµα-
χίας µε Σαουδική Αραβία και Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα. Επίσης,
έχουµε τη µεσογειακή συνεργασία διαµέσου της «Med9». Είναι
ζητήµατα τα οποία ενισχύουν την παρουσία της χώρας στην
ευαίσθητη περιοχή της Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής,
διότι, ναι, τα συµφέροντά µας σήµερα είναι στην Ανατολική Με-
σόγειο και αυτό το δείχνουν οι οικονοµικές εξελίξεις, πέρα από
τις γεωπολιτικές και τις γεωστρατηγικές εξελίξεις. Εκεί είναι η
αιχµή του δόρατος των εθνικών µας συµφερόντων. 

Δεν υπάρχουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εθνικά δίκαια και
κανένας δεν ασπάζεται το δίκαιο του άλλου στη διεθνή σκακιέρα.
Υπάρχουν εθνικά συµφέροντα και τα εθνικά συµφέροντα ταυτί-
ζονται και προασπίζονται µόνο µε την ενίσχυση της χώρας. Αυτό
κάνουµε σήµερα, όπως σας είπα προηγουµένως, ενισχύοντας
τις θέσεις µας εντός του ΝΑΤΟ και µε τον παραδοσιακό µας σύµ-
µαχο, δηλαδή τις Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά και µε τη Γαλλία ταυ-
τοχρόνως, όπως και κάνοντας νέες συµµαχίες. Με την ενίσχυση
της αµυντικής ισχύος της χώρας, µε τα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα που µετά από δέκα, δώδεκα χρόνια αδράνειας εξαιτίας της
οικονοµικής κρίσης άρχισαν από τη σηµερινή Κυβέρνηση του
Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και του Υπουργού Άµυνας
Νίκου Παναγιωτόπουλου να υλοποιούνται µε ταχύτατους ρυθ-
µούς, εµείς πιστεύουµε ότι µπορούν να ενισχύσουν τη θέση της
χώρας. Όλα τα υπόλοιπα είναι συζητήσεις, νά ’χαµε να λέγαµε.

Ενισχύεσαι διπλωµατικά; Ενισχύεσαι µε νέες συµµαχίες; Ενι-
σχύεσαι εξοπλιστικά; Σε λαµβάνουν περισσότερο υπ’ όψιν τους
όλοι. Αυτή είναι µια µεγάλη και απλή αλήθεια που έχει επιβεβαι-
ωθεί ιστορικά. Και ξέρουµε ότι ο ελληνικός λαός υποστηρίζει
αυτή την ενίσχυση της χώρας και τη ζητάει. 

Όλες οι έρευνες της κοινής γνώµης αποδεικνύουν ότι ο ελλη-
νικός λαός ζητάει την ενίσχυση της εθνικής µας άµυνας και της
εξωτερικής πολιτικής και διπλωµατίας µας, γιατί αντιλαµβάνεται
το µέγεθος της σηµασίας αυτών των πυλώνων της πολιτικής. Το
αντιλαµβάνεται ο ελληνικός λαός και αντιλαµβάνεται επίσης ότι
έχει πληρώσει πολύ σκληρά και πολύ αυστηρά τις εποχές που
σε αυτούς τους τοµείς ήταν αδύναµος. 

Και σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόµα
πριν υλοποιήσουµε τις συµµαχίες στις οποίες αναφέρθηκα και
πριν ξεκινήσουµε την υλοποίηση των εξοπλιστικών προγραµµά-
των και των δραστηριοτήτων γενικότερα του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας στις οποίες θα αναφερθεί αµέσως µετά ο κύριος

Υπουργός Εθνικής Άµυνας, η χώρα µε την εκλογή της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας αντιµετώπισε πρωτοφανείς προκλή-
σεις. Δεν πρέπει να το ξεχνάµε και αυτό.

Η πρώτη ήταν η υβριδική επίθεση στον Έβρο, όπου αντεπε-
ξήλθαµε και οι ευρωπαίοι σύµµαχοί µας είδαν ότι πράγµατι προ-
ασπίζουµε τα συµφέροντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και έδειξαν,
αν θέλετε, το ενδιαφέρον τους και τη συµµετοχή τους πολλοί
από τους ευρωπαίους συµµάχους σε εκείνη την υβριδική επίθεση
στον Έβρο, που η χώρα αντεπεξήλθε και δεν επαναπαύθηκε,
αλλά πήρε και άλλα µέτρα ενίσχυσης των συνόρων που δεν είναι
του παρόντος να αναφερθούν και αντιµετωπίσαµε µε επιτυχία
αµέσως µετά το καλοκαίρι του 2020 την επιθετική, άκρως προ-
κλητική επιχείρηση της Τουρκίας στην Ανατολική Μεσόγειο. 

Αντεπεξήλθαν οι ένοπλες δυνάµεις, τα στελέχη µας, γυναίκες
και άνδρες και των τριών όπλων, µε αιχµή του δόρατος το Πολε-
µικό µας Ναυτικό, σε εκείνη την ευρείας κλίµακας πρόκληση από
τους γείτονες. Βεβαίως το γεγονός ότι είµαστε µέλη της ίδιας
αµυντικής συµµαχίας δεν σταµατάει την προκλητικότητα, ιδιαί-
τερα του συγκεκριµένου γείτονος. 

Αυτά πρέπει να τα πούµε από το Βήµα της Βουλής; Δεν έχουν
καταγραφεί ιστορικά; Δεν τα γνωρίζει ο ελληνικός λαός; Λέµε
κάτι καινούργιο, κάτι πρωτότυπο, κάτι πρωτάκουστο; 

Και, βεβαίως, να είστε βέβαιοι κι εσείς, κύριοι συνάδελφοι,
αλλά και ο ελληνικός λαός ότι η παρούσα Κυβέρνηση κάνει ό,τι
είναι δυνατόν να ενισχύσει τη χώρα και διπλωµατικά και αµυντικά
και κυρίως, αυτό γίνεται ευκολότερα εφικτό µε τη βελτίωση της
γενικότερης εικόνας της χώρας διεθνώς. Και αυτό δεν µπορεί να
το αµφισβητήσει κανένας. 

Εφόσον η εικόνα της χώρας βελτιώνεται διπλωµατικά, οικονο-
µικά, από πλευράς αξιοπιστίας, από πλευράς προόδου και µε-
ταρρυθµίσεων, να είστε βέβαιοι ότι όλα αυτά είναι αλληλένδετα
και διευκολύνεται και το έργο της διπλωµατικής και αµυντικής
ενίσχυσης της χώρας. 

Στο πλαίσιο λοιπόν αυτό ψηφίζονται και οι δύο σηµερινές κυ-
ρώσεις για να αισθανόµαστε πιο δυνατοί και πιο σίγουροι. Αυτά
τα βήµατα λοιπόν έχουν έναν και µοναδικό στόχο: την ενίσχυση
της χώρας είτε ως µέλος υπερεθνικών οργανισµών είτε ως µια
χώρα που δεν βρίσκεται και στην καλύτερη, την πιο ήσυχη γει-
τονιά του κόσµου. Κι αυτό δεν το λέω εγώ από αυτό το Βήµα, το
έχει πει η ιστορία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Μπουκώρο.

Θα ολοκληρώσουµε τη σηµερινή συνεδρίαση µε την οµιλία του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας κ. Παναγιωτόπουλου. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να αποφύγω τον πει-

ρασµό να απαντήσω σε κάποια ψήγµατα κριτικής που διατυπώ-
θηκαν από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, πριν κάνω µια
στοιχειοθέτηση των βασικών σηµείων των µνηµονίων συνεργα-
σίας που κυρώνουµε σήµερα, επί των οποίων θα ήθελα να επι-
κεντρωθεί το κυρίως µέρος της συζήτησης. Είναι όµως
αναπόφευκτο σε µια τέτοια περίσταση, µε ύλη που αφορά το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, να µην επεκτείνεται η συζήτηση και
σε θέµατα ευρύτερου ενδιαφέροντος βέβαια, ιδίως µε γνώµονα
τις ραγδαίες γεωπολιτικές εξελίξεις και την ανάγκη η χώρα να
διαχειριστεί αυτές τις εξελίξεις. 

Θα ξεκινήσω από τα πολύ θεµελιώδη. Με το ΚΚΕ η διαφορά
µας είναι γνωστή, είναι θεµελιώδης. Το ΚΚΕ λέει «όχι στο ΝΑΤΟ».
Αυτή είναι µια συνεπής θέση. Δεν έχω καταλάβει όµως ποια είναι
η αντιπρόταση. Να µην είµαστε µέλη σε καµµία συµµαχία; Να εί-
µαστε και µε όλους λίγο µαζί και µε όλους λίγο απέναντι; Να προ-
σχωρήσουµε κάπου αλλού; 

Όπως είπε πολύ σωστά ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος
κ. Μπουκώρος, δεν υπάρχει πλέον το Σύµφωνο της Βαρσοβίας.
Εκεί βέβαια δεν λέει πολλά επάνω ο Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Δεν µας λέει, παρά τις περισπού-
δαστες γεωπολιτικές αναλύσεις του, για ποιον λόγο οι χώρες
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που κάποτε ήταν µέλη του Συµφώνου της Βαρσοβίας αποτελούν
σήµερα τους πιο σκληρούς υπέρµαχους του ΝΑΤΟ, τους πιο φα-
νατισµένους. Γιατί, ρε αδερφέ, οι Βούλγαροι, οι Ρουµάνοι, οι
Τσέχοι, οι Σλοβάκοι, οι Σλοβένοι, οι Κροάτες, οι Πολωνοί είναι
υπέρ της σκληρής γραµµής του ΝΑΤΟ πάντα; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γιατί ξαναγύρισαν οι φασίστες!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Και αυτό θα έπρεπε να σας προβληµατίζει. Γιατί; Μήπως
γιατί η διαδροµή τους και η εµπειρία τους στο άλλο αυτό στρατό-
πεδο, που τώρα δεν υπάρχει, τους έκανε σκληρούς απέναντι στις
εµπειρίες που αυτό το καθεστώς τους έδωσε; Μήπως υπέφεραν;
Μήπως αυτό το καθεστώς ανελευθερίας τελικά τους έκανε και
βίωσαν άσχηµα πράγµατα, πολύ χειρότερα από κάθε ΝΑΤΟ, και
γι’ αυτό σήµερα εµφανίζονται τόσο υπέρµαχοι, στο άλλο άκρο
πολλές φορές, υπέρ αυτής συµµαχίας; Δεν προβληµατίζεστε
όπως προβληµατίζεστε στις εµβριθέστατες γεωπολιτικές αναλύ-
σεις πάνω στα υπόλοιπα. Θα έπρεπε, κατά την άποψή µου. Διότι,
ξέρετε, σ’ αυτό το καθεστώς οµνύετε και αυτό το καθεστώς δεί-
χνετε ότι αποζητάτε και λόγω ιδεολογικού υποβάθρου. 

Αυτό το καθεστώς όµως δεν υπάρχει, εξέλιπε, και τώρα υπάρχει
το ΝΑΤΟ, το οποίο είναι στην ουσία µια στρατηγική συµµαχία.
Είναι το στρατιωτικό σκέλος, αν θέλετε, του στρατοπέδου της
Δύσης και η Ελλάδα εκεί επέλεξε να ανήκει και να υπέχει φυσικά
δικαιώµατα και υποχρεώσεις, όπως είπα και στη συζήτηση στην
επιτροπή και όπως λέω πάντα.

Άκουσα και άλλα. Η κριτική των εκπροσώπων του ΣΥΡΙΖΑ επι-
κεντρώθηκε σε ζητήµατα ελλιπούς ενηµέρωσης για τα µεγάλα διε-
θνή θέµατα και σχετικά µε τη συµµετοχή της χώρας σε αυτά, αλλά
και άλλα εξοπλιστικά προγράµµατα. Γι’ αυτά πάντα υπάρχει ο κα-
τάλληλος τρόπος να δοθεί ενηµέρωση, το έχουµε πει, είτε µέσα
από την Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας είτε µέσω του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου. Νοµίζω ότι έλλειµµα ενηµέρωσης, τουλάχι-
στον από εµάς, δεν υπάρχει εδώ. 

Αλλά η κριτική επί θεµάτων εξοπλισµών, όταν επί των ηµερών
σας δεν αγοράστηκε ούτε βίδα, µε συγχωρείτε, αλλά δεν µπορώ
να τη δεχθώ. Εµείς τρέχουµε για να καλύψουµε κενά πολλών ετών.
Και η απόφαση για τις φρεγάτες, ξέρετε, είναι µια απόφαση που
άργησε δεκαετίες, όχι µόνο την πενταετία της δικής σας διακυ-
βέρνησης. Γι’ αυτό καλούµαστε τώρα να αποφασίσουµε για τον
εκσυγχρονισµό µέσης ζωής ενός καραβιού, που έχει σαράντα
πέντε χρόνια ζωής και µόνο εξοπλισµός µέσης ζωής δεν είναι.
Γιατί άργησε τόσο; 

Εν πάση περιπτώσει, χωρίς ιδιαίτερη εµµονή σε φιλοσοφικού
τύπου αναζητήσεις, θα πάµε και θα πάρουµε την απόφαση. Διότι
εµείς ερχόµαστε και παίρνουµε αποφάσεις, αποφάσεις που κι
εσείς έπρεπε να είχατε πάρει στη δική σας θητεία και δεν πήρατε.
Διότι είναι πολύ πιο εύκολο να µην παίρνεις απόφαση. Κανείς δεν
θα σου ορµήσει, κανείς δεν θα σου ασκήσει κριτική. Είναι δύσκολο
να παίρνεις αποφάσεις, ιδίως όταν είναι υπό το κράτος πίεσης,
γιατί ήδη έχουµε αργήσει και πάµε να καλύψουµε το χαµένο έδα-
φος δεκαετιών. Και το κάνουµε και το έχουµε αποδείξει. Θα περι-
µένετε πολύ λίγο ακόµα για την απόφαση των φρεγατών και δεν
θα προεξοφλείτε, δεν θα σπεκουλάρετε. Δεν συµφέρει.

Μιας και έθεσε το θέµα ο κ. Μυλωνάκης ότι ετοιµαζόµαστε να
τα δώσουµε όλα στους Αµερικάνους, ο Πρόεδρός σας, κύριε Μυ-
λωνάκη, πριν από έξι - επτά µήνες, αν δεν κάνω λάθος, σε συζή-
τηση απ’ αυτό εδώ το Βήµα είπε ότι έχουµε στήσει το παιχνίδι
υπέρ των Γερµανών, προεξοφλώντας αγορά γερµανικών φρεγα-
τών και εγώ του απάντησα απλά ότι αν το είχαµε στήσει, δεν θα
αναλώναµε τόσο πολύ χρόνο αξιολογώντας τις προτάσεις που
έχουµε. 

Για µια ακόµα φορά τι λέτε; Στήθηκε το παιχνίδι υπέρ των Γερ-
µανών; Λάθος είχε προειδοποιήσει τότε ο Πρόεδρός σας. Μην κά-
νετε κι εσείς το ίδιο λάθος. Μην προεξοφλείτε τίποτα. Η απόφαση
θα ληφθεί λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις πολλές και ανανεούµενες
προτάσεις που έχουµε στα χέρια µας. Τις αξιολογεί το Πολεµικό
Ναυτικό και η απόφαση που θα ληφθεί θα είναι προς το συµφέρον
της ικανοποίησης των αναγκών του Πολεµικού Ναυτικού και της
συνολικής αµυντικής δυνατότητας της χώρας. Μόνο αυτό το κρι-
τήριο θα ληφθεί υπ’ όψιν, τίποτε άλλο. Γι’ αυτόν τον λόγο και
επειδή δεν είναι µια δύσκολη απόφαση και είναι µια απόφαση -

πρόσκληση ενός οπλικού συστήµατος που θα κοστίσει δισεκατοµ-
µύρια, θα πρέπει να το κάνουµε σωστά κι ας αργήσουµε και µερι-
κές µέρες παραπάνω. Αργήσαµε δεκαετίες. Θα είναι η σωστή
απόφαση που θα ικανοποιεί τις ανάγκες του Πολεµικού µας Ναυ-
τικού και των Ενόπλων Δυνάµεων στο σύνολό τους.

Από το ΜέΡΑ25 άκουσα ως βασικό στοιχείο της κριτικής γιατί
να συµµετέχει σ’ αυτό το σχήµα, σ’ αυτό το κέντρο αριστείας και
η Τουρκία µε εκπρόσωπό της. Η απάντηση είναι διότι αυτή είναι
η ζωή στο πλαίσιο, στους κόλπους της νατοϊκής συµµαχίας. Τι
να κάνουµε; Δηλαδή επειδή υπάρχει η δυνατότητα να δηλώσει
συµµετοχή και η Τουρκία, εµείς να απεµπολήσουµε την ευκαιρία
να δηµιουργήσουµε ένα κέντρο αριστείας, το πρώτο αυτού του
τύπου, στη χώρα µας, να ασκήσουµε βέτο, να φύγουµε από το
ΝΑΤΟ; Τι να κάνουµε; Είναι άλλο το πλέγµα των διµερών µας δια-
φορών και του τρόπου που τις αντιµετωπίζουµε και άλλο το
πλέγµα των δικαιωµάτων και των υποχρεώσεων που απορρέουν
από την ιδιότητα του κράτους-µέλους της νατοϊκής συµµαχίας. 

Εξάλλου, στην Κωνσταντινούπολη υπάρχει το λεγόµενο MAR-
SEC. Είναι το Κέντρο Αριστείας Ναυτικής Ασφάλειας. Εδρεύει
εκεί. Έχουµε κι εµείς δύο στελέχη εκεί ως µέλη που απολαµβά-
νουν του ίδιου καθεστώτος ακριβώς που θα απολαύσει αύριο το
στέλεχος των τουρκικών Ενόπλων Δυνάµεων που θα έλθει να
συµµετάσχει στις εργασίες αυτού του κέντρου αριστείας. Δεν
είναι στρατιωτική µονάδα. Σας το είπα και στην επιτροπή. Δεν
είναι κάποιος µηχανισµός διά του οποίου καθίστανται διαθέσιµα
στην κοινή γνώµη ή στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων ή της
αντιπροσωπείας του ΝΑΤΟ συστήµατα που έχουν να κάνουν µε
τις εγχώριες αµυντικές δυνατότητες στο επίπεδο της αντιπυραυ-
λικής προστασίας. Δεν πρόκειται για κάτι τέτοιο. Είναι κάτι δια-
φορετικό. Είναι ένα κέντρο µελετών, αν θέλετε, το οποίο φυσικά
απαρτίζεται και στελεχώνεται από εξειδικευµένα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων και αναλύει ένα πολύ συγκεκριµένο κοµµάτι
της αµυντικής τεχνολογίας σε επίπεδο αντιπυραυλικών - αντιαε-
ροπορικών σηµάτων. Αυτό είναι όλο. Όπως υπάρχει και το κέν-
τρο αριστείας κατά των υβριδικών απειλών στο Ελσίνκι της
Φινλανδίας, υπάρχει και το κέντρο αριστείας υπέρ της ναυτικής
ασφάλειας στην Κωνσταντινούπολη και άλλα είκοσι και βάλε κέν-
τρα αριστείας διάσπαρτα σε διάφορες έδρες κρατών - µελών της
νατοϊκής συµµαχίας.

Άρα για να επανέλθω και στο προκείµενο, τα κέντρα αριστείας
είναι νατοϊκές οντότητες µε χαρακτήρα διεθνούς στρατιωτικού ορ-
γανισµού. Έχουν συγκεκριµένη δοµή, συγκεκριµένη αποστολή µε
σκοπό κυρίως την παροχή υπηρεσιών στη συµµαχία για εξειδί-
κευση, τεχνογνωσία, εκπαίδευση, βέλτιστες πρακτικές, δόγµατα,
ανάλυση και διδάγµατα σε διάφορους τοµείς ενδιαφέροντος. Πι-
στοποιούνται µε αυστηρά συµµαχικά κριτήρια και τα κράτη δύναν-
ται να συµµετάσχουν σ’ αυτά είτε ως επικεφαλής κράτη όπως η
Ελλάδα εδώ στο κέντρο αριστείας για την ενοποιηµένη αντιαερο-
πορική και αντιπυραυλική άµυνα είτε ως κράτη υποστήριξης τα
κράτη - µέλη που συνυπογράφουν τα δύο αυτά µνηµόνια είτε
κράτη συνεισφοράς.

Τα κέντρα αριστείας, όπως είπα, δεν αποτελούν τµήµα της δι-
οικητικής δοµής του ΝΑΤΟ. Συµµετέχουν σε ένα διευρυµένο διε-
θνές δίκτυο υποστήριξης του ΝΑΤΟ. Αυτό τους παρέχει την
ευελιξία και την καταλληλόλητα για συνεργασία µε άλλες οντό-
τητες, όπως διεθνείς ή µη κυβερνητικούς οργανισµούς, ακαδη-
µαϊκά ινστιτούτα περί την άµυνα και την ασφάλεια, πανεπιστήµια
και τα λοιπά. 

Με αυτόν τον τρόπο -αν θέλετε- διεκπεραιώνεται το κοµµάτι
της θεωρητικής αναζήτησης για το παρόν και το µέλλον και τη
διαµόρφωση των τακτικών, ώστε να ικανοποιούνται οι απαιτήσεις
της συµµαχίας. 

Κάθε κέντρο αριστείας εστιάζει σε συγκεκριµένο θεµατικό αν-
τικείµενο ή πεδίο, εκεί αναπτύσσεται η σχετική γνώση και εξειδί-
κευση. Η ιστορία είναι, περίπου, γνωστή. Το 2016, επί
προηγούµενης Κυβερνήσεως δηλαδή -ορθώς, κατά την άποψή
µας, γιατί η γενική κατεύθυνση είναι δεδοµένη- η στρατιωτική
ηγεσία της χώρας µας προέβη αρχικά στην έγκριση σκοπιµότη-
τας σύστασης του κέντρου αριστείας αυτού, µε έδρα το πεδίο
βολής Κρήτης, στα Χανιά της Κρήτης. Τον Ιανουάριο του 2019
διεξήχθη η 1η Διεθνής Σύσκεψη Σύστασης, όπου συζητήθηκε το
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σχέδιο. Τον Ιούνιο του 2019 η 2η Διεθνής Σύσκεψη Σύστασης,
στην οποία εξετάστηκαν από νοµικής πλευράς τα προσχέδια
αυτών των µνηµονίων που ερχόµαστε σήµερα να κυρώσουµε.
Τον Σεπτέµβρη του 2019 προέκυψε το συνέδριο επεξεργασίας
και οριστικοποίησης του concept, του σχεδίου δηλαδή, του συ-
νολικού του κέντρου αριστείας, το οποίο αποτελεί και θεµελιώ-
δες έγγραφο ή κείµενο για τη συµµαχία. Τον Απρίλη του 2020
υπεγράφησαν τα δύο αυτά µνηµόνια κατανόησης στο Στρατη-
γείο της Ανώτατης Διοίκησης Μετασχηµατισµού του ΝΑΤΟ στο
Νόρφολκ των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής από τους εθνι-
κούς συνδέσµους ή αντιπροσώπους των συµµετεχόντων χωρών.
Και στις 9 Σεπτεµβρίου του 2020 ξεκίνησε η πρώτη συνάντηση
της διεθνούς επιτροπής στα Χανιά, σηµατοδοτώντας και de facto
την έναρξη της πολυεθνικής λειτουργίας του κέντρου. Αργότερα
-για να µη µακρηγορώ- η στρατιωτική επιτροπή της συµµαχίας,
τον Δεκέµβρη του 2020 και το βορειοατλαντικό συµβούλιο, δη-
λαδή το ανώτατο όργανο, το North Atlantic Council, της συµµα-
χίας ενέκριναν τη διαπίστευση του κέντρου αυτού ως το εικοστό
έβδοµο επισήµως νατοϊκό κέντρο αριστείας, µε έδρα τα Χανιά
της Κρήτης εντός της αεροπορικής βάσης της Σούδας, ενώ βρί-
σκεται σε εξέλιξη και η συνεργασία µε την υπηρεσία έργων της
Πολεµικής Αεροπορίας, την ΥΠΕΠΑ, µελέτη και κατασκευή για
το νέο κτήριο στέγασης του κέντρου. 

Έθνος - πλαίσιο, όπως προείπα, η χώρα µας, υποστηρίζοντα
έθνη η Βουλγαρία, η Τσεχία, η Ρουµανία και η Τουρκία. Η Γαλλία
έχει εκφράσει ενδιαφέρον να συµµετάσχει ως υποστηρίζον
έθνος, όπως και η Σλοβακία. Η αποστολή του συγκεκριµένου κέν-
τρου είναι να παρέχει εξειδίκευση, τεχνογνωσία, εκπαίδευση,
βέλτιστες πρακτικές, δόγµατα, ανάλυση και διδάγµατα στον επί-
καιρο τοµέα της ενοποιηµένης αντιαεροπορικής και αντιπυραυ-
λικής άµυνας του ΝΑΤΟ. Ναι, είναι ένας τοµέας αιχµής, είναι
τοµέας αιχµής επειδή γρήγορα αναπτύσσονται νέα συστήµατα
επιθετικά πυραυλικά και οι δυνατότητες αναβαθµίζονται ρα-
γδαία, ιδίως µε τη δηµιουργία και την κατασκευή υπερηχητικών
πυραύλων µε δυνατότητες να πλήξουν στόχους, πλέον, σε πολύ
µεγάλες αποστάσεις, ανάλογες είναι και οι απαιτήσεις να καταρ-
τιστεί µία οµπρέλα -αν θέλετε- αµυντική αντιπυραυλικής προστα-
σίας, εξ ου και η ανάγκη για τη δηµιουργία και τη λειτουργία
αυτών των κέντρων αριστείας που θα µελετήσει όλες αυτές τις
τεχνικές, θα αναλύσει τις εξελίξεις στο πεδίο αυτό και ενδεχοµέ-
νως µέσα από τα πορίσµατα θα συνεισφέρει σηµαντικά όσον
αφορά την ανάπτυξη αυτού του δικτύου της οµπρέλας της µε-
γάλης αντιπυραυλικής άµυνας.

Είναι το µοναδικό εξειδικευµένο κέντρο το οποίο η χώρα µας
δεν διέθετε ως τώρα. Σήµερα είναι πιστοποιηµένο κέντρο αρι-
στείας από το ΝΑΤΟ και οι ωφέλειες είναι προφανείς για τη χώρα.
Θα αποδώσει σηµαντικά επιχειρησιακά οφέλη και τεχνογνωσία σε
αυτό τον κρίσιµο τοµέα, θα αποτελέσει πόλο έλξης για εξειδικευ-
µένο επιστηµονικό προσωπικό, έτσι θα αυξηθεί η εξωστρέφεια της
χώρας σε διεθνές επίπεδο µέσω συµµετοχής και διοργάνωσης πο-
λυεθνικών συνεργασιών ή σεµιναρίων εκπαιδεύσεων και ασκή-
σεων σχετικών µε τη λειτουργία του κέντρου. Καταλαβαίνετε πως
έτσι θα αναβαθµιστεί ο ρόλος της Κρήτης. Η δηµιουργία αυτών
των κέντρων -όχι µόνο η ύπαρξη αναβαθµισµένων υποδοµών σε
επίπεδο βάσεων, όπως αυτές που ήδη αναπτύσσονται στο πλαίσιο
της αµυντικής στρατηγικής σχέσης µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής- ξέρετε, προσδίδει στις περιοχές.

Ρωτήστε, κύριε Παφίλη, τους Εβρίτες αν αισθάνονται ικανο-
ποιηµένοι ή ανασφαλείς όταν γίνονται αυτά που γίνονται, κυρίως
σε επίπεδο επενδύσεων σε υποδοµές, από τους Αµερικανούς.
Ναι, σε µία γενική ανάφλεξη θα κινδυνέψει όχι µόνο ο Έβρος,
αλλά και όλη η περιοχή. Αλλά σ’ αυτή τη φάση εγώ θέλω να πι-
στεύω ότι η αποτρεπτική ισχύς όλων αυτών των δράσεων έχει
ως τελικό στόχο να αποφευχθεί η γενική ανάφλεξη. Αυτή είναι
και η έννοια της αποτροπής. Αυτές οι από κοινού επενδύσεις που
γίνονται και ενισχύονται µέσα από την αµοιβαία στρατηγική
αµυντική σχέση µε τις Ηνωµένες Πολιτείες τουλάχιστον σε επί-
πεδο αναβαθµίσεων τοπικών υποδοµών και εποµένως τονωτικών
ενέσεων και σε τοπικές οικονοµίες, στο Στεφανοβίκειο, στον
Βόλο, στη Σούδα ασφαλώς και στην Αλεξανδρούπολη έχουν θε-
τικό αντίκτυπο και µόνο. 

Τέλος, η νοµοθετική κύρωση των µνηµονίων συνεργασίας είναι
αναγκαία, προκειµένου η Ελλάδα ως κράτος-πλαίσιο να τα εν-
σωµατώσει στην εγχώρια νοµοθεσία, καθώς προκαλούν και τη
σχετική επιβάρυνση του προϋπολογισµού. Δεν νοµίζω ότι είναι
υπέρογκο το ποσό, να διατεθεί 1 εκατοµµύριο στην ουσία για τη
δηµιουργία των υποδοµών -και κτηριακών ανάµεσά τους-, προ-
κειµένου να φιλοξενηθεί το κέντρο αριστείας καθώς και οι επι-
πλέον δαπάνες για την ετήσια λειτουργία του.

Εδώ, µε µία σχετικά µικρή ήσσονος εµβέλειας παρέµβαση η
χώρα κερδίζει µεγάλη σχετικά προστιθέµενη αξία, γιατί συνολικά
αυξάνεται το αποτύπωµα της χώρας στην άµυνα και την ασφά-
λεια και όσον αφορά την ευρύτερη περιοχή και όσον αφορά την
ιδιότητα της χώρας να είναι κράτος-µέλος του ΝΑΤΟ. Η πρωτο-
βουλία αυτή έχει την εξωστρεφή της διάσταση. Η χώρα κερδίζει
από αυτό υπολογίζεται περισσότερο, γιατί αυτή η πρωτοβουλία
όπως καταλαβαίνετε έχει να κάνει άµεσα µε όρους και εξωστρέ-
φειας αλλά και πρωτοκαθεδρίας σε κάποια πρωτοβουλία. Και
αυτό τουλάχιστον σε νατοϊκό επίπεδο όσοι καταλαβαίνουν τις λε-
πτές ισορροπίες και τα συµφραζόµενα στο εσωτερικό πλαίσιο
του ανήκειν σε µία συµµαχία, έχει µια µεγάλη ιδιαίτερη σηµασία. 

Νοµίζω ότι τα τελευταία χρόνια η προσπάθεια ώστε να υπολο-
γίζεται η χώρα από φίλους και συµµάχους αλλά και ουδέτερους ή
ακόµα και εχθρούς αποδίδει καρπούς. Και η διπλή αυτή διάσταση
κατεύθυνσης στην οποία έχουµε κινηθεί, αφ’ ενός µία πολύ εντα-
τική προσπάθεια να αναβαθµίσουµε τις συνολικές δυνατότητες
των Ενόπλων Δυνάµεών µας και εποµένως την συνολική αποτρε-
πτική ισχύ τους και από την άλλη να εντατικοποιήσουµε τις διπλω-
µατικές µας επαφές, έτσι ώστε να βρούµε σηµεία προσέγγισης
ακόµα περισσότερα µε φίλες χώρες, συµµάχους, τουλάχιστον
χώρες που συµµερίζονται µε εµάς τις ίδιες πάνω-κάτω αντιλήψεις
για θέµατα που έχουν να κάνουν µε την ειρήνη, την ασφάλεια και
τη σταθερότητα στην περιοχή, αποδίδει καρπούς. 

Αυτή λοιπόν, είναι µία πολύ µικρή νίκη, ένα µικρό και ίσως εκ
πρώτης όψεως ασήµαντο βήµα µε µεγάλη όµως προστιθέµενη
αξία για το συνολικό αµυντικό αποτύπωµα της χώρας. 

Με αυτά κατά νου θα ζητήσω από το Σώµα να υπερψηφίσει
την κύρωση αυτών των δύο µνηµονίων κατανόησης για τη δηµι-
ουργία κέντρων αριστείας στα Χανιά της Κρήτης, για την αντιπυ-
ραυλική και την αντιαεροπορική άµυνα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου των
σχεδίων νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και η ψήφισή
τους θα γίνει χωριστά. 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόη-
σης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας, του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της
Βουλγαρίας, του Υπουργείου Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρα-
τίας, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ρουµανίας και του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενερ-
γούντος διά λογαριασµό της Κυβέρνησης της Τουρκικής Δηµο-
κρατίας) σε σχέση µε τη σύσταση, διοίκηση και λειτουργία του
Κέντρου Αριστείας για Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και Αντι-
πυραυλική Άµυνα (IAMD COE Operational MOU)».

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας του Υπουργείου
Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου

Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας της Ρουµανίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας

της Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενεργούντος διά λογαριασµό της
Κυβέρνησης της Τουρκικής Δηµοκρατίας) σε σχέση µε τη σύ-

σταση, διοίκηση και λειτουργία του Κέντρου Αριστείας για
Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και Αντιπυραυλική Άµυνα

(IAMD COE Operational MoU

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

20664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση του Μνηµο-
νίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρα-
τίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου Άµυνας της Τσέχικης Δη-
µοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ρουµανίας και
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Τουρκικής Δηµοκρατίας
(ενεργούντος διά λογαριασµό της Κυβέρνησης της Τουρκικής
Δηµοκρατίας) σε σχέση µε τη σύσταση, διοίκηση και λειτουργία
του Κέντρου Αριστείας για Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και
Αντιπυραυλική Άµυνα (IAMD COE Operational MOU)» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουρ-
γείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, του
Υπουργείου Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρατίας, του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Ρουµανίας και του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας της Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενεργούντος δια
λογαριασµό της Κυβέρνησης της Τουρκικής Δηµοκρατίας) σε
σχέση µε τη σύσταση, διοίκηση και λειτουργία του Κέντρου
Αριστείας για Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και Αντιπυραυ-
λική Άµυνα (IAMD COE Operational MoU)

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΑΡΘΡΟ ΠΡΩΤΟ ΚΥΡΩΣΗ ΜΝΗΜΟΝΙΟΥ ΚΑΤΑΝΟΗΣΗΣ
ΜΝΗΜΟΝΙΟ ΚΑΤΑΝΟΗΣΗΣ ΜΕΤΑΞΥ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΘΝΙ-

ΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ, ΤΟΥ ΥΠΟΥΡ-
ΓΕΙΟΥ ΑΜΥΝΑΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΓΑΡΙΑΣ, ΤΟΥ
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΑΜΥΝΑΣ ΤΗΣ ΤΣΕΧΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ, ΤΟΥ
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΤΗΣ ΡΟΥΜΑΝΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥ
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΤΗΣ ΤΟΥΡΚΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑ-
ΤΙΑΣ (ενεργούντος δια λογαριασµό της Κυβέρνησης της Τουρ-
κικής Δηµοκρατίας) ΣΕ ΣΧΕΣΗ ΜΕ ΤΗ ΣΥΣΤΑΣΗ, ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΚΑΙ
ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ ΑΡΙΣΤΕΙΑΣ ΓΙΑ ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗ
ΑΝΤΙΑΕΡΟΠΟΡΙΚΗ ΚΑΙ ΑΝΤΙΠΥΡΑΥΛΙΚΗ ΑΜΥΝΑ (IAMD COE
OPERATIONAL MoU)

ΕΙΣΑΓΩΓΗ 
ΜΕΡΟΣ 1 ΟΡΙΣΜΟΙ
ΜΕΡΟΣ 2 ΣΚΟΠΟΣ 
ΜΕΡΟΣ 3 ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ 
ΜΕΡΟΣ 4 ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΚΑΙ ΣΧΕΣΕΙΣ 
ΜΕΡΟΣ 5 ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΕΡΓΑΣΙΩΝ 

ΜΕΡΟΣ 6 ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ
ΜΕΡΟΣ 7 ΥΠΟΣΤΗΡΙΞΗ ΚΡΑΤΟΥΣ ΠΛΑΙΣΙΟ
ΜΕΡΟΣ 8 ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ ΜΕΤΕΧΟΝΤΩΝ 
ΜΕΡΟΣ 9 ΜΕΡΙΔΙΟ ΚΟΣΤΟΥΣ 
ΜΕΡΟΣ 10 ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ / ΖΗΤΗΜΑΤΑ
ΜΕΡΟΣ 11 ΑΠΑΙΤΗΣΕΙΣ 
ΜΕΡΟΣ 12 ΑΣΦΑΛΕΙΑ 
ΜΕΡΟΣ 13 ΝΟΜΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ
ΜΕΡΟΣ 14 ΠΡΟΣΧΩΡΗΣΗ ΝΕΩΝ ΜΕΤΕΧΟΝΤΩΝ
ΜΕΡΟΣ 15 ΑΠΟΧΩΡΗΣΗ ΜΕΤΕΧΟΝΤΩΝ 
ΜΕΡΟΣ 16 ΕΠΙΛΥΣΗ ΔΙΑΦΟΡΩΝ 
ΜΕΡΟΣ 17 ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΑΡΧΕΙΟ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΩΝ 
ΜΕΡΟΣ 18 ΠΑΥΣΗ ΙΣΧΥΟΣ 
ΜΕΡΟΣ 19 ΘΕΣΗ ΣΕ ΙΣΧΥ
ΜΕΡΟΣ 20 ΤΕΛΙΚΕΣ ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ ΣΤΟ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΙΑΚΟ MOU ΓΙΑ ΤΟ IAMD COE
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α  Πίνακας Συµµετοχής 
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β  Όρια Αρµοδιότητας της Διευθύνουσας Επι-

τροπής (SC) του IAMD COE
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Γ  Όρια Αρµοδιότητας του Διευθυντή του IAMD

COE
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Δ Επιµερισµός Κόστους
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ε Υποστήριξη Κράτους Πλαίσιο
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΣΤ Υπόδειγµα Δήλωσης Προσχώρησης
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ζ Αρχείο Τροποποιήσεων
ΑΡΘΡΟ ΔΕΥΤΕΡΟ ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ 

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, το Μνηµόνιο Κατανόησης µεταξύ του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του
Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, του
Υπουργείου Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρατίας, του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ρουµανίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας της Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενεργούντος δια λογαριασµό
της Κυβέρνησης της Τουρκικής Δηµοκρατίας) σε σχέση µε τη
σύσταση, διοίκηση και λειτουργία του Κέντρου Αριστείας για
Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και Αντιπυραυλική Άµυνα (IAMD
COE Operational MOU), που υπογράφηκε στο Nόρφολκ των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής στις 8 Απριλίου 2020, το κεί-
µενο του οποίου στην αγγλική και σε µετάφραση στην ελληνική
γλώσσα, έχει ως εξής:
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20666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20671



20672 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20674 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20676 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20680 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20718 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου Κατανόησης
που κυρώνεται, από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρ-
θρου 19 αυτού.

Αθήνα,..............................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, προχωρούµε τώρα στην ψήφιση επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου

Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας,
του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, του
Υπουργείου Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρατίας, του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ρουµανίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας της Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενεργούντος διά λογαριασµό
της Κυβέρνησης της Τουρκικής Δηµοκρατίας), καθώς επίσης και
του Στρατηγείου του Ανώτατου Συµµαχικού Διοικητή Μετασχη-
µατισµού του ΝΑΤΟ αναφορικά µε τη λειτουργική σχέση όσον
αφορά το Κέντρο Αριστείας για Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική
και Αντιπυραυλική Άµυνα (IAMD COE Functional Relationship
MoU)».

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ».

4. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».
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Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου

Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου
Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας της Ρουµανίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας

της Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενεργούντος διά λογαριασµό της
Κυβέρνησης της Τουρκικής Δηµοκρατίας), καθώς επίσης και

του Στρατηγείου του Ανώτατου Συµµαχικού Διοικητή Μετασχη-
µατισµού του ΝΑΤΟ αναφορικά µε τη λειτουργική σχέση όσον
αφορά το Κέντρο Αριστείας για Ολοκληρωµένη Αντιαεροπο-

ρική και Αντιπυραυλική Άµυνα (IAMD COE Functional Relation-
ship MoU)

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Επί του Συνόλου ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση του Μνηµο-
νίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρα-
τίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου Άµυνας της Τσέχικης Δη-
µοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ρουµανίας και
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Τουρκικής Δηµοκρατίας
(ενεργούντος διά λογαριασµό της Κυβέρνησης της Τουρκικής
Δηµοκρατίας), καθώς επίσης και του Στρατηγείου του Ανώτατου
Συµµαχικού Διοικητή Μετασχηµατισµού του ΝΑΤΟ αναφορικά µε
τη λειτουργική σχέση όσον αφορά το Κέντρο Αριστείας για Ολο-
κληρωµένη Αντιαεροπορική και Αντιπυραυλική Άµυνα (IAMD
COE Functional Relationship MoU)» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουρ-
γείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, του
Υπουργείου Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρατίας, του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Ρουµανίας και του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας της Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενεργούντος δια
λογαριασµό της Κυβέρνησης της Τουρκικής Δηµοκρατίας),
καθώς επίσης και του Στρατηγείου του Ανώτατου Συµµαχικού
Διοικητή Μετασχηµατισµού του ΝΑΤΟ αναφορικά µε τη λει-
τουργική σχέση όσον αφορά το Κέντρο Αριστείας για Ολοκλη-
ρωµένη Αντιαεροπορική και Αντιπυραυλική Άµυνα (IAMD COE
Functional Relationship MoU)

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΑΡΘΡΟ ΠΡΩΤΟ ΚΥΡΩΣΗ ΜΝΗΜΟΝΙΟΥ ΚΑΤΑΝΟΗΣΗΣ
ΜΝΗΜΟΝΙΟ ΚΑΤΑΝΟΗΣΗΣ ΜΕΤΑΞΥ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΘΝΙ-

ΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ, ΤΟΥ ΥΠΟΥΡ-
ΓΕΙΟΥ ΑΜΥΝΑΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΓΑΡΙΑΣ, ΤΟΥ
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΑΜΥΝΑΣ ΤΗΣ ΤΣΕΧΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ, ΤΟΥ
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΤΗΣ ΡΟΥΜΑΝΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥ
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΤΗΣ ΤΟΥΡΚΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑ-
ΤΙΑΣ (ενεργούντος δια λογαριασµό της Κυβέρνησης της Τουρ-
κικής Δηµοκρατίας), ΚΑΘΩΣ ΕΠΙΣΗΣ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΤΡΑΤΗΓΕΙΟΥ
ΤΟΥ ΑΝΩΤΑΤΟΥ ΣΥΜΜΑΧΙΚΟΥ ΔΙΟΙΚΗΤΗ ΜΕΤΑΣΧΗΜΑΤΙΣΜΟΥ
ΤΟΥ ΝΑΤΟ ΑΝΑΦΟΡΙΚΑ ΜΕ ΤΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΗ ΣΧΕΣΗ ΟΣΟΝ

ΑΦΟΡΑ ΤΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΡΙΣΤΕΙΑΣ ΓΙΑ ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗ ΑΝΤΙΑΕ-
ΡΟΠΟΡΙΚΗ ΚΑΙ ΑΝΤΙΠΥΡΑΥΛΙΚΗ ΑΜΥΝΑ (IAMD COE FUNCTIO-
NAL RELATIONSHIP MοU)

ΕΙΣΑΓΩΓΗ 
ΜΕΡΟΣ 1 ΟΡΙΣΜΟΙ
ΜΕΡΟΣ 2 ΣΚΟΠΟΣ 
ΜΕΡΟΣ 3 ΡΟΛΟΣ ΤΟΥ IAMD COE
ΜΕΡΟΣ 4 ΓΕΝΙΚΗ ΣΥΜΦΩΝΙΑ
ΜΕΡΟΣ 5 ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ ΤΟΥ IAMD COE 
ΜΕΡΟΣ 6 ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΕΣ ΤΟΥ HQ SACT
ΜΕΡΟΣ 7 ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ
ΜΕΡΟΣ 8 ΝΟΜΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ
ΜΕΡΟΣ 9 ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΠΤΥΧΕΣ 
ΜΕΡΟΣ 10 ΑΣΦΑΛΕΙΑ ΚΑΙ ΕΜΠΙΣΤΕΥΤΙΚΟΤΗΤΑ
ΜΕΡΟΣ 11 ΕΠΙΛΥΣΗ ΔΙΑΦΟΡΩΝ 
ΜΕΡΟΣ 12 ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΚΑΙ ΑΡΧΕΙΟ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΩΝ 
ΜΕΡΟΣ 13 ΠΡΟΣΘΕΤΗ ΣΥΜΜΕΤΟΧΗ ΚΑΙ ΑΠΟΧΩΡΗΣΗ 
ΜΕΡΟΣ 14 ΤΕΛΙΚΕΣ ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ ΣΤΟ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΟ MOU ΤΟΥ IAMD COE
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α ΥΠΟΔΕΙΓΜΑ ΔΗΛΩΣΗΣ ΠΡΟΣΧΩΡΗΣΗΣ
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β ΑΡΧΕΙΟ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΩΝ
ΑΡΘΡΟ ΔΕΥΤΕΡΟ ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ 

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, το Μνηµόνιο Κατανόησης µεταξύ του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του
Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, του
Υπουργείου Άµυνας της Τσέχικης Δηµοκρατίας, του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ρουµανίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας της Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενεργούντος δια λογαριασµό
της Κυβέρνησης της Τουρκικής Δηµοκρατίας), καθώς επίσης και
του Στρατηγείου του Ανώτατου Συµµαχικού Διοικητή Μετασχη-
µατισµού του ΝΑΤΟ αναφορικά µε τη λειτουργική σχέση όσον
αφορά το Κέντρο Αριστείας για Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική
και Αντιπυραυλική Άµυνα (IAMD COE Functional Relationship
MoU), που υπογράφηκε στο Nόρφολκ των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής στις 8 Απριλίου 2020, το κείµενο του οποίου στην
αγγλική και σε µετάφραση στην ελληνική γλώσσα, έχει ως εξής:

20748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20760 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20772 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20776 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Ζ’ - 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20779



20780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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20800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου Κατανόησης
που κυρώνεται, από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρ-
θρου 14.1 αυτού.

Αθήνα,...............................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω νοµοσχεδίων.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.20’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 27
Σεπτεµβρίου 2021 και ώρα 13.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση της υπ’ αριθµ.
25/20/16-7-2021 επίκαιρης επερώτησης και β) συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.

20802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 

4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


